
ΘΕΜΑΤΑ 

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11229, 11267
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11229, 11230, 11231,

11232, 11233, 11238, 11244, 11246, 11247, 11248, 11251,
11257, 11258, 11264

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, µε τίτλο: «Ηλεκτρονικό σύ-
στηµα διάθεσης τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου, τροπο-
ποίηση του ν. 3548/2007, σύσταση µητρώου περιφερειακού
και τοπικού τύπου, ειδική σήµανση γραµµωτού κώδικα στις
έντυπες εκδόσεις, δηµιουργία θεσµικού πλαισίου για την ενί-
σχυση της παραγωγής οπτικοακουστικών έργων στην Ελ-
λάδα και άλλες διατάξεις», σελ. 11229

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11229 - 11240
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 11240 - 11255
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11255 - 11267

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 11230
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 11230, 11257, 11258, 11264
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11229, 11230, 11232, 

11233, 11238
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 11244, 11246, 11247, 

11248, 11251
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11257, 11258, 11261, 

11263, 11264
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 11229, 11230, 11231, 

11232, 11238, 11246
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 11238
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 11230
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 11231, 11246, 11258
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 11230, 11232
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11248
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 11264
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 11248

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης:

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 11232, 11233, 11241, 
11242, 11243, 11246

ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 11251, 11252
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 11246
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 11259, 11260
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 11262, 11263, 11264
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 11246, 11264
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11252
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 11245, 11266, 11267
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 11250

ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 11249
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 11243, 11246, 11247
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 11261, 11262
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 11231, 11243, 11244, 

11245, 11246
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 11247
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 11252, 11254
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 11230, 11231, 11232, 

11233, 11246, 11247, 
11256, 11263

ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 11238, 11240
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 11240
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11254
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11247, 11248
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 11244, 11245, 11258, 

11259, 11263
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 11259, 11260
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 11255, 11256, 11257

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 11246
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 11242, 11245
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 11232

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΣΤ’

Πέµπτη 3 Αυγούστου 2017 (απόγευµα)



Αθήνα, σήµερα στις 3 Αυγούστου 2017, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
19.50’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 3-8-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΞΕ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
3 Αυγούστου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Μεταρρύθµιση της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας
Υγείας, επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Υγείας
και άλλες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Ηλεκτρονικό σύστηµα
διάθεσης τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου, τροποποίηση του
ν.3548/2007, σύσταση µητρώου περιφερειακού και τοπικού
τύπου, ειδική σήµανση γραµµωτού κώδικα στις έντυπες εκδό-
σεις, δηµιουργία θεσµικού πλαισίου για την ενίσχυση της παρα-
γωγής οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και άλλες δια-
τάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
στις 31 Ιουλίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συ-
νεδριάσεις, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. 

Προτού πάµε σε ενδεχόµενο παρεµπίπτον θέµα, για τις δύο
συνεδριάσεις συµφωνούµε;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως. Ωραία, αυτό το αποφασίσαµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για τις δύο συνεδριά-

σεις; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άλλο αυτό. Για τις

δύο συνεδριάσεις έχετε αντίρρηση; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν υπάρχει αντίρρηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπάρχει αντίρ-

ρηση. 
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορεί να ερεθίζον-
ται πολλές φορές οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας από τις τοπο-
θετήσεις µου ή από τη διάθεσή µου να παρεµβαίνω, αλλά κανείς
δεν µπορεί να µου προσάψει τη µοµφή ότι είµαι φυγόπονος και
θέλω να αποφύγω την κοινοβουλευτική δουλειά. 

Όµως, ο κ. Κεγκέρογλου στη Διάσκεψη Προέδρων, όπου ελή-
φθη η απόφαση γι’ αυτήν την εβδοµάδα, µε τα αυτά τα σχέδια
νόµου, κατέθεσε τις αντιρρήσεις του. Και ήρθε η ζωή να επαλη-
θεύσει τις δικές του προβλέψεις, διότι µε δύο νοµοσχέδια -το ένα
κοντά στα εκατό άρθρα και το άλλο άνω των εκατό άρθρων- δύο
Υπουργείων τις περασµένες µέρες ήταν λογικό να µη µπορέ-
σουµε να τηρήσουµε τα χρονοδιαγράµµατα. 

Αυτή τη στιγµή, κύριε Πρόεδρε, επαληθευόµαστε ως Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη, διότι έρχεται ένα σχέδιο νόµου, τρίτο
αυτήν την εβδοµάδα, αυτήν την ώρα, για να το τελειώσουµε
µέχρι αύριο το µεσηµέρι στις δύο συνεδριάσεις, που λέτε και
ταυτοχρόνως, έρχονται οκτώ υπουργικές τροπολογίες, µια εκ
των οποίων τώρα, η οποία ανατρέπει τις διατάξεις άλλου νόµου,
που αφορά µια ανεξάρτητη αρχή, κάτι το οποίο δεν έχει συζητη-
θεί. 

Έρχονται και τέσσερις τροπολογίες του Υπουργείου Εµπορι-
κής Ναυτιλίας και µια του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Καλά, δεν ντρέπεστε λίγο; Και εσείς κύριε Υπουργέ… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, δεν τελείωσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το διαδικαστικό,

κύριε Λοβέρδο, σύµφωνα µε τον Κανονισµό, ξέρετε ότι έχει ένα
λεπτό. Δεν σας έχω βάλει καν χρόνο. Εποµένως, το «δεν τελεί-
ωσα» το κρίνω εγώ, γιατί κάποιον ρόλο παίζω και εγώ εδώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ζητώ είκοσι δευτερόλεπτα ακόµη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα έχετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απευθυνόµενος στον Υπουργό, µε το

σχέδιο αυτό νόµου και αυτές τις τροπολογίες, ερωτώ: Τι θα πά-
θαινε, εάν η Βουλή λειτουργούσε ακόµη δύο µέρες για να τελει-
ώσει; Τι θα πάθαινε; Δεν έχει χορτάσει δικαστικούς και πολιτι-
κούς κολάφους; Έφερε ένα σχέδιο νόµου για το ΕΣΡ και για τις
άδειες. Έγινε ό,τι έγινε. Έφερε διατάξεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτά δεν είναι διαδι-
κασία, κύριε Λοβέρδο, είναι ουσία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αναφέροµαι επί της διαδικασίας. Φέρ-
νει ένα σχέδιο νόµου, αποσύρει τις βασικές ρυθµίσεις, που έγι-
ναν αντικείµενο στην επιτροπή για τη διαφηµιστική πλατφόρµα
και τώρα µας φέρνει και άλλες τροπολογίες. Πρέπει να ντρέπε-
ται! Είναι Υπουργός! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατεγράφη η διαφω-
νία σας. Θα απαντήσει ο Υπουργός, όταν θα πάρει το λόγο. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν χρειάζεται τώρα,
κύριε Υπουργέ.

Να ξεκινήσουµε το νοµοσχέδιο. Για την τάξη, αναφέρω - µην
τυχόν έχει γίνει κάποια αλλαγή και δεν έχει έρθει χαρτί- ότι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι είναι η κ. Βάκη, ο κ. Τζαβάρας, ο κ.
Λοβέρδος, η κ. Ζαρούλια, ο κ. Καραθανασόπουλος, ο κ. Λαζαρί-
δης, ο κ. Μεγαλοµύστακας και ο κ. Μαυρωτάς. Βλέπω ότι είναι
άπαντες µέσα στην Αίθουσα. 

Επίσης, είναι και οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές, όπως
έχουν δοθεί από τα κόµµατα. 

Στη Χρυσή Αυγή έχει γίνει κάποια αλλαγή;
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από τη Χρυσή Αυγή,

λοιπόν, είναι ο κ. Σαχινίδης. Δεν υπάρχει θέµα. 
Ξεκινάµε, λοιπόν, µε δεκαπέντε λεπτά, µε τον εισηγητή του ΣΥ-

ΡΙΖΑ κ. Ιωάννη Σαρακιώτη. Η εγγραφή των οµιλητών ξεκινά τώρα
και το σύστηµα θα κλείσει µόλις κατέλθει από το Βήµα η εισηγή-
τρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ασηµακοπούλου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το ηλεκτρονικό σύστηµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είπατε δεκαπέντε λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε. Μπορούµε να το περιορίσουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ είµαι υποχρεω-

µένος να τηρήσω τον Κανονισµό. Μακάρι να µην κάνουν χρήση
οι συνάδελφοι. 

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Για ένα λεπτό µόνο, εάν συµφω-
νείτε και εσείς, για να αποφευχθούν και οι εντάσεις και να
αυξήσουµε τον βαθµό αλληλοκατανόησης εδώ µέσα, παρακαλώ
να πάρω τον λόγο τώρα, να κάνω µία τοποθέτηση, να εξηγήσω
και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν έρθει, ούτως
ώστε αυτές να ληφθούν υπ’ όψιν και από τους εισηγητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ρωτήσω τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους, αλλά είθισται να γίνεται αυτό.
Θεωρείτε προφανώς, ότι έτσι θα βοηθήσετε να έχουν όλο το
πλάνο µπροστά τους. 

Συµφωνείτε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να προηγηθεί ο
Υπουργός;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για τις τροπολογίες συµφωνούµε.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Για τις τροπολογίες, κύριε Λο-
βέρδο, µην ανησυχείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό είπα. Για να
υπάρχει όλο το πλάνο και στους εισηγητές. 

Εποµένως, θέλετε να µιλήσετε και επί του νοµοσχεδίου;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άρα, έχετε δεκαοκτώ

λεπτά, επειδή θα µιλήσετε και για τις τροπολογίες και για τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. 

Θα σας δώσω άνεση χρόνου. Θα σας βάλω είκοσι λεπτά, µε
µία σχετική άνεση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι καλό που θα
γίνει αυτό. Κάπως θα βοηθήσει. 

Οι τοποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων θα πάνε
µετά τον Υπουργό ή θα πάνε οι εισηγητές µετά; Πώς θα το κά-
νετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι εισηγητές θα πάνε
και αµέσως µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι συνά-
δελφοι Βουλευτές, που θα εγγραφούν, εάν δεν φτάσει ο χρόνος
απόψε, θα ξεκινήσουν αύριο το πρωί. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Δηλαδή, θα παίρνει τον λόγο
ένας Κοινοβουλευτικός και ένας Βουλευτής;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λέω ότι πρέπει να αρ-
χίσουµε µε τους δύο εισηγητές και τους έξι αγορητές και µετά
µπορεί να γίνει και αυτό που λέτε, ανάλογα µε το πόσοι θα έχουν
εγγραφεί. Μπορεί να είναι για παράδειγµα ανά τρεις. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η σειρά µε την οποία
θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα καθοριστούν
από εµάς.

Η κοινοβουλευτική τάξη θέλει τους εκπροσώπους των κοµµά-
των να απαντούν στον Υπουργό και να γίνεται ένας διάλογος.
Εφόσον τώρα αλλάζει αυτή η διαδικασία –και καλά γίνεται έτσι-
θα πάνε οι εισηγητές, θα καθορίσουµε εµείς πότε θα µιλήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Προεδρεύων είναι
υποχρεωµένος να ρωτήσει εάν θέλετε να κρατηθεί η κοινοβου-
λευτική σειρά. Εάν εσείς τώρα µεταξύ σας, συνεννοηθείτε να µην
κρατηθεί το τυπικό, δηλαδή να µιλήσουν οι κ.κ. Βάκη, Τζαβάρας,
Λοβέρδος κ.λπ. και να είναι µία άλλη σειρά, το Προεδρείο δεν
έχει κανέναν λόγο να µην το δεχθεί. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά. 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι ποια ώρα θα κρα-

τήσει η συνεδρίαση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δούµε, ανάλογα

µε τις εγγραφές. 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Να αποφασίσουµε, όµως, τώρα εάν θα

πάει µε κοινοβουλευτική σειρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Ζαρούλια, δεν

ακούσατε τι είπα. Είπα ότι µετά τους αγορητές, θα ρωτήσω τι θέ-
λουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι: θέλουν µε τη σειρά ή θα
κάνετε συνεννόηση µεταξύ σας;

Ξεκινήστε, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να ευχαριστήσω και τους Βουλευτές και τον κ. Σαρακιώτη, ο

οποίος σχεδόν είχε ανέβει στο Βήµα όταν έγινε αποδεκτό το αί-
τηµά µου να πάρω τώρα τον λόγο, πραγµατικά για να αποσυµ-
φορήσω λίγο τη συζήτηση.  

Διότι νοµίζω πως θα αντιληφθούν όλες οι πτέρυγες ότι τέτοιου
τύπου εντάσεις δεν χρειάζονται και θα καταλάβει ο κ. Λοβέρδος
ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπαµε να αποσυµ-
φορήσετε το κλίµα, όχι να κάνετε συµφόρηση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Είναι δυνατόν να συµπεριφέρε-
στε έτσι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο,
ούτως ή άλλως, δεν γράφεται κάτι στα Πρακτικά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Τι να σας πω! Δεν περιµένετε να
ακούσετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η έκφραση διαγρά-

φεται. Συµφωνείτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Εντάξει, να διαγραφεί η έκ-
φραση. Αλλά κι εµείς οι νεότεροι κοινοβουλευτικοί, έχουµε µάθει
να κάνουµε σε πολύ λιγότερο χρόνο, περισσότερη υποµονή.

Μην είστε τόσο εύκολος στην ακραία κριτική, κύριε Λοβέρδο.
Θα έρθει…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε προσω-

πικές αναφορές, κύριε Υπουργέ. Διά µέσου του Προέδρου ό,τι
θέλετε. Συνεχίστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει οι Βου-
λευτές, λοιπόν, να µην είναι τόσο εύκολοι στην κριτική, ιδιαίτερα
όταν επιλέγουν να την κάνουν µε πάρα πολύ υψηλούς τόνους και
ακραίες εκφράσεις και να µιλάνε για «ντροπές». Καλό είναι να
ακούσουµε τι έχει συµβεί και ποια είναι η ουσία των νοµοτεχνικών
βελτιώσεων, οι οποίες έχουν έρθει αυτήν τη στιγµή και να προ-
άγουµε τον διάλογο. Αν υπάρχει πρόταση και αν υπάρχουν αν-
τιρρήσεις, επειδή τις καταθέτουµε εγκαίρως και υπάρχει κι άλλη
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συνεδρίαση αύριο, εδώ είµαστε να τις συζητήσουµε. Αλίµονο.
Νοµίζω, πραγµατικά, ότι τις τελευταίες µέρες, όσο δηλαδή συ-

ζητάµε τα θέµατα του Τύπου, τα οποία έρχεται να ρυθµίσει το
παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει γίνει µια
πολύ σοβαρή υπέρβαση. Διότι φαίνεται ότι οι συναινέσεις, οι
οποίες διαµορφώνονται, υπερβαίνουν κατά πολύ την κυβερνη-
τική πλειοψηφία. Αυτό αφορά και τους παράγοντες της αγοράς,
αλλά και τα κόµµατα, τα οποία προφανώς, αντιλαµβάνονται ότι
ήρθε η ώρα να περάσουµε σε µια κάποια ρύθµιση του τοπίου της
ενηµέρωσης, ένα τοπίο το οποίο ήταν αρρύθµιστο και στο διαδί-
κτυο, αρρύθµιστο και στις εφηµερίδες, αρρύθµιστο και στους τη-
λεοπτικούς σταθµούς.

Νοµίζω και πιστεύω ότι είναι στόχος όλων µας να απελευθε-
ρώσουµε δηµιουργικές δυνάµεις στον τόπο. Διότι οι σοβαρές
επενδύσεις, που µπορούν να γίνουν στον τοµέα αυτό και η δυ-
ναµική ανάπτυξη του οπτικοακουστικού κλάδου προϋποθέτει
ακριβώς µια διαδικασία ρύθµισης, η οποία αφορά βεβαίως και
την αδειοδότηση, αλλά και τις καθαρές οικονοµικές σχέσεις µε-
ταξύ των παικτών της αγοράς. Αυτά τα προβλήµατα έρχεται,
πραγµατικά, να λύσει το παρόν νοµοσχέδιο.

Έχει προηγηθεί πάρα πολύ εκτενής διαβούλευση. Η εκτενής
αυτή διαβούλευση και µε τους ενδιαφερόµενους φορείς και µε-
ταξύ των κοµµάτων και µε τις αρµόδιες ανεξάρτητες αρχές έχει
γεννήσει κάποιες τροποποιήσεις, τις οποίες κι εµείς φέρνουµε
αυτήν τη στιγµή ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Έπρεπε, νοµίζω, για να πάµε στη νέα εποχή, να κλείσουµε κά-
ποιες εκκρεµότητες µε το παρελθόν. Μιλάω, προφανώς, για τις
καταστάσεις ασυδοσίας, αδιαφάνειας, προτιµήσεων κάποιων
λίγων και εκλεκτών, που ήταν ο κανόνας, δυστυχώς. Μέσω, λοι-
πόν, της ρύθµισης του στρεβλού καθεστώτος και την ανάπτυξη
των νέων ευκαιριών, µπορούµε αυτό το στόχο να τον πετύχουµε.
Με απλά λόγια, ρύθµιση και ανάπτυξη δεν µπορεί παρά να απο-
τελούν προτεραιότητα.

Πρώτον, βάζουµε τάξη στην αγορά και την πώληση τηλεοπτι-
κού διαφηµιστικού χρόνου, µε τη λειτουργία ηλεκτρονικού συ-
στήµατος, τη χρησιµότητα του οποίου αποδέχτηκαν ακόµα και
όσοι αρχικά είχαν αµφιβολίες. Ακούστηκαν κι εδώ ακραίες κριτι-
κές και ορισµένοι, πραγµατικά, δεν περίµεναν ούτε να διαβάσουν
στη λεπτοµέρεια ούτε να διακριβώσουν εάν η Κυβέρνηση έχει
διάθεση συναινέσεων. Και πάµε σε µια ρύθµιση, η οποία καθιστά
υποχρεωτικές τις συναλλαγές στην πλατφόρµα, χωρίς να είναι
υποχρεωτική η διαδικασία της δηµοπρασίας.

Μη γελάτε, κύριε Παπαθεοδώρου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μα, είναι απόλυτα αστείο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Μάλιστα. Με τις υγείες σας.
Άρα, εδώ πέρα έχουµε πάρα πολύ σηµαντικά βήµατα, τα οποία

έχουν γίνει και νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει και οφείλει να το ανα-
γνωρίσει και η Αντιπολίτευση, διότι απ’ ό,τι έχω καταλάβει, δια-
φωνία ως προς την ύπαρξη γκρίζων ζωνών και φαινοµένων, τα
οποία δεν έπρεπε να υπάρχουν στην προτεραία κατάσταση, δεν
υπάρχει. Αναγνωρίζουν, δηλαδή, όλοι ότι έπρεπε να υπάρξει κά-
ποια παρέµβαση και αυτή είναι, νοµίζω, η πρώτη και σοβαρή,
προσπάθεια, στην οποία πρέπει όλοι να συναινέσουµε.

Βάζουµε, επίσης, τάξη στην πιστοποίηση των κυκλοφοριών
των εφηµερίδων µε το σύστηµα barcode. Ποιος διαφωνεί σε
αυτό; Ποιος και γιατί µπορεί να διαφωνήσει σε αυτό; Γιατί να µην
υπάρχει ηλεκτρονικό σύστηµα, το οποίο µπορεί να πιστοποιεί τις
κυκλοφορίες των εφηµερίδων; Γιατί πρέπει ο αναγνώστης να
ανοίγει τις εφηµερίδες και να διαβάζει απλώς εκτιµήσεις κυκλο-
φοριών από τα πρακτορεία; Πραγµατικά, περιµένω να ακούσω,
διότι δεν άκουσα κάποιο σοβαρό επιχείρηµα στη διάρκεια της
συζήτησης στις επιτροπές, αντίθεσης πάνω σε αυτήν µας την
πρωτοβουλία. Και όχι µόνο αυτό, αλλά µέχρι την πλήρη ανά-
πτυξη του συστήµατος του γραµµικού κώδικα και την υποχρεω-
τική σάρωσή του, τα πρακτορεία είναι υποχρεωµένα να µας
στέλνουν τις εκκαθαρισµένες κυκλοφορίες.

Αυτές οι κυκλοφορίες έχουν µία χρονοκαθυστέρηση, διότι θα
αφορούν τις κυκλοφορίες των εφηµερίδων σαράντα µέρες πριν
από τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία, αλλά νοµίζω ότι είναι ένα
πρώτο βήµα αρκετά λειτουργικό για το ενδιάµεσο στάδιο. Πραγ-

µατικά, θα ήθελα να δω εδώ όλες τις πτέρυγες της Βουλής να
υπερψηφίζουν.

Βάζουµε τάξη και στην κατάρτιση του µητρώου στον περιφε-
ρειακό Τύπο. Έγινε πάρα πολύ δηµιουργική συζήτηση και στην
πρώτη συνεδρίαση και στη δεύτερη συνεδρίαση των επιτροπών
και –απ’ ό,τι γνωρίζω- διαβούλευση µεταξύ των Βουλευτών όλων
των πτερύγων, κατά τη διάρκεια των ηµερών που πέρασαν και
φέρνουµε µία νοµοτεχνική βελτίωση η οποία και αυτή φιλοδο-
ξούµε να αποτελέσει ένα πεδίο ευρύτερης συναίνεσης, σχετικά
µε τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις για την ένταξη στο Μητρώο
Περιφερειακού Τύπου. 

Βάζουµε, βεβαίως, τάξη και κυρίως, δίνουµε κίνητρα για την
παραγωγή οπτικοακουστικών έργων στη χώρα µας. Εδώ πρόκει-
ται για µία ρύθµιση η οποία έλειπε από τη χώρα, µία ρύθµιση που
υπάρχει σε γειτονικές χώρες, αλλά και σε άλλες προηγµένες
χώρες της Δυτικής Ευρώπης και βεβαίως, στις Ηνωµένες Πολι-
τείες. Η χώρα µας έχει εξαιρετικά πλεονεκτήµατα και σε σχέση
µε την ηλιοφάνεια και σε σχέση µε το ανάγλυφο του εδάφους
και µπορεί να έχει τη διοικητική επάρκεια, αλλά και τα επενδυτικά
κίνητρα, για να προσελκύσει επενδύσεις στην οπτικοακουστική
παραγωγή. 

Εκτός, λοιπόν, των προαναφεροµένων, θέλω να αναφερθώ και
σε ορισµένες τροποποιήσεις του ν.4339, όπως αυτές προτάθη-
καν από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και γι’ αυτό είπα
να µην προτρέχουµε. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά την επιστολή του Εθνικού Συµ-
βουλίου Ραδιοτηλεόρασης µε την οποία ζητά νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, που θα κάνουν πιο λειτουργική τη διαγωνιστική διαδικα-
σία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα έπρεπε να τις αρνηθούµε; Εισηγείται κανείς κάτι τέτοιο;
Έχει κανένας…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να τις φέρνατε µια βδοµάδα πριν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Μα, γι’ αυτό είπα ότι πρέπει να
περιµένουµε και να αντιµετωπίζουµε τα πράγµατα µε περισσό-
τερη ψυχραιµία, εκτός εάν ο απόλυτος σκοπός είναι η δηµιουρ-
γία εντυπώσεων. 

Άρα, όχι µόνο δεν ντρεπόµαστε, αλλά είµαστε και περήφανοι
που έρχονται αυτές οι βελτιώσεις εδώ, σε συνεργασία, σε συ-
νεννόηση και µε τη σύµφωνη γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης, το οποίο µας έχει εκπλήξει όλους, άλλους θετικά
και άλλους αρνητικά, πρέπει να πω.

Θα µου επιτρέψετε να πω το εξής: Επειδή ο οµιλών ήταν πάρα
πολύ αυστηρός στην κριτική του, το προηγούµενο διάστηµα, να
είµαστε και πολύ γενναίοι όταν πρέπει να απονείµουµε τον
έπαινο, διότι αυτή η σύνδεση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης µέσα σε οκτώ µήνες έχει κάνει για την αδειοδότηση
των τηλεοπτικών σταθµών πολλά περισσότερα απ’ όσα έκανε η
ανεξάρτητη αρχή από ιδρύσεώς της και από το 2002, που εξε-
λέγη για τελευταία φορά και το πολιτικό σύστηµα σκοπίµως την
άφησε να εκφυλιστεί, διότι η ανεξάρτητη αρχή έχει πάρει από-
φαση για τον αριθµό των αδειών και βεβαίως, έχει πάρει µία από-
φαση, η οποία προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον για µια τιµή
εκκίνησης, η οποία θα διασφαλίζει 245 εκατοµµύρια τουλάχι-
στον, όσα διασφαλίσαµε κι εµείς µε τον διαγωνισµό του περα-
σµένου καλοκαιριού, που ήταν η πρώτη και µόνη προσπάθεια
αποτίµησης του σπάνιου πόρου, που λέγεται φάσµα, που λέγεται
τηλεοπτικές συχνότητες. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η αλήθεια και λέω ότι, ειδικότερα µε βάση
αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, µετατίθεται και εναρµονίζεται
το χρονικό σηµείο συµµόρφωσης των τηλεοπτικών σταθµών µε
τις υποχρεώσεις εκποµπής προγράµµατος τεχνολογικού εξοπλι-
σµού, κτηριακής υποδοµής και απασχόλησης προσωπικού στο
χρονικό διάστηµα των έξι µηνών από τη χορήγηση της άδειας,
ώστε να διευκολυνθεί η συµµετοχή και άλλων στον διαγωνισµό.
Σηµειώνω βεβαίως, ότι σ’ αυτό το σηµείο ο αριθµός των τετρα-
κοσίων εργαζοµένων, ως ελάχιστος αριθµός εργαζοµένων απο-
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λύτως παραµένει.
Επίσης, για τον έλεγχο του «πόθεν έσχες» -και αυτή είναι µια

ρύθµιση η οποία θωρακίζει τη διαδικασία- κατά την ανακήρυξη
των υπερθεµατιστών καθιερώνεται η συνδροµή της Αρχής Κατα-
πολέµησης Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστη-
ριότητες και αυτή είναι µία διάταξη, η οποία νοµίζω ότι πρέπει
να υπερψηφιστεί και από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και θα
είναι ένα πάρα πολύ καλό µήνυµα αυτό. Νοµίζω ότι αν την υπερ-
ψηφίσουµε, δεν θα ντρέπεται και κανείς. 

Επίσης, καθορίζεται η καταβολή του τιµήµατος σε δέκα ετή-
σιες ισόποσες δόσεις. 

Απαγορεύεται η συµµετοχή µετόχων µελών του διοικητικού
συµβουλίου κ.λπ. τηλεοπτικών σταθµών σε επιχειρήσεις, που διε-
νεργούν τηλεπωλήσεις. Αντιλαµβάνεται κανείς τη χρησιµότητα
αυτής της ρύθµισης, διότι δεν µπορεί το ίδιο πρόσωπο ή το ίδιο
νοµικό πρόσωπο να πουλάει και να αγοράζει τηλεοπτικό χρόνο.

Για την ενίσχυση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης,
προβλέπεται ένα µικρό κοµµάτι του τιµήµατος των αδειών, να
αξιοποιείται για την ίδια του τη λειτουργία. 

Σε αυτό το σηµείο νοµίζω ότι θα πρέπει να πούµε ότι η συνερ-
γασία και η σύµφωνη γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης γι’ αυτές της νοµοτεχνικές βελτιώσεις δεν αφήνει
περιθώριο για µικροπολιτικά παιχνίδια και κυρίως δεν αφήνει κα-
νένα περιθώριο για δηµιουργία εντυπώσεων. Δεν πρόκειται περί
αυτού. Νοµίζω ότι είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό βήµα, το οποίο
θωρακίζει τη διαδικασία της αδειοδότησης µπροστά στην οποία
είµαστε, ένα βήµα το οποίο πρέπει, µε τη στάση τους όλα τα πο-
λιτικά κόµµα –και θα σας έλεγα και αυτά που είχαν κατά την περ-
σινή διαδικασία εξηγήσει στον ελληνικό λαό ότι το µέγιστο
ζήτηµα, το οποίο τους απασχολεί ήταν ο ρόλος του Εθνικού Συµ-
βουλίου Ραδιοτηλεόρασης- αυτές τις ρυθµίσεις να τις ψηφίσουν
όλες, µία προς µία. Αυτές οι ρυθµίσεις πρέπει να υπερψηφιστούν
και ειδικά από όσους είχαν αναδείξει τον ρόλο του Εθνικού Συµ-
βουλίου Ραδιοτηλεόρασης ως ζήτηµα, κατά τη διάρκεια του περ-
σινού διαγωνισµού.

Πρέπει εδώ να πω -και να το πω ανοιχτά- χωρίς µισόλογα και
δεύτερες κουβέντες, ότι αυτό που ορισµένοι λένε ότι τα κανάλια
δεν πληρώνουν, δεν ισχύει. Από την αρχή της δικής µας διακυ-
βέρνησης, παρ’όλο που δεν είχαµε τα νοµικά εργαλεία να αναγ-
κάσουµε τους τηλεοπτικούς σταθµούς να πληρώσουν για κατοχή
άδειας -έχει ταλαιπωρηθεί όλο το πολιτικό και νοµικό σύστηµα
στην Ελλάδα για τη διαδικασία της αδειοδότησης και αντιλαµβά-
νεστε πάρα πολύ καλά τι εννοώ- εµείς καταλογίσαµε τον φόρο
διαφήµισης και το τέλος χρήσης συχνοτήτων, µε αποτέλεσµα,
από την αρχή του 2015 µέχρι τη στιγµή που µιλάµε, οι τηλεοπτι-
κοί σταθµοί να έχουν καταβάλει 90 εκατοµµύρια ευρώ. Εάν κα-
νείς αυτό το ποσό το τοποθετήσει κατ’ αναλογίαν µε το τίµηµα
των αδειών, θα καταλάβει ότι είναι διόλου ευκαταφρόνητο. Είναι
ένα σηµαντικό ποσό, το οποίο είχαµε την υποχρέωση να εισπρά-
ξουµε και το οποίο ανεξήγητα, ενώ είχε ψηφιστεί ως τέτοιο, δεν
καταλογίζονταν και δεν εισπράττονταν από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. 

Επίσης, στην πορεία προς την αδειοδότηση θα επανεξετά-
σουµε το συνολικό φορολογικό καθεστώς των τηλεοπτικών
σταθµών. Διότι ο δικός µας στόχος, είναι στόχος ρύθµισης, βιω-
σιµότητας και διασφάλισης της απασχόλησης. Νοµίζω ότι είµα-
στε πολύ κοντά σε εξελίξεις, οι οποίες θα δικαιώσουν και την
επιµονή µας στο να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία. 

Με άλλη τροπολογία επιτρέπεται η παράλληλη απασχόληση
των δηµοσιογράφων της ΕΡΤ και του Αθηναϊκού-Μακεδονικού
Πρακτορείου Ειδήσεων ως ανταποκριτών στο εξωτερικό, ώστε
να ενηµερώνουν τους φορείς αυτούς για τις ειδήσεις µιας χώρας
του εξωτερικού, χωρίς να απαιτείται η συνεργασία µε εξωτερι-
κούς δηµοσιογράφους, που καλύπτουν τη χώρα αυτή.

Επίσης, προβλέπεται η συγκρότηση τριµελούς διοικούσας επι-
τροπής της ΕΡΤ3 µε διετή θητεία, η οποία ορίζεται µε απόφαση
του διοικητικού συµβουλίου της ΕΡΤ και υποβάλλει προτάσεις
σε αυτό για τη ρύθµιση των θεµάτων, που αφορούν τη διοίκηση,
τη διαχείριση, τον προϋπολογισµό, τη διάρθρωση της αρµοδιό-
τητας των υπηρεσιών, των οργάνων της, καθώς και τις τηλεοπτι-
κές, ραδιοφωνικές και λοιπές δραστηριότητες σε περιφερειακό,

εθνικό και διεθνές επίπεδο. Με τον τρόπο αυτό, επιδιώκεται η κα-
λύτερη δυνατή λειτουργία της ΕΡΤ3 σε οργανωτικό και διοικη-
τικό επίπεδο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι προαναφερθείσες ρυθµίσεις
αποτελούν πυλώνες της συνολικής µεταρρύθµισης στον χώρο
του Τύπου. Είναι βήµατα, τα οποία µας φέρνουν πιο κοντά στη
διαφάνεια, στη νοµιµότητα, σε όσα ζητάει η κοινωνία εδώ και δε-
καετίες. 

Στο σηµείο αυτό, µου δίνεται η ευκαιρία να αναφερθώ και στην
τροπολογία που κατέθεσε το ΚΚΕ και έγινε αποδεκτή κατά το
πρώτο της µέρος από το Υπουργείο µας, διότι ήταν το Υπουργείο
στο οποίο συζητείται το σχετικό νοµοσχέδιο, αλλά και το Υπουρ-
γείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, το οποίο είναι το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο, το οποίο
και καθορίζει η συγκεκριµένη τροπολογία ότι η αξιόλογη καθυ-
στέρηση καταβολής δεδουλευµένων αποδοχών του εργαζοµέ-
νου από τον εργοδότη, ανεξαρτήτως αιτίας καθυστέρησης,
θεωρείται µονοµερής βλαπτική µεταβολή των όρων εργασίας. 

Νοµίζω ότι αυτό πραγµατικά, µπορεί να βοηθήσει τη µισθωτή
εργασία να διεκδικήσει µε πιο αποτελεσµατικό τρόπο τα δικαιώ-
µατά της, γιατί το φαινόµενο της καθυστέρησης καταβολής µι-
σθών έχει πάρει πάρα πολύ ανησυχητικές διαστάσεις. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ για το τέλος…
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δηλαδή τη δέχεστε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ναι, κατά το πρώτο µέρος. Αυτό
είπα. Έγινε αποδεκτή αµέσως, κατά το πρώτο µέρος και από το
Υπουργείο µας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τι σηµαίνει «αξιόλογη καθυστέ-
ρηση»;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Εδώ έχετε δίκιο, κύριε Μπου-
κώρο. Και θέλουµε να δούµε µήπως κάνουµε κάποια νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία να κάνει πολύ πιο συγκεκριµένο το χρονικό
διάστηµα, που θα κρίνει ότι έχουµε παράβαση της σύµβασης και
δυσµενή αλλαγή της σύµβασης εργασίας. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, τώρα να αναφερθώ σε κάποιες αλλα-
γές, οι οποίες αφορούν τη Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων και την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων. Προτείνονται οι αναγκαίες τροποποιήσεις στο
σχετικό ν.3783/2009, ώστε οι πάροχοι υπηρεσιών ηλεκτρονικών
επικοινωνιών να τηρούν µε πιο λειτουργικό τρόπο και σε ψηφιακή
µορφή τα στοιχεία ταυτότητας κάθε συνδροµητή. Προσδιορίζε-
ται, επίσης, ανώτατο όριο στις ενεργές καρτοκινητές συνδέσεις
ανά πάροχο. Αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει όριο στα πόσα καρτο-
κινητά µπορεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ να αναφέρετε τον γενικό αριθµό της τροπολογίας.
Αυτή τώρα που αναλύετε, αν δεν κάνω λάθος, είναι η µε γενικό
αριθµό 1223.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Φοβάµαι ότι δεν την έχω κάπου
πρόχειρη µαζί µου, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ συγγνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, η µε γενικό
αριθµό 1223 είναι. Το λέω αυτό, για να καταλαβαίνουν οι συνά-
δελφοι για ποια τροπολογία µιλάτε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Πρόκειται, λοιπόν, για µια τρο-
πολογία, η οποία προσδιορίζει ανώτατο όριο στις ενεργές καρ-
τοκινητές συνδέσεις που µπορεί να έχει κάθε κάτοχος. Αντιλαµ-
βάνεστε ποιο πρόβληµα πάµε να λύσουµε µε αυτήν την παρέµ-
βαση, διότι υπήρχαν άτοµα τα οποία ενεργοποιούσαν πάρα
πολλά καρτοκινητά, που ύστερα µεταβιβάζονταν σε τρίτους,
χωρίς καµµία δυνατότητα από την πολιτεία να µπορεί να έχει τα
στοιχεία αυτών, που πραγµατικά χρησιµοποιούν αυτά τα τηλέ-
φωνα. 

Και βεβαίως, προτείνεται η τροποποίηση του υποχρεωτικού
χρόνου διατήρησης των στοιχείων ταυτοποίησης των χρηστών
καρτοκινητής, από έναν χρόνο σε τρία χρόνια. Έτσι, επιδιώκουµε
την αποτελεσµατικότητα της διαδικασίας της ταυτοποίησης και
βεβαίως, υπάρχουν άλλα ζητήµατα ασφάλειας, τα οποία πρέπει
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να τα λάβουµε πάρα πολύ σοβαρά υπόψη. 
Υπάρχει τροποποίηση σε σχέση µε τον ταχυδροµικό κώδικα,

ο οποίος αποτελεί εθνικό αριθµοδοτικό πόρο και ως εκ τούτου,
είναι απολύτως αναγκαία η προσθήκη διάταξης στον ν.4053/2012
για την ορθότερη διαχείριση και αξιοποίησή του από το κράτος,
µε στόχο την επιτάχυνση της διακίνησης αλληλογραφίας και την
επίτευξη της ποιότητας της ταχυδροµικής υπηρεσίας προς όφε-
λος όλων των κατοίκων της επικράτειας. 

Κρίνεται, επίσης, σκόπιµη η τροποποίηση των διατάξεων του
ν.4070/2012, ώστε οι αρµοδιότητες της Εθνικής Επιτροπής Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, αναφορικά µε τα θέµατα της
ηλεκτρονικής υπογραφής και τους εµπλεκόµενους µε αυτά φο-
ρείς, να επανακαθοριστούν και να προσδιορίζονται, σε συµφωνία
µε τις αρµοδιότητες του εποπτικού φορέα που προβλέπονται
στον σχετικό ευρωπαϊκό κανονισµό µε αριθµό 910/2014.

Στο ίδιο πλαίσιο είναι αναγκαία η αντικατάσταση των λέξεων
«ηλεκτρονικές υπογραφές», µε τις λέξεις «υπηρεσίες εµπιστοσύ-
νης». Είναι αναγκαία η αντικατάστασή τους, προκειµένου η
Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, ως επο-
πτεύουσα αρχή των υπηρεσιών εµπιστοσύνης, να έχει τη δυνα-
τότητα επιβολής κυρώσεων σε περίπτωση παράβασης της
νοµοθεσίας.

Λόγω των αυξηµένων αρµοδιοτήτων του υπηρεσιακού συµ-
βουλίου του προσωπικού της ΕΕΤΤ, η συµµετοχή προϊστάµενου
διεύθυνσης της ΕΕΤΤ στο υπηρεσιακό συµβούλιο κρίνεται απα-
ραίτητη, προκειµένου το συµβούλιο να έχει σαφέστερη και πιο
άµεση γνώση του παραγόµενου έργου του προσωπικού. 

Εν συνεχεία, προτείνεται, η προσθήκη διάταξης, προκειµένου
να διασφαλιστεί ότι τα δίκτυα κινητών επικοινωνιών θα διαθέτουν
την αναγκαία λειτουργικότητα, χωρίς κόστος για την ενηµέρωση
των πολιτών, σε περιπτώσεις εκτάκτου ανάγκης. Αν γίνει δηλαδή
ένας σεισµός, να µπορεί να ενηµερωθεί ο πολίτης, το κοινό,
χωρίς να υπάρχουν εκείνη τη στιγµή θέµατα προστριβών για
τιµές, απολαβές κ.λπ.. 

Η ρύθµιση για τη διαδικασία διαµεσολάβησης συµβάλλει στην
ταχύτερη επίτευξη συµφωνίας και τη µείωση αριθµού των αιτη-
µάτων επίλυσης διαφορών προς τον εθνικό οργανισµό επίλυσης
διαφορών, που είναι βεβαίως η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινω-
νιών.

Τέλος, επιµέρους νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο σύνολο του νο-
µοσχεδίου αφορούν συντακτικές και ορθογραφικές διορθώσεις,
ενώ έγιναν αποδεκτές οι παρατηρήσεις της έκθεσης της Επιστη-
µονικής Υπηρεσίας της Βουλής.

Επίσης, θα ήθελα να πω το εξής, πριν κλείσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε έτοιµες τις νο-

µοτεχνικές βελτιώσεις;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Όταν κατέ-
βετε από το Βήµα, να δοθούν στα Πρακτικά, για να διανεµηθούν.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Για τη διαχείριση των δο-
ρυφορικών τροχιών είπατε κάτι;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Όχι, δεν σας είπα κάτι. Μου διέ-
φυγε.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μήπως µπορείτε να ανα-
φερθείτε, για να ξέρουµε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Επιτρέψτε µου να πάρω λίγο
χρόνο για να αναφερθώ. 

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Θα ήθελα να κάνω µια τελευταία
επισήµανση. Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, θέλον-
τας προφανώς να ενισχύσει τον αντιπολιτευτικό του λόγο, πα-
ρουσίασε εκατόν πενήντα εννέα τροπολογίες, οι οποίες δήθεν
κατατέθηκαν το τελευταίο δίµηνο.

Πρόκειται για έναν ισχυρισµό, ο οποίος δεν είναι ακριβής. Δεν
γνωρίζουµε, προφανώς, ποιος τον κατηύθυνε και ποιος του ει-
σηγήθηκε να τα πει αυτά, αλλά νοµίζω ότι θα πρέπει να τον ενη-
µερώσουµε ότι, από τις εκατόν πενήντα εννέα τροπολογίες τις
οποίες κατάθεσε και στα Πρακτικά, οι ογδόντα πέντε ήταν υ-
πουργικές σε έντεκα νοµοσχέδια, δηλαδή οκτώ, κατά µέσο όρο,
σε κάθε σχέδιο νόµου. Οι υπόλοιπες εβδοµήντα τέσσερις είναι
βουλευτικές τροπολογίες όλων των κοµµάτων και Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Άρα, νοµίζω ότι δεν πρέ-
πει να χρησιµοποιούνται ψεύδη για να δηµιουργούνται εντυπώ-
σεις.

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι ήρθε η ώρα να γίνει
µια υπέρβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό κλείνετε,
κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ναι, κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Θεωρώ ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κάνει πάρα πολύ ση-
µαντικά βήµατα, σε όλα τα πεδία του Τύπου και της ενηµέρωσης
και σας καλώ να υπερβούµε διαχωριστικές γραµµές και να δώ-
σουµε ένα µήνυµα ευρύτερης αποφασιστικότητας της πολιτείας
για τη ρύθµιση του πεδίου της ενηµέρωσης που τόσο έχει ταλαι-
πωρηθεί.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απευθύνοµαι στους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και µόνο αν υπάρχει οµοφω-
νία, θα γίνει δεκτή η παράκληση του κ. Σαντορινιού. Αλλιώς θα
αναµένει και θα µιλήσει για τις τροπολογίες του µετά τον κ. Ψα-
ριανό.

Είναι τέσσερις τροπολογίες του Υπουργείου Ναυτιλίας. Αν
οµόφωνα -επαναλαµβάνω- οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
αποδεχθούν για επτά λεπτά να παρουσιάσει τις τέσσερις τροπο-
λογίες, τώρα δηλαδή, έχει καλώς. Εάν δεν το αποδεχθείτε, θα
ξεκινήσουµε µε τον εισηγητή και µετά τον τελευταίο αγορητή θα
έχετε τον λόγο.

Κύριε Λοβέρδο, δέχεστε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, δέχεστε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Ζαρούλια, δέ-

χεστε;
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μαυρωτά, δέ-

χεστε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαχριστό-

πουλε, δέχεστε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μάλιστα. Κύριε Σαν-

τορινιέ, αντιλαµβάνεστε ότι είναι ευγενής παραχώρηση. Έχετε

επτά λεπτά. Ούτε ένα παραπάνω.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέροµαι σε

τέσσερις τροπολογίες, τις οποίες έχουµε καταθέσει και οι οποίες
είναι επείγουσες, λόγω των αναγκών που χρειάζονται να νοµο-
θετηθούν.

Να µιλήσω πρώτα για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1222
και ειδικό 7. Με την προτεινόµενη τροπολογία αντιµετωπίζονται
έκτακτες και απρόβλεπτες ανάγκες για την προµήθεια καυσίµων
για τα επιχειρησιακά µέσα του Λιµενικού Σώµατος Ελληνική
Ακτοφυλακή, προκειµένου να αντιµετωπιστεί και να εξασφαλιστεί
η λειτουργία τους, ιδιαίτερα κατά τη θερινή περίοδο, που κατα-
λαβαίνετε ότι υπάρχουν ιδιαίτερες ανάγκες.

Η παράταση αυτή είναι αναγκαία να δοθεί µέχρι και το τέλος
του έτους, προκειµένου να γίνει και η αναγκαία προσαρµογή του
συστήµατος προµηθειών του Λιµενικού Σώµατος Ελληνική Ακτο-
φυλακή στην υφιστάµενη νοµοθεσία περί δηµοσίων συµβάσεων.

Η επόµενη τροπολογία, για την οποία θα καταθέσω και µια νο-
µοτεχνική βελτίωση, κύριε Πρόεδρε, …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δώστε την από τώρα,
αν την έχετε έτοιµη, για να φωτοτυπηθεί και να διανεµηθεί.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Βεβαίως.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Νεκτάριος Σαντορινιός κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα  νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1225
και ειδικό 10. Με αυτήν την τροπολογία, δίνεται για πρώτη φορά
η δυνατότητα στον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής να καλύπτονται –είναι το αυ-
τονόητο, θα µου πείτε- οι δαπάνες τηλεπικοινωνιών και παροχής
πρόσβασης στο διαδίκτυο για τις Ακαδηµίες Εµπορικού Ναυτι-
κού.

Μέχρι τώρα, µε βάση την υφιστάµενη νοµοθεσία, δεν υπήρχε
αυτή η δυνατότητα. Εποµένως, δίνεται αυτή η δυνατότητα να κα-
λύπτεται αυτό το ποσό από τον τακτικό προϋπολογισµό του
Υπουργείου µας.

Ταυτόχρονα, δίνεται η δυνατότητα να χρηµατοδοτείται η σί-
τιση των σπουδαστών των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού και
από κονδύλια του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Με
αυτόν τον τρόπο, όπως καταλαβαίνετε, θα υπάρχουν περισσό-
τερα κίνητρα για τους σπουδαστές των Ακαδηµιών Εµπορικού
Ναυτικού, ιδιαίτερα για τους σπουδαστές της περιφέρειας,
επειδή γνωρίζουµε ότι οι περισσότεροι από αυτούς είναι χαµη-
λού εισοδηµατικού επιπέδου. Εποµένως, νοµίζω ότι είναι σηµαν-
τικό κίνητρο γι’ αυτούς να δίνεται η σίτιση. 

Με το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας, που καταθέτουµε
προστίθεται η δυνατότητα στα λιµεναρχεία, να επιβάλλουν επι-
πλέον κυρωτικά µέτρα, σε περιπτώσεις παράβασης κείµενης νο-
µοθεσίας για τις παράνοµες ναυλώσεις ιδιωτικών πλοίων ανα-
ψυχής. Συγκεκριµένα, δίνεται η δυνατότητα σε λιµεναρχεία να
επιβάλλουν απαγόρευση απόπλου και ταυτόχρονα, για να αρθεί
η απαγόρευση απόπλου θα πρέπει ή να πληρωθεί το πρόστιµο
εκείνη τη στιγµή -είναι η νοµοτεχνική βελτίωση που έχω καταθέ-
σει τώρα- ή να δοθεί εγγυητική επιστολή από τον παραβάτη, δι-
πλάσια του ποσού του προστίµου. Μόνο τότε θα δίνεται η
δυνατότητα άρσης της απαγόρευσης. 

Η επόµενη τροπολογία είναι η µε γενικό αριθµό 1217 και ειδικό
5. Η συγκεκριµένη τροπολογία τροποποιεί τον τρόπο, µε τον
οποίο γίνεται η δήλωση δροµολόγησης των ταχυπλόων σκαφών
και των υδροπτερύγων. 

Τι ισχύει µέχρι σήµερα; Η δροµολογιακή περίοδος -όπως θα
γνωρίζει και ο κ. Βαρβιτσιώτης, µιας και ήταν στο Υπουργείο-
είναι µέχρι τις 31 Οκτωβρίου. Μέχρι εκείνη την ηµέρα, έχουν δι-
καίωµα να δηλώσουν δροµολόγηση τα ταχύπλοα και τα υδρο-
πτέρυγα, ενώ τα συµβατικά σκάφη, έχουν το δικαίωµα να
δηλώσουν δροµολόγηση µέχρι τις 31 Ιανουαρίου του προηγού-
µενου έτους. Αυτό δηµιουργεί ένα µεγάλο πρόβληµα στον προ-
γραµµατισµό των δροµολογίων και ιδιαίτερα σε λιµάνια όπου συν
αναχωρούν, υπάρχουν ταυτόχρονες αναχωρήσεις και συµβατι-
κών και ταχύπλοων σκαφών, όπως για παράδειγµα, είναι το λι-
µάνι της Ραφήνας. Γι’ αυτόν τον λόγο προτείνουµε να γίνεται η
δήλωση δροµολόγησης και των ταχύπλοων σκαφών στις 31 Ια-
νουαρίου, µαζί µε τα συµβατικά σκάφη και ιδιαίτερα για φέτος,
ως µεταβατική διάταξη, αυτό να γίνει µέχρι την 31η του Αυγού-
στου. 

Με την ίδια τροπολογία, εναρµονίζεται η εθνική νοµοθεσία µε
τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 1177/2010 για τα δικαιώµατα των επι-
βατών. Αυτό πρέπει να γίνει άµεσα, διότι ήδη η «DIGI MOVE» έχει
εκδώσει οδηγία, µε την οποία πρέπει να συµµορφωθούµε στους
ευρωπαϊκούς κανονισµούς. Αυτή αφορά ιδιαιτέρως τα δικαιώ-
µατα του επιβάτη σε περιπτώσεις καθυστέρησης του πλοίου,
όπου εκεί επιβάλλεται η δυνατότητα µεταφοράς του επιβάτη
στον τελικό προορισµό, µε άλλο δροµολόγιο, υπό συγκρίσιµες
συνθήκες µεταφοράς. Σε περίπτωση που η καθυστέρηση του
απόπλου είναι περισσότερο από ενενήντα λεπτά, επιβάλλεται να
παρέχεται ελαφρύ γεύµα και αναψυκτικό στους επιβάτες. Επί-
σης, πάλι σε περίπτωση καθυστέρησης του απόπλου, οι επιβάτες
έχουν δικαίωµα να ζητήσουν και το αντίτιµο του εισιτηρίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Να µου δώσετε λίγο χρόνο παραπάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Η τελευταία τροπολογία που καταθέτουµε
µε γενικό αριθµό 1224 και ειδικό 9 είναι µια σηµαντική τροπολο-

γία. Με αυτή την τροπολογία γίνεται ένα σηµαντικό βήµα, προ-
κειµένου να σταµατήσουν επιτέλους στο Αιγαίο να κυκλοφορούν
καραβάκια µε νερό. Είναι µια τροπολογία, µε την οποία θα προ-
σπαθήσουµε να γίνουν προσωρινές εγκαταστάσεις µονάδων
αφαλάτωσης, σεβόµενοι και την κείµενη και την περιβαλλοντική
νοµοθεσία, η οποία όµως έχει µεγάλη γραφειοκρατία και πολλές
φορές χρειάζεται να περάσει αρκετός χρόνος, για να εγκαταστα-
θούν αυτές οι µονάδες. 

Ήδη, όπως γνωρίζετε, έχουµε ξεκινήσει να εγκαθιστούµε παν-
τού µονάδες αφαλάτωσης κι επιδιώκουµε, το επόµενο χρονικό
διάστηµα και µέχρι το τέλος του έτους, να έχουν εγκατασταθεί
παντού µονάδες αφαλάτωσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Εποµένως, επειδή υπήρχαν και κάποιες µονάδες αφαλάτωσης,
τις οποίες είχε προµηθευτεί η Γενική Γραµµατεία Αιγαίου το
2013, στην Κίµωλο και στους Λειψούς για παράδειγµα, κι έχουν
µείνει εκεί –δεν ξέρω γιατί έχουν µείνει εκεί- και ποτέ δεν εγκα-
ταστάθηκαν, το ζητούµενο είναι να εγκατασταθούν και να µάλι-
στα άµεσα, πριν απαξιωθούν. 

Δεν µπορούµε να ανεχόµαστε, εν έτει 2017, να ακολουθείται
ακόµα αυτή η διαδικασία της µεταφοράς νερού στα νησιά µε το
καραβάκι. Κάποτε, αυτά τα συµφέροντα πρέπει να σταµατήσουν.
Κάποτε, τα νησιά µας πρέπει να αποκτήσουν υδατική αυτονοµία.
Με αυτή την τροπολογία, δίνουµε τη δυνατότητα προσωρινής
εγκατάστασης, µέχρι το 2020, τέτοιων µονάδων αφαλάτωσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Καλούµε στο Βήµα
τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννη Σαρακιώτη. Έχετε το λόγο
για δεκαπέντε λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε

σήµερα στην τελική φάση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, αναφορικά µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα διάθεσης τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου, τη σύ-
σταση µητρώου περιφερειακού και τοπικού Τύπου, την εισαγωγή
του γραµµωτού κώδικα στις έντυπες εκδόσεις και την ενίσχυση
της παραγωγής οπτικοακουστικών έργων στη χώρα µας.

Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου, το οποίο εισάγει µια σειρά
καινοτοµιών, πρωτίστως µε άξονα τη διαφάνεια στον χώρο των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Αυτονόητα όσα προβλέπονται, θα
έλεγε κάποιος. Απορούµε γιατί δεν γίνονταν τόσα χρόνια, θα
µπορούσε να αντιτείνει άλλος. 

Είναι γεγονός, ωστόσο, ότι δεν γινόταν τίποτα για πολύ συγ-
κεκριµένους λόγους. Όσοι έχουν αποµείνει, µάλλον, να βλέπουν
τις ειδήσεις των µεγάλων ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθµών, δια-
πιστώνουν εύκολα ποιοι είναι αυτοί οι λόγοι. Όσοι παρατηρούν
τη συγχορδία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε τα µεγαλοεκ-
δοτικά συµφέροντα, επίσης αντιλαµβάνονται πολλά. 

Αλήθεια, τι απέγιναν οι περίφηµες εκείνες τοποθετήσεις των
στελεχών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την αδειοδότηση
των τηλεοπτικών σταθµών; Είχαµε εξελίξεις στο συγκεκριµένο
θέµα και οφείλουµε να ενηµερώσουµε τον ελληνικό λαό, εδώ
από το Βήµα της ελληνικής Βουλής, γιατί δυστυχώς, δεν θα τις
πληροφορηθεί από αλλού. Και ο νοών νοείτω.

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης
αποφάσισε οµόφωνα για το τίµηµα των τηλεοπτικών αδειών και
όρισε ως τιµή εκκίνησης τα 35 εκατοµµύρια για κάθε µία από τις
επτά τηλεοπτικές άδειες. Η περσινή διαδικασία, η πρώτη προ-
σπάθεια αδειοδότησης των τηλεοπτικών σταθµών µετά από τριά-
ντα χρόνια, έγινε αποδεκτή, όπως επίσης και το ύψος του συνο-
λικού ποσού. 

Επίσης, έγινε δεκτό ότι το φάσµα είναι πεπερασµένο. Εσείς
δεν λέγατε ότι το φάσµα είναι απεριόριστο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρόεδρός σας, από αυτό
το Βήµα, δεν το ισχυρίζονταν; Μήπως θα έπρεπε να ζητήσετε,
τουλάχιστον, µία συγγνώµη για τις περσινές κορώνες και τα ει-
ρωνικά χαµόγελα, όταν ακολουθήθηκε η διαδικασία της αδειοδό-
τησης; 

Απορώ για το τι θα λέτε τώρα για την απόφαση ενός ΕΣΡ, το
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οποίο στελεχώθηκε µε ευρεία συναίνεση της Βουλής. Φτάσατε
να ακυρώσετε ιστορικά στελέχη του κόµµατος σας, τον πρώην
Πρόεδρό σας, µόνο και µόνο για να ικανοποιήσετε τις δεσµεύ-
σεις των καναλαρχών.

Καµµία συµβολή στον διάλογο. Η στάση σας, κάθε άλλο παρά
εποικοδοµική υπήρξε και δυστυχώς, συνεχίζετε στο ίδιο µοτίβο.
Φέρετε την αποκλειστική ευθύνη για τη νεφελώδη κατάσταση
στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο και δεν έχετε καταθέσει την παραµι-
κρή πρόταση επί του σχεδίου νόµου. Ποια είναι, άραγε, η συµ-
βολή σας; Τα σχόλια για τον Μαδούρο και τις εξελίξεις για τη
Βενεζουέλα; Η κριτική στον κ. Βαρουφάκη; Γιατί αυτά ακούγαµε
στις επιτροπές από τα στελέχη σας.  

Θα ήθελα να έρθω τώρα στο σχέδιο νόµου. Τι έρχεται να επι-
λύσει το ηλεκτρονικό σύστηµα; Τα τελευταία είκοσι χρόνια εί-
χαµε τέσσερα νοµοθετήµατα από ισάριθµους Υπουργούς, καθώς
και σειρά πρωτοβουλιών υποτιθέµενης ρύθµισης του τοπίου.   

Αποτέλεσµα; Μέσα µαζικής ενηµέρωσης, που πτώχευσαν,
αφήνοντας εκατοντάδες εργαζόµενους στον δρόµο, µία «κλει-
στή» διαφηµιστική αγορά για λίγους και εκλεκτούς, την οποία
συντηρούσαν οι κατά τα άλλα, φιλελεύθεροι και υπέρ της οικο-
νοµίας της αγοράς κήνσορες, υπόγειες συναλλαγές µε µεγάλο
κόστος για τα δηµόσια ταµεία και φυσικά, αυξανόµενη διαπλοκή
της πολιτικής εξουσίας µε τα δηµοσιογραφικά γραφεία µέσω των
κρατικών διαφηµίσεων ή, καλύτερα, των κρατικών δώρων.

Η πλατφόρµα αυτή θα είναι συνδεδεµένη µε την Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, για να τελειώσει µια για πάντα το ξέ-
πλυµα µαύρου χρήµατος και η φοροδιαφυγή. Εποπτεύων φο-
ρέας θα είναι το ΕΣΡ, ενώ το Υπουργείο δεν θα έχει καµµία
απολύτως εµπλοκή στη λειτουργία του συστήµατος.

Τρεις είναι οι διαστάσεις, που καλύπτει το ηλεκτρονικό αυτό
σύστηµα. Η εµπορική, µε τη µορφή ενός συστήµατος προσδιο-
ρισµού των τιµών για την πώληση του διαφηµιστικού προϊόντος,
την πραγµατοποίηση των εµπορικών συναλλαγών µεταξύ των
σταθµών και των διαφηµιζοµένων και τον υπολογισµό των χρεώ-
σεων ανά διαφηµιζόµενο και των αµοιβών ανά σταθµό.

Η διαχειριστική, µε άξονα τις χρηµατοοικονοµικές συναλλα-
γές, που προκύπτουν από τις εµπορικές και η εφαρµογή διαχεί-
ρισης περιεχοµένου µε συναλλαγές µε γνώµονα την τήρηση των
κανόνων καταλληλότητας. Ας θυµηθούµε τι ίσχυε ως τώρα: Ο πε-
ρίφηµος ν.3592/2007, ο οποίος απαγόρευε τις επιστροφές από
τους διαφηµιστές στους διαφηµιζοµένους, πρόβλεψη η οποία,
όµως, ουδέποτε εφαρµόστηκε, µε αποτέλεσµα οι επιστροφές να
βαφτίζονται εκπτώσεις τζίρου και να διαιωνίζεται το καθεστώς
της παρανοµίας.

Ο προηγούµενος ο ν.2328/1995, προέβλεπε την επιβράβευση
σε ποσοστό έως και 9,9% µε την επιστροφή στην πράξη να είναι
δύο, τρεις ή και τέσσερις φορές µεγαλύτερη. Καθορίζατε µε
νόµο τα ποσοστά των επιστροφών και έρχεστε σήµερα να µας
κατηγορήσετε για σοβιετία.

Όσον αφορά το Μητρώο Περιφερειακού και Τοπικού Τύπου,
προχωράµε και εδώ µε την αποκοπή των δεσµεύσεων της πολι-
τικής εξουσίας, προς τους εκδότες και το αντίστροφο. Η δηµο-
σίευση διακηρύξεων και προκηρύξεων του δηµοσίου θα γίνεται
πλέον ηλεκτρονικά και µε δικαίωµα ενδικοφανούς προσφυγής
του ενδιαφεροµένου. Το θολό καθεστώς, κατά το οποίο ο Υπουρ-
γός συνέτασσε την τελική απόφαση για το ποιες εφηµερίδες θα
έχουν το δικαίωµα στις δηµοσιεύσεις του δηµοσίου και ποιες θα
αποκλείονται παύει. Οι αρµόδιοι φορείς θα διασταυρώνουν ηλε-
κτρονικά τα δικαιολογητικά των συµµετεχόντων, µε γνώµονα την
αποκατάσταση της νοµιµότητας στις συγκεκριµένες συναλλαγές
και την εξυγίανση της αγοράς.

Τέλος, κατοχυρώνεται η αναλογία 70-30, σχετικά µε την αντι-
µετώπιση των κεντρικών και περιφερειακών µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, όπως και η, για πρώτη φορά, επιβολή κυρώσεων από
το Υπουργείο, σε περίπτωση, που κάποιος φορέας δεν συµµορ-
φώνεται µε το ως άνω ποσοστό.

Τι επικρατούσε µέχρι σήµερα; Το συντριπτικό µέρος της δια-
φηµιστικής πίτας κατευθυνόταν στα κεντρικά µέσα και µερικά ξε-
ροκόµµατα ρίχνονταν στα περιφερειακά και τοπικά Μέσα, για να
στηριχθούν πολιτικές καριέρες και να εξυπηρετηθούν µικροπο-
λιτικά συµφέροντα. 

Τέρµα, λοιπόν, στις ασύδοτες πρακτικές. Νοµοθετούµε µε
γνώµονα το συµφέρον του ελληνικού λαού και τη διασφάλιση
του κράτους δικαίου και όχι µε µέριµνα το πώς θα εξασφαλί-
σουµε την επανεκλογή µας διαµέσου της διατήρησης αυτού του
φαύλου κύκλου. Όποιος ως τώρα αναλάµβανε τη διακυβέρνηση
της χώρας, έµπαινε και αυτός στον κύκλο της συνδιαλλαγής.
Εµείς τον σπάµε και πετάµε τα αποµεινάρια του στον κάλαθο της
µαύρης ιστορίας της διαπλοκής της χώρας. 

Περαιτέρω, αναφορικά µε την εισαγωγή συστήµατος bar code,
δεν θα επαναλάβω όσα γράφονται στο κείµενο του νοµοσχεδίου
και όσα ανέφερα στις συζητήσεις στις επιτροπές. 

Θέλω να σταθώ σε ένα ενδεικτικό γεγονός. Μόνο η ανακοί-
νωση της νοµοθετικής πρωτοβουλίας του Υπουργείου προκά-
λεσε αναπροσαρµογή προς τα κάτω των εκτιµήσεων κυκλο-
φορίας µεγάλης κυριακάτικης εφηµερίδας κατά τριάντα χιλιάδες
φύλλα. Σας λέει άραγε, κάτι αυτό; Ο εκδότης άλλαξε πρακτορείο
και ξαφνικά, η εκτίµηση της κυκλοφορίας, εκτινάχθηκε κατά εί-
κοσι χιλιάδες φύλλα. Άλλες εφηµερίδες δήλωσαν ότι δεν εµπι-
στεύονται πλέον τις εκτιµήσεις κυκλοφορίας. Πρακτορείο διανο-
µής ανακοίνωσε ότι θα προχωρήσει το ίδιο, από µόνο του, σε ει-
σαγωγή συστήµατος barcode, ενώ άλλοι εκδότες διαπίστωσαν,
ως εκ θαύµατος, µε επιτόπιες έρευνες, ότι υπάρχουν σηµαντικές
αποκλίσεις µεταξύ των ανακοινωθέντων στοιχείων και των πραγ-
µατικών πωλήσεων. Όλα αυτά, µόνο άµα τη προθέσει ανάληψης
νοµοθετικής πρωτοβουλίας.

Τέλος, έρχοµαι στην παροχή κινήτρων για την παραγωγή οπτι-
κοαουστικών έργων στη χώρα µας. Είναι µια πρωτοβουλία, η
οποία υποστηρίζεται από την πλειοψηφία των εµπλεκόµενων φο-
ρέων και νοµίζω ότι είναι κατά γενική οµολογία αυτονόητη.

Είναι χαρακτηριστικά τα λόγια του αντιπεριφερειάρχη Κυκλά-
δων, κ. Λεονταρίτη, σύµφωνα µε τον οποίο, µετά από έντεκα
µήνες συνεχούς προσπάθειας και παρά τις αντίξοες συνθήκες,
έγινε ουσιαστικό βήµα για την υλοποίηση ενός επενδυτικού σχε-
δίου, που θα απογειώσει την τοπική οικονοµία, µε τεράστια οφέ-
λη στην τουριστική ανάπτυξη της Σύρου, των Κυκλάδων και της
χώρας µας, γενικότερα. 

Αρκεί να σηµειώσω εδώ ότι η Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου έχει
δεχθεί πρόταση µε τίτλο: «Το ελληνικό κινηµατογραφικό σχέδιο
στη Σύρο», µε υπογραφές από καταξιωµένους παραγωγούς και
σκηνοθέτες του Χόλυγουντ. Το ύψος της αρχικής επένδυσης αγ-
γίζει τα 6,5 εκατοµµύρια ευρώ και φυσικά, η χώρα µας δεν δια-
θέτει την πολυτέλεια να αγνοεί τέτοιες προτάσεις. Όσοι ενα-
ντιώνονται στο συγκεκριµένο σκέλος της νοµοθετικής πρωτο-
βουλίας, προφανώς, θεωρούν ότι η χώρα διαθέτει αυτήν την πο-
λυτέλεια. 

Για την επανάσταση του αυτονόητου, µιλούσε ένας πρώην
Πρωθυπουργός. Η σηµερινή Κυβέρνηση δεν µένει στα λόγια και
προχωρά στην υλοποίηση του αυτονόητου. Τέρµα στις υποσχέ-
σεις, τέρµα στην αδιαφορία, τέρµα στη διαπλοκή! 

Το παρόν νοµοσχέδιο συνιστά έναν από τους λόγους, για τους
οποίους µας τίµησε µε την ψήφο του ο ελληνικός λαός και σκο-
πεύουµε να τιµήσουµε την εµπιστοσύνη του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σαρακιώτη.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
κ. Άννα -Μισέλ Ασηµακοπούλου.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-
τάµε ένα πολυνοµοσχέδιο, το οποίο έχει τέσσερα κεφάλαια. 

Το Κεφάλαιο Α’ θεσπίζει το ηλεκτρονικό σύστηµα διάθεσης τη-
λεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου. 

Το Κεφάλαιο Β’ τροποποιεί κάποιες διατάξεις για τον περιφε-
ρειακό Τύπο. 

Το Κεφάλαιο Γ’ επανακαθορίζει το πλαίσιο εφαρµογής της ει-
δικής σήµανσης γραµµωτού κώδικα, το λεγόµενο bar code, για
τις έντυπες εκδόσεις. 

Και το τελευταίο κεφάλαιο εισάγει ένα θεσµικό πλαίσιο για την
ενίσχυση της παραγωγής οπτικοακουστικών έργων. 
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Και έχω να σας πω κατ’ αρχάς, ότι επί της αρχής, προφανώς,
δεν έχουµε αλλάξει. Η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει αυτό το
πολυνοµοσχέδιο του κ. Παππά. Στα τέσσερα κεφάλαιά του ανα-
δεικνύονται τα τέσσερα βασικά γνωρίσµατα της Κυβέρνησης Τσί-
πρα–Καµµένου: η ιδεοληψία, η κοµµατική σκοπιµότητα, η
αναποτελεσµατικότητα και η κοροϊδία.

Η διαδροµή προς το Κοινοβούλιο, αλλά και µέσα στο Κοινο-
βούλιο, αυτού του πολυνοµοσχεδίου καταδεικνύει ότι είναι µνη-
µείο προχειρότητας σε επίπεδο νοµοθέτησης. 

Αρχικά είχαµε ένα πολυνοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ -διορθώ-
στε µε- το οποίο περιλάµβανε και τη γνωστή ελληνική NASA, που
είχατε εξαγγείλει από τις αρχές του έτους. Αυτή τέθηκε σε δη-
µόσια διαβούλευση την άνοιξη και προέβλεπε τη σύσταση µια
ανώνυµης εταιρείας, τον Ελληνικό Διαστηµικό Οργανισµό Α.Ε..
Και ενώ διαβεβαίωνε ο Υπουργός τους πάντες ότι αυτό οσο-
νούπω θα ερχόταν για να ψηφιστεί στη Βουλή, ως µέρος αυτού
του πολυνοµοσχεδίου, οι υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµι-
κών δεν δέχθηκαν να εξαιρεθεί η Διαστηµική Υπηρεσία από το
ν.3429/2005, που είναι ο νόµος για τις ΔΕΚΟ και τον δηµόσιο χα-
ρακτήρα της.

Ο κ. Παππάς, βασικά, ήθελε µια ανώνυµη εταιρεία, για να µπο-
ρεί να προσλαµβάνει τους δικούς του. Ο κ. Τσακαλώτος, όµως,
ήθελε η ελληνική NASA να έχει δηµόσιο χαρακτήρα. Ήταν, δη-
λαδή, -ας πούµε- στη γραµµή Δραγασάκη, που διαβάσαµε πρό-
σφατα ότι ήθελε να τα κάνει όλα δηµόσια, ακόµα και να
εθνικοποιήσει τις τράπεζες. Κάτι τέτοιο διαβάσαµε σήµερα. Φαί-
νεται ότι είναι σε αυτήν τη γραµµή ο κ. Τσακαλώτος. 

Σε κάθε περίπτωση, ο κ. Τσακαλώτος προσγείωσε τα σχέδια
του κ. Παππά, για να φτιάξει την ελληνική NASA, µε τη µορφή
της ανώνυµης εταιρείας και το πρώτο κοµµάτι του πολυνοµοσχε-
δίου χάθηκε στη «µαύρη τρύπα» του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα στο Κεφάλαιο Α’, το οποίο απέ-
µεινε και το οποίο είναι αυτό το περίφηµο ηλεκτρονικό σύστηµα
διάθεσης του διαφηµιστικού χρόνου. Οι αρχικές διατάξεις -πρέ-
πει να µιλάµε για την περασµένη εβδοµάδα, όπως βγήκε στη δια-
βούλευση, όπως το υπερασπίστηκε ο Υπουργός, όπως ήρθε στη
Βουλή- για το ηλεκτρονικό σύστηµα διάθεσης του τηλεοπτικού
χρόνου αναδεικνύουν κατ’ αρχάς την ιδεοληψία της Κυβέρνησης
αυτής. Γιατί την αναδεικνύουν; Γιατί αποτελούν ένα ακόµα µέρος
του γνωστού καθεστωτικού τύπου σχεδίου, του οποίου αιχµή του
δόρατος είναι ο κ. Παππάς, ο Υπουργός µας, ο Υπουργός προ-
παγάνδας. Τι λέει αυτό το σχέδιο; Αυτό το σχέδιο λέει ότι πρέπει
οπωσδήποτε αυτή η Κυβέρνηση να ελέγξει την ενηµέρωση.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το αρχικά κατατεθειµένο κείµενο του νο-
µοσχεδίου, υποχρεούνταν όλοι οι τηλεοπτικοί σταθµοί στην ελ-
ληνική επικράτεια, περιφερειακής εµβέλειας, εθνικής εµβέλειας,
οι διαχειριστές, οι επιχειρήσεις που µεσολαβούν για τη διανοµή
και τη διάθεση του διαφηµιστικού χρόνου, οι διαφηµιζόµενες επι-
χειρήσεις και κάθε άλλο πρόσωπο που διενεργεί συναλλαγές
διαφηµιστικού χρόνου να διενεργούν τις συναλλαγές αυτές,
µέσω του συστήµατος αυτού, του ηλεκτρονικού, υποχρεωτικά
και κατ’ αποκλειστικότητα. Αυτό έλεγε ο νόµος, που βγήκε στη
διαβούλευση, αυτό έλεγε και µέχρι τη δεύτερη ανάγνωση του
νοµοσχεδίου. 

Αυτό το σύστηµα, λοιπόν, τις προδιαγραφές, θα τις σχεδίαζε
ο Υπουργός κ. Παππάς. Κατόπιν τούτου, θα επέλεγε µέσω ενός
διαγωνισµού έναν διαχειριστή, που θα το διαχειριζόταν για οκτώ
χρόνια και η τιµή θα καθοριζόταν µε µία δηµοπρασία, που θα γι-
νόταν µε έναν αλγόριθµο βελτιστοποίησης, που θα έφτιαχνε ο
κύριος Υπουργός. Όλα αυτά θα γίνονταν βέβαια, υπό την επο-
πτεία του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, του οποίου ο
αντιπρόεδρος µάς είπε στη διαβούλευση «Τι να πω για το πώς
θα εποπτεύσω ένα σύστηµα, το οποίο δεν έχω δει και δεν κατα-
λαβαίνω πώς λειτουργεί;». Τόσο καλά καταλάβαινε την εποπτεία!
Με λίγα λόγια, ο κ. Παππάς, αφού απέτυχε να ελέγξει τα κανάλια
µε τον γνωστό αντισυνταγµατικό νόµο Παππά, επειδή δεν µπο-
ρούσε να µοιράζει άδειες, τι κάνει; Έφερε λοιπόν αυτό το σύ-
στηµα, ούτως ώστε, διά της πλαγίας οδού, να ελέγξει την
ενηµέρωση και τα κανάλια. Πώς δηλαδή; Ελέγχοντας τα διαφη-
µιστικά έσοδα, που είναι ουσιαστικά η βασική πηγή εσόδων των
καναλιών. 

Στη συζήτηση, του νοµοσχεδίου αυτού εµείς, ως Νέα Δηµο-
κρατία αναδείξαµε και τεκµηριώσαµε τα πάρα πολύ σοβαρά ζη-
τήµατα αντισυνταγµατικότητας, που είχε αυτή η διαφηµιστική
πλατφόρµα. Κατ’ αρχάς, αναδείξαµε ότι η υποχρεωτική και κατ’
αποκλειστικότητα διάθεση του διαφηµιστικού χρόνου, µέσω της
πλατφόρµας και ο καθορισµός της δηµοπρασίας, ως µοναδικής
επιτρεπόµενης µεθόδου, παραβιάζει πόσες αρχές; Να αρχί-
σουµε µε τη συνταγµατική αρχή της οικονοµικής ελευθερίας και
τη συνακόλουθη αρχή της ελευθερίας των συµβάσεων; Δεν γί-
νεται καµµία επίκληση υπέρτερου δηµοσίου συµφέροντος. Κάτι
λέει ο κύριος Υπουργός για το φάσµα, που επειδή πάνω στο
φάσµα είναι η διαφήµιση, κάτι λέει για ένα υπέρτερο δηµόσιο
αγαθό. Παραβιάζει όµως και τη συνταγµατική αρχή της αναλο-
γικότητας, παραβιάζεται το Δίκαιο Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και βεβαίως, τίθενται και σε κίνδυνο ευαίσθητα
προσωπικά και εµπορικά δεδοµένα. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, στις τρεις πρώτες συνεδριάσεις στις
επιτροπές, όταν εµείς αναδεικνύαµε αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα
αντισυνταγµατικότητας και ζητούσαµε εξηγήσεις, τι λέγατε;
«Κρατήστε κάποιες άµυνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην
εκτίθεστε. Είναι µία αγορά γεµάτη γκρίζες ζώνες και µόνο όποιος
επωφελείται από αυτές τις γκρίζες ζώνες διακίνησης του χρήµα-
τος µπορεί να εξανίσταται µε τέτοιο πάθος». Αυτά έλεγε ο κ.
Παππάς στην πρώτη συνεδρίαση και µας κατηγορούσε ότι παίρ-
νουµε τη µεριά των κακών καναλαρχών και των κακών διαφηµι-
στών. Μας λέγατε για την υποχρεωτικότητα, κύριε Παππά,
«Έχουµε να κάνουµε µε την εκµετάλλευση ενός αγαθού, που
είναι σπάνιο και δηµόσιο και από εκεί, µπορεί να απορρέει η υπο-
χρέωση όταν γίνεται µια αγοραπωλησία να γίνεται διαφανώς και
µε πάρα πολύ συγκεκριµένους κανόνες, διότι το ραδιοτηλεο-
πτικό τοπίο είναι στον άµεσο έλεγχο του κράτους κατά το Σύν-
ταγµά µας». 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Το Σύνταγµα τα λέει αυτά. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτά είπε, λοιπόν, ο κ.

Παππάς στην πρώτη συζήτηση επί της αρχής και στη συζήτηση
επί των άρθρων, όταν άκουγε τους φορείς. Έρχεται η δεύτερη
ανάγνωση του νοµοσχεδίου, µεσολαβεί ένα Σαββατοκύριακο και
γίνεται στροφή εκατόν ογδόντα µοιρών! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν χαίρεστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, λίγη ησυχία, λίγος σεβασµός.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Πόσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις έρχονται, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι; Είκοσι δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις! Έχετε εικόνα
πόσα άρθρα είναι; Είναι δώδεκα άρθρα! Είκοσι δύο νοµοτεχνικές
βελτιώσεις! Ε, πάρ’ το πίσω το νοµοσχέδιο και τελειώνουµε!

Αν, δε, αντιπαραθέσει κανείς, έτσι για να συνεννοηθούµε, τις
προτάσεις, που διατυπώθηκαν στο υπόµνηµα, που µας µοίρασαν
από κοινού οι διαφηµιζόµενες επιχειρήσεις, οι διαφηµιζόµενες
εταιρείες και η Ένωση Ιδιωτικών Τηλεοπτικών Σταθµών Εθνικής
Εµβέλειας, δηλαδή οι καναλάρχες, θα δείτε ότι αυτές έχουν υιο-
θετηθεί στο συντριπτικό ποσοστό τους. Γκρίζες ζώνες έλεγε ο
Υπουργός. 

Κύριε Παππά, τώρα, µετά τις είκοσι δύο νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις στα δώδεκα άρθρα, µε ό,τι απόµεινε απ’ αυτό το διάτρητο
Κεφάλαιο, είναι υποχρεωτική, µόνο η καταγραφή όλων των συ-
ναλλαγών, που αφορούν στη διάθεση του τηλεοπτικού διαφηµι-
στικού χρόνου και καθίσταται απολύτως προαιρετική η
δηµοπράτηση, για όσους το επιθυµούν. Αυτό, κάνατε, για να συ-
νεννοηθούµε. 

Αυτά είναι που ζητούσαν οι κακοί καναλάρχες, που εµείς υπο-
στηρίζαµε, αυτοί που υποστήριζαν ότι η αγορά πρέπει να παρα-
µείνει γεµάτη γκρίζες ζώνες και αυτοί που επωφελούνταν από
τις γκρίζες ζώνες.

Ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Τι ακριβώς συνέβη; Αλλάξατε γνώµη
για το τι είναι γκρίζες ζώνες; Ενστερνιστήκατε την επιχειρηµατο-
λογία της Νέας Δηµοκρατίας περί ελεύθερης λειτουργίας της
αγοράς ή κάνατε ταχύρρυθµο σεµινάριο Συνταγµατικού Δικαίου
το Σαββατοκύριακο, που µεσολάβησε µεταξύ της συζήτησης επί
των άρθρων και της δεύτερης ανάγνωσης; Διότι δεν δικαιολογεί-
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ται αλλιώς. Εκτός εάν, επιτέλους, κύριε Παππά, συνειδητοποι-
ήσατε ότι η νοµοθέτηση αντισυνταγµατικών διατάξεων, όπως µε
τον νόµο σας, συνεπάγεται πολιτικές ευθύνες και καµµιά φορά
συνεπάγεται προσωπικές ευθύνες. 

Σε κάθε περίπτωση, το πρώτο Κεφάλαιο παραµένει «δηλητη-
ριασµένο» από την ιδεοληψία σας, πρόχειρα σχεδιασµένο, νο-
µικά διάτρητο και γι’ αυτόν τον λόγο, το καταψηφίζουµε.

Από το Κεφάλαιο Α’, το οποίο καταψηφίζουµε, λόγω της ιδεο-
ληψίας που το διαπερνά, πάµε στο Κεφάλαιο Β’. Αυτό είναι για
τον περιφερειακό Τύπο. Το Κεφάλαιο Β, λοιπόν, εκτός από προ-
χειρότητα, αναδεικνύει και την κοµµατική σας σκοπιµότητα. Γιατί
το λέω αυτό; Γιατί εδώ έχουµε την τροποποίηση των διατάξεων
για τον περιφερειακό Τύπο. 

Αυτό, λοιπόν, ήρθε, χωρίς να υπάρξει καµµία προγενέστερη
δηµόσια διαβούλευση µε τους φορείς. Καµµία διαβούλευση!
Γιατί να µην υπάρξει διαβούλευση; Για όλα τα άλλα κοµµάτια του
νοµοσχεδίου υπήρξε διαβούλευση. Διαβούλευση υπήρξε για τη
ΝΑSΑ, η οποία δεν ήρθε στο νοµοσχέδιο. Ήρθαν οι διατάξεις για
τον περιφερειακό Τύπο, χωρίς διαβούλευση µε τους αρµόδιους
φορείς. Γιατί; Γιατί και αυτό είναι µέρος του καθεστωτικού σχε-
δίου σας, για να ελέγξετε τα περιφερειακά µέσα. Η µείωση του
ελάχιστου ορίου πωλούµενων φύλλων, η µη πρόβλεψη ελάχιστου
αριθµού σελίδων, η µείωση του ποσοστού θεµάτων τοπικού εν-
διαφέροντος χωρίς διαβούλευση, επιβεβαιώνει απλώς την πρό-
θεσή σας, κύριε Υπουργέ, να απαξιώσετε τη δυναµική των
περιφερειακών εφηµερίδων, να υποβαθµίσετε την ποιότητά τους
και µε την κατάργηση µάλιστα, της ποσόστωσης 50% για τηλεο-
ράσεις, 40% για έντυπα και 10% για ραδιόφωνο πλήττετε και τη
δίκαιη κατανοµή και τη διαφάνεια, αφήνοντας περιθώριο στην
εκάστοτε κυβέρνηση ή σε οποιονδήποτε διοικητικό στο δηµόσιο
να ευνοεί κατά βούληση. Δηλαδή, για να συνεννοηθούµε, φέρ-
νετε φωτογραφικές διατάξεις, οι οποίες βάζουν κριτήρια, για να
πλήξετε και να απαξιώσετε περιφερειακά Μέσα, τα οποία δεν
σας στηρίζουν και να φτιάξετε δικά σας περιφερειακά Μέσα, µε
τη διανοµή της κρατικής διαφήµισης. Και οι φορείς ζητούν να
αποσυρθεί αυτό το Κεφάλαιο. 

Φέρατε νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες εµφανίζονται να
είναι στη σωστή κατεύθυνση. Δεν µπορώ να κρίνω, χωρίς να τις
έχω καν διαβάσει, διότι δεν τις έχετε διανείµει. Μπορώ, όµως, να
σας πω ότι η διαβούλευση δεν θα γίνει από τις 9 το βράδυ, µέχρι
την ώρα που θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο µε τους φορείς. Και
αυτοί είναι που πρέπει να εκφέρουν άποψη, για να µπορέσουµε
και εµείς να βγάλουµε συµπέρασµα. 

Οι φορείς, λοιπόν, ζητούν να αποσυρθεί αυτό το Κεφάλαιο, να
γίνει διαβούλευση και να προχωρήσουµε παρακάτω. 

Πάµε, λοιπόν, από την καθαρά κοµµατική σκοπιµότητα του Κε-
φαλαίου Β στο Κεφάλαιο Γ, που είναι το γνωστό barcode, η ει-
δική σήµανση γραµµωτού κώδικα. Εδώ θα πω ότι αναδεικνύεται
και ο τίτλος σας ως Υπουργός προπαγάνδας -έχετε και βοήθεια,
βέβαια, από τους άξιους συνεργάτες σας- αλλά και η αναποτε-
λεσµατικότητά σας. Προσπαθήσατε άλλη µια φορά, µε διαρροές,
να διαµορφώσετε µια εσφαλµένη εντύπωση για τη θέση της
Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά στο bar code. Γιατί το κάνατε
αυτό; Γιατί θέλατε έναν αντιπερισπασµό, για να µην συζητιέται η
µεγάλη σας πολιτική κυβίστηση στο θέµα του διαφηµιστικού χρό-
νου και της ηλεκτρονικής πλατφόρµας.

Διευκρινίζω, λοιπόν, για να συνεννοηθούµε. Η Νέα Δηµοκρατία
είναι υπέρ της διαφάνειας, που προσφέρει το bar code. Διατη-
ρούµε επιφυλάξεις, κύριε Υπουργέ, ως προς την αποτελεσµατι-
κότητα στην τεχνική εφαρµογή της συγκεκριµένης διάταξης.
Εκεί είναι το θέµα.

Με το άρθρο αυτό δεν επιλύεται ούτε το θέµα των συνδροµη-
τών ούτε της εφαρµογής, σε σηµεία που δεν διαθέτουν τα µη-
χανήµατα σάρωσης. 

Η προσέγγισή σας, λοιπόν, είναι αναποτελεσµατική ως προς
την αντιµετώπιση του κινδύνου, που αναγνωρίζουµε, που είναι
να µετριέται σωστά η κυκλοφορία. Αυτός είναι ο στόχος. Επιφυ-
λασσόµαστε, µήπως έχετε φέρει κάτι που έχουµε δει στις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις. 

Μίλησα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και για προχειρότητα, για ιδε-
οληψία, για εξυπηρέτηση πολιτικών σκοπιµοτήτων και για ανα-

ποτελεσµατικότητα. Όµως, από κανένα νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης Τσίπρα-Καµµένου δεν λείπει η κοροϊδία, χωρίς την οποία
δεν πάµε πουθενά. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, σχετικά µε το Κεφάλαιο Δ’, στηρί-
ζει προφανώς, τη δηµιουργία ενός θεσµικού πλαισίου για την ενί-
σχυση των οπτικοακουστικών παραγωγών. Καταλαβαίνουµε τα
οφέλη για τη χώρα από αυτό. 

Όµως, ο κ. Παππάς παρέα µε τον κ. Κρέτσο κοροϊδεύουν τους
παραγωγούς, µε τη γνωστή µέθοδο «λεφτά υπάρχουν». Τα ίδια
λέγατε για τον αναπτυξιακό νόµο τέτοια εποχή πέρυσι το καλο-
καίρι, που τον είχε φέρει ο κ. Σταθάκης και ότι θα πέσουν δισε-
κατοµµύρια στην αγορά. Ένα χρόνο αργότερα και δεν έχει καν
ξεκινήσει η αξιολόγηση προτάσεων. Όχι να πέσει ευρώ στην
αγορά ούτε καν ένα ευρώ από τον αναπτυξιακό νόµο δεν έχει
πέσει στην αγορά. Στην πράξη, δηλαδή, το αποτέλεσµα είναι
µηδέν. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας ένα λεπτό, για να
αναφερθώ στις τροπολογίες. Για τις τροπολογίες θα µιλήσουν
και οι αρµόδιοι συνάδελφοι και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος. Εγώ θα εστιάσω στην τροπολογία αρµοδιότητάς µου, δη-
λαδή αυτή για το ΕΣΡ. 

Κύριε Παππά, ειλικρινά, γιατί βασανίζεστε τόσο πολύ µε αυτό
το νοµοσχέδιο; Το ξηλώνετε λίγο-λίγο, διάταξη-διάταξη. Γιατί δεν
παραδέχεστε ότι έχετε κάνει ένα µεγάλο πολιτικό λάθος, έχετε
φάει το στραπάτσο και τέλος; Να καθίσουµε να το βρούµε. 

Λίγο-λίγο, µία-µία διάταξη, τι θέλει το ΕΣΡ και το ένα και το
άλλο! Δεν είναι σοβαρή προσέγγιση αυτή. Έχετε πάθει πολιτική
εµµονή µε τη δικαίωσή σας από την αντισυνταγµατικότητα και
από αυτό το πολιτικό στραπάτσο. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας. Για
το πολιτικό στραπάτσο του αντισυνταγµατικού σας νόµου, όσο
και να τον ξηλώνετε σιγά-σιγά, κύριε Υπουργέ, σας είχαµε δώσει
τον τίτλο του αποτυχηµένου «Υπουργού-καναλάρχη». Και µε τις
πρακτικές σας γενικότερα στον τοµέα της ενηµέρωσης -γιατί µε
την ψηφιακή πολιτική δεν ασχολείστε, αυτό είναι σαφές- σας εί-
χαµε δώσει τον τίτλο του «Υπουργού προπαγάνδας».

Νοµίζω ότι µετά από το σηµερινό νοµοσχέδιο, µπορείτε να φύ-
γετε από την Αίθουσα ως σηµαιοφόρος της ιδεοληψίας και της
ανικανότητας της Κυβέρνησης. Και αυτόν τον τίτλο, πιστεύω
προσωπικά ότι τον έχετε κερδίσει επάξια, κύριε Παππά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να γίνει κλήρωση!
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όµως, εάν πάλι, όπως

λέει ο φίλτατος συνάδελφος, θέλετε να κάνουµε κλήρωση, δεν
υπάρχει κανένα θέµα. Σας λέω ότι σε όποιον και να τύχει από την
Κυβέρνησή σας, ειλικρινά, θα έρθει η ώρα που ο καθένας από ε-
σάς θα λογοδοτήσει για τις ευθύνες που έχει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ασµακοπούλου.

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο εισηγητής από τη Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώ-
ρου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση σχέδιο νόµου αποτελεί ένα παράδειγµα και αντιφατικής και
παράλογης νοµοθέτησης. Απευθύνοµαι σε εσάς, γιατί µε τους
περισσότερους από εσάς διασταυρώσαµε τα επιχειρήµατά µας
κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στις επιτροπές. 

Η συζήτηση ξεκίνησε µε τη βασική αντίρρηση από την πλευρά
µας, σχετικά µε την ουσιαστική αντισυνταγµατικότητα, που επέ-
φερε η υποχρέωση διενέργειας των συναλλαγών, µέσω της
πλατφόρµας, δηλαδή µέσω ενός συστήµατος διάθεσης τηλεο-
πτικού διαφηµιστικού χρόνου. 

Από την πρώτη στιγµή, που λέγατε εσείς το αντίθετο, θεωρή-
σαµε ότι ήταν αντισυνταγµατική η απαγόρευση του άρθρου 3 πα-
ράγραφος 2 κάθε συναλλαγής, εκτός αυτού του συστήµατος, µε
το σκεπτικό ότι η παρέµβαση της Κυβέρνησης είναι αντίθετη µε
τις βασικές αρχές του δικαίου, οι οποίες κατοχυρώνονται στο
Σύνταγµα, στο εθνικό και κοινοτικό δίκαιο, όπως η αρχή της συµ-
βατικής ελευθερίας, η αρχή της ελευθερίας του ανταγωνισµού,
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η υποχρέωση προστασίας της περιουσίας και των περιουσιακών
αγαθών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ κάντε λίγη ησυχία. Σας παρακαλώ λίγη ησυχία,
να σεβαστούµε τον οµιλητή.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατά τη συζήτηση µε τους φορείς, αλλά και µεταξύ των κοµ-

µάτων στις επιτροπές, αναδείχτηκαν τρία προβλήµατα.
Το πρώτο πρόβληµα ήταν, ότι θα ήταν αντισυνταγµατική η

υποχρέωση διενέργειας όλων των συναλλαγών διάθεσης του
διαφηµιστικού χρόνου µεταξύ τηλεοπτικών σταθµών εθνικής και
περιφερειακής εµβέλειας, επιχειρήσεων, διαφηµιστών και διαφη-
µιζοµένων, µέσω ενός ηλεκτρονικού συστήµατος και απαγό-
ρευση ταυτόχρονα κάθε άλλης συναλλαγής. Μέχρι χθες, λέγατε
το αντίθετο.

Το δεύτερο πρόβληµα ήταν ότι η Κυβέρνηση παρεµβαίνει σε
ένα αγαθό ελεύθερης συναλλαγής -θυµάµαι πάρα πολλούς από
τους συναδέλφους που χαµογελούσαν και έλεγαν «Μα τι λέτε
τώρα; Το αγαθό αυτό είναι σπάνιο και πρέπει να το ρυθµίσουµε»-
όχι για την προστασία των καταναλωτών, αλλά γιατί η Κυβέρ-
νηση, µε αυτόν τον τρόπο, δέσµευε και χειραγωγούσε το αγαθό
και την εµπορία του. Συγκεκριµένα, παρενέβαινε η Κυβέρνηση
στην πώληση, στην ποσότητα του τηλεοπτικού χρόνου για κάθε
σταθµό, την κατανοµή του χρόνου αυτού στο πρόγραµµα και την
αξία τού προς πώληση χρόνου.

Τρίτο στοιχείο βασικό, ότι η χρήση του ηλεκτρονικού συστή-
µατος για την απλή καταγραφή των συναλλαγών και την επιδίωξη
της µεγαλύτερης δυνατής διαφάνειας δεν θα δηµιουργούσε
πρόβληµα αντισυνταγµατικότητας ούτε θα παρενέβαινε κατά
τρόπο δεσµευτικό στη λειτουργία της αγοράς. 

Κατά τη διάρκεια της δεύτερης ανάγνωσης, ο Υπουργός κ.
Παππάς επέλεξε να υποχωρήσει. Ήταν µια άτακτη υποχώρηση,
διότι άλλαξε το περιεχόµενο του Κεφαλαίου Α’. Και θα σας απο-
δείξω πώς. Άλλαξε την υποχρεωτικότητα και την απαγόρευση
κάθε συναλλαγής εκτός συστήµατος και περιόρισε τη λειτουργία
της πλατφόρµας, µόνο σχετικά µε την καταγραφή των συναλλα-
γών. Ποιος το είχε πει αυτό; Το είχαµε πει από την αρχή. Το είχαν
προτείνει οι φορείς.

Εποµένως, όλα αυτά περί παρέµβασης σε µια αγορά, η οποία
είναι ασύδοτη, σε µια αγορά όπου υπάρχουν µεγάλα συµφέ-
ροντα, κατέληξε να γίνεται µια απλή καταγραφή -και θα δούµε
πώς- των συναλλαγών που κάνει η αγορά εκτός πλατφόρµας και
εάν θέλει, προαιρετικά, µπορεί να απευθυνθεί στην πλατφόρµα.
Ξέρετε κι εσείς κι εγώ ότι δεν θα γίνει ποτέ αυτό.

Στην ουσία, η κυβερνητική πλειοψηφία µε άλλο Κεφάλαιο Α’
ξεκίνησε, άλλο Κεφάλαιο Α’ εισηγήθηκε και βεβαίως άλλο Κεφά-
λαιο Α’ επιχειρηµατολόγησε και στήριξε εδώ, άλλο περιεχόµενο
υποστήριξε µέχρι την προηγούµενη εβδοµάδα και τελικά, άλλο
περιεχόµενο θα ψηφίσει. Πραγµατικά, δεν θα ήθελα να βρίσκο-
µαι στη θέση σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα σας πω, όµως, κύριε

Λάππα, γιατί είναι αντιφατικό αυτό. Είναι αντιφατικό για τον
τρόπο που νοµοθετείτε. Εµείς, αν θέλετε, µε τη θέση που είχαµε
πάρει, επικροτούµε απόλυτα την αναδίπλωση του κ. Παππά. Ξέ-
ρουµε ότι δεν προέρχεται από τις συζητήσεις, που έγιναν στην
Αίθουσα, αλλά από άλλους αναστοχασµούς, που είχε ο άνθρω-
πος, όπως είπε και προηγουµένως ότι µπορεί να διάβασε το Σύν-
ταγµα. Εγώ το αποδέχοµαι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Πώς το ξέρετε;
Πώς οδηγηθήκατε σε αυτό το συµπέρασµα;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Για τους αναστοχασµούς;
Όταν αλλάζει το περιεχόµενο ενός νοµοσχεδίου, αυτή είναι η
εκτίµησή µου, κύριε συνάδελφε.

Αυτό το οποίο, όµως, πραγµατικά θα πρέπει να λάβετε όλοι
σας υπ’ όψιν είναι το εξής: Υπάρχει ένα πρόβληµα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Θα ψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο, γιατί εµείς θα το
καταψηφίσουµε, το οποίο, άλλα λέει στην αιτιολογική του έκθεση
και άλλα λέει στα άρθρα. Η αιτιολογική έκθεση, ξέρετε πολύ κα-
λά, ότι είναι κοµµάτι του νοµοθετικού corpus. Θα το βρει αργό-

τερα, ενδεχοµένως, ο δικαστής, για να δει ποια είναι η βούληση
του νοµοθέτη και τότε θα καταλάβει ότι µεταξύ της εισηγητικής
έκθεσης και του νοµοσχεδίου, που ψηφίζεται άλλαξε η βούληση
του νοµοθέτη. Περί αυτού πρόκειται. Το γιατί άλλαξε, θα µας το
πει ο ίδιος ο νοµοθέτης.

Πάµε στο δεύτερο ερώτηµα. Για την καταγραφή κάθε συναλ-
λαγής διάθεσης διαφηµιστικού χρόνου, όπως αυτή πλέον περι-
γράφεται στο άρθρο 5, παράγραφος 1, χρειαζόταν πράγµατι,
νοµοθετική πρωτοβουλία; Γιατί δεν απέσυρε το Κεφάλαιο Α’ ο κ.
Παππάς, για να έρθει µε µια υπουργική απόφαση να ρυθµίσει
όλα αυτά τα πράγµατα; Δεν χρειαζόταν τόση µεγάλη επιχειρη-
µατολογία εκ µέρους σας.

Επειδή βλέπω ότι δεν αισθάνεστε και πάρα πολύ άνετα µ’
αυτήν την αλλαγή, θα σας πω το εξής: Έχει σηµασία -και είναι
το τρίτο ερώτηµα- ότι µετά την µεταποίηση των σχετικών διατά-
ξεων -πρόκειται περί µεταποίησης- και των σχετικών άρθρων,
αφού δεν απαγορεύεται πλέον η εµπορία διαφηµιστικού χρόνου,
εκτός της πλατφόρµας, εκτός του συστήµατος, γιατί αυτό δεν
διασαφηνίζεται ρητά; Είναι µια ερώτηση πάρα πολύ απλή και
πάρα πολύ λογική. Βγάζετε την παράγραφο, η οποία λέει ότι
απαγορεύεται κάθε συναλλαγή, ενώ στην ουσία, εφόσον δύνα-
ται, είναι προαιρετικό, πέστε µέσα -τόσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις έχετε κάνει- ότι πάρα πολύ απλά επιτρέπονται αυτές οι
συναλλαγές, εφόσον είναι προαιρετική. Και θα δείτε πόσοι από
τους ενδιαφερόµενους θα προσφύγουν στην πλατφόρµα.

Ας πάµε, όµως, στα βασικά. Έχουµε µια αποδόµηση του αρχι-
κού σχεδίου νόµου και η αποδόµηση συνεχίζεται µε άλλες δύο
ρυθµίσεις, που ανάγουν τη µεταποίηση των άρθρων σε σχέση µε
την εισαγωγή του νοµοσχεδίου, στο επίπεδο της συµβολικής νο-
µοθέτησης. 

Αν η δηµοπρασία είναι πλέον προαιρετική, αν το σύστηµα δεν
προσδιορίζει πλέον τις τιµές, την κατανοµή του διαφηµιστικού
χρόνου, την τιµολόγηση, την είσπραξη και την εκκαθάριση, τότε
γιατί να υπάρχει πλατφόρµα και ποιο το όφελος του διαχειριστή;
Γιατί να τη σχεδιάσει ο διαχειριστής, γιατί να την αναπτύξει, εφό-
σον δεν θα πληρώνεται; Πώς θα γίνει το νέο σύστηµα; Ποιος θα
το προετοιµάσει; Πώς αιτιολογείται πλέον νοµικά επίσης η φο-
ρολόγηση των συναλλαγών, που καταγράφονται στο σύστηµα,
σύµφωνα µε το άρθρο 8 παράγραφος 1; Δηλαδή, θα βάλετε «κα-
πέλο» στη διαφηµιστική καµπάνια, επειδή υπήρξε νόµιµη συναλ-
λαγή και πιστεύετε ότι µ’ αυτόν τον τρόπο προάγεται η διαφάνεια
στις συναλλαγές µεταξύ ιδιωτών; 

Συνακόλουθο δε, είναι το ερώτηµα: εφόσον καταργήθηκε η
βασική υποχρέωση διενέργειας της δηµοπρασίας, τις κυρώσεις,
γιατί τις κρατήσατε στο ίδιο επίπεδο; Δηλαδή, δεν έχετε την αί-
σθηση ότι εφόσον είναι προαιρετικές πλέον όλες αυτές οι διαδι-
κασίες, εδώ οι κυρώσεις υπερβαίνουν, αν όχι παραβιάζουν, την
αρχή της αναλογικότητας; 

Τέλος, επιβεβαιώνονται όλα αυτά, που σας λέγαµε από την
πρώτη συνεδρίαση, το γεγονός ότι πλέον η αποστολή του Εθνι-
κού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης περιορίζεται -ακούστε το,
γιατί πολύ είχατε επιχειρηµατολογήσει γι’ αυτό- στο να διαπιστώ-
σει την έγκαιρη λειτουργία του συστήµατος και να εγκρίνει τον
Κώδικα Δεοντολογίας και Ορθής Πρακτικής. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, για το πρώτο κεφάλαιο, διαπιστώ-
νουµε ότι η αναδίπλωση του κυρίου Υπουργού είχε ως αποτέλε-
σµα µια απόλυτα περιορισµένης κλίµακας παρέµβαση στο χώρο
της διαφήµισης, χωρίς µεγάλη πρακτική σηµασία και χωρίς το
επιδιωκόµενο από σας αποτέλεσµα περί κατοχύρωσης της δια-
φάνειας. Η µόνη διαφάνεια που θα υπάρχει θα είναι ότι από δω
και πέρα, οι συναλλαγές θα καταγράφονται µε ευθύνη των εν-
διαφεροµένων. Αυτό θα µπορούσε να ήταν και µια απλή υπουρ-
γική απόφαση.

Σηµασία έχει ότι στην ουσία πήρατε πίσω αντισυνταγµατικές
ρυθµίσεις, ρυθµίσεις, που εισηγηθήκατε µε τόσο πάθος, όταν
αναφερόταν ο κ. Παππάς πριν από µια εβδοµάδα στη σπανιότητα
του αγαθού και σε άλλα συµπαθή, που ξαφνικά εξαφανίστηκαν
σήµερα από την πολιτική επιχειρηµατολογία. 

Αυτό, όµως, που έχει σηµασία -και κρατώ το πολιτικό συµπέ-
ρασµα- είναι το εξής: ότι ο κ. Παππάς απέτυχε για άλλη µια φορά
να χειραγωγήσει τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και να κατευθύνει
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ή να δεσµεύσει τον διαφηµιστικό χρόνο και το διαφηµιστικό
χρήµα µε όποιους αλγόριθµους και όποιες πλατφόρµες προετοί-
µαζε. Αυτό τελείωσε. 

Στο Κεφάλαιο Β’ η θέση µας είναι ξεκάθαρη. Η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη είναι από θέση αρχής υπέρ της διαφάνειας, της
ανάπτυξης και της βιωσιµότητας των επιχειρήσεων του τύπου
της περιφέρειας, µε συγκεκριµένα κριτήρια, όπως παραδείγµα-
τος χάρη οι οικονοµικοί δείκτες, το απασχολούµενο προσωπικό,
οι πωλήσεις φύλλων, η αναγνωσιµότητα, οι φορολογικές και
ασφαλιστικές ενηµερότητες. Αυτά θεωρούµε ότι είναι απαραί-
τητα στοιχεία για τη ρύθµιση του τοπίου του Τύπου σε περιφε-
ρειακό επίπεδο.

Αυτά τα κριτήρια, όµως, έχουν νόηµα, για να υπάρξει ένας
εξορθολογισµός της λειτουργίας του περιφερειακού Τύπου και
να καταπολεµηθούν φαινόµενα πολιτικής διαφθοράς, όπως φαι-
νόµενα πολιτικής εκβίασης, αλλά και αδιαφάνειας στις οικονοµι-
κές συναλλαγές µε το κράτος.

Τι από όλα αυτά κάνατε εσείς µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου; Σχεδόν τίποτα. Το σχετικό κεφάλαιο του νόµου δεν απο-
τέλεσε ποτέ στοιχείο διαβούλευσης. Σας το είπαν όλοι οι εκπρό-
σωποι των ενώσεων των περιφερειακών µέσων. Δεν συνιστά ένα
ολοκληρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο για τον περιφερειακό και το-
πικό Τύπο. Περιλαµβάνει αποσπασµατικές ρυθµίσεις για επιµέ-
ρους ζητήµατα, όπως είναι οι κρατικές διαφηµίσεις και τέλος,
αρκείται σε µικρές διευθετήσεις και εξυπηρετήσεις πελατειακού
τύπου. 

Τι κάνει στην πραγµατικότητα; Εγκαθιδρύει βεβαίως, ένα µη-
τρώο, το οποίο, υπό άλλες προϋποθέσεις, θα ήταν µια σωστή πο-
λιτική ρύθµιση του χώρου, το οποίο όµως από τη µια πλευρά
θέτει ελαστικούς κανόνες και από την άλλη, κλείνει πονηρά το
µάτι σε υποψήφιους πελάτες. Και αυτό δεν θα πρέπει να το αφή-
σετε να γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Δείτε τη ρύθµιση του άρθρου 14, σύµφωνα µε την οποία, για
να εγγραφούν οι περιφερειακές και τοπικές εφηµερίδες στο µη-
τρώο, απαιτείται να εκδίδονται ανελλιπώς οι ηµερήσιες επί έξι
µήνες και οι εβδοµαδιαίες επί ένα έτος και να έχουν πωλήσεις
από διακόσια έως τρακόσια πενήντα φύλλα, ανάλογα µε την κα-
τηγορία. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Άλλαξε αυτό!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ανάλογα µε την κατηγορία.

Άλλαξε µε τη νοµοτεχνική. 
Τι κάνετε µε αυτήν τη ρύθµιση; Κλείνετε το µάτι σε πονηρούς

τοπικούς παράγοντες, οι οποίοι θα εκδώσουν ένα φύλλο µετά τη
ψήφιση του νόµου, το οποίο θα λειτουργεί για έξι µήνες, θα ζη-
τούν από τους τοπικούς παράγοντες, δηµάρχους και λοιπούς,
κρατική διαφήµιση -και ξέρετε ότι δεν είναι κρατική διαφήµιση,
αλλά είναι διακηρύξεις- και τελικά µετά, όλοι αυτοί θα είναι σε
ένα µητρώο, το οποίο θα είναι ανοιχτό για όλους, χωρίς να υπάρ-
χουν αυστηρές προϋποθέσεις. Είναι βασικό να µην γίνει αυτό.
Θα πρέπει να καταπολεµηθεί η πολιτική εκβίαση και η πολιτική
διαφθορά. Και υπάρχουν τρόποι. Τους ξέρετε πάρα πολύ καλά.
Θα πρέπει να λειτουργεί το φύλλο, πριν την έκδοση του νόµου
και όχι έξι µήνες µετά.

Γιατί ξέρετε ότι αυτό είναι ένα παράθυρο και µια πόρτα ανοι-
χτή για όσους θέλουν να παρέµβουν µε αυτόν τον τρόπο σε το-
πικό επίπεδο και να εκβιάζουν είτε πολιτευτές είτε δηµάρχους
είτε πάµε σε εκλογές τοπικές, περιφερειακές και βουλευτικές σε
λίγους µήνες. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τώρα δεν γίνεται αυτό που λέτε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μα, δεν θέλετε να το απο-

τρέψετε; Εγώ σας λέω να το αποτρέψετε. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Είστε ικανοποιηµένοι µε αυτό το καθεστώς;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας λέω να το αποτρέψετε.

Σας λέω να το αλλάξετε και να το αποτρέψετε. 
Αυτό δεν είναι εξυγίανση του χώρου. Μπορούµε, όµως, να κά-

νουµε την εξυγίανση του χώρου τώρα, µε αυστηρές προϋποθέ-
σεις, οι οποίες όπως σας λέω, θα έχουν ως αντικείµενο βασικά
χαρακτηριστικά, που θα είναι για παράδειγµα η βιωσιµότητα, η
διάρκεια κυκλοφορίας, ο αριθµός των φύλλων, όλα αυτά τα
οποία έχουµε τη δυνατότητα να τα ρυθµίσουµε, έτσι ώστε να δια-
χωριστούν και οι βιώσιµες εφηµερίδες από τις µη εφηµερίδες,

από τα απλά φύλλα, αλλά και όλοι αυτοί που θέλουν να παίξουν
παιχνίδι εις βάρος του πολιτικού συστήµατος. 

Άρα, χρειάζονται -και αυτό προτείνουµε- αυστηρές προϋποθέ-
σεις πιστοποίησης και εγγραφής, που θα εξαρτώνται από τη
διάρκεια, την οικονοµική επάρκεια και τη βιωσιµότητα της εφη-
µερίδας. 

Για το Κεφάλαιο Β’ έχουµε τέσσερις παρατηρήσεις. Σχετικά
µε τον αριθµό των απασχολούµενων δηµοσιογράφων, που προ-
βλέπει το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, πρέπει να υπάρξει κατη-
γοριοποίηση, έτσι ώστε σε πόλεις από πενήντα χιλιάδων κατοί-
κων και πάνω, να απαιτούνται περισσότεροι δηµοσιογράφοι από
αυτούς που λέτε -πάνω από εκατό χιλιάδων- έτσι ώστε να είναι
πραγµατικές εφηµερίδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα µακρηγορήσω. 
Δεύτερον, θα πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη για κατώτατο όριο

απασχολούµενου προσωπικού, πλην δηµοσιογράφων. Γιατί µια
εφηµερίδα δεν εκδίδεται µόνο µε δηµοσιογράφους. Θέλει και τε-
χνικό προσωπικό. Αυτό θα πρέπει να το προβλέψουµε για όλες
τις εφηµερίδες. 

Το σύνολο του προσωπικού θα πρέπει να είναι ασφαλισµένο
στον ΕΦΚΑ, ώστε να αποφεύγονται οι περιπτώσεις κυκλοφορίας
εφηµερίδων, χωρίς εµφανείς δηµοσιογράφους, χωρίς προσω-
πικό. Στους λόγους αποκλεισµού ενός εκδότη διευθυντή, λόγω
αµετάκλητης δικαστικής απόφασης, θα πρέπει να ξαναδούµε το
ζήτηµα ενδεχοµένως και της έκδοσης συναλλαγµατικών ή µη
πληρωµής συναλλαγµατικών από τα προβλεπόµενα αδικήµατα. 

Στο Κεφάλαιο Γ’ συµφωνούµε από θέση αρχής µε την ειδική
σήµανση γραµµωτού κώδικα στις έντυπες εκδόσεις. Και σας επι-
σηµαίνουµε το εξής: δεν αναφέρεστε στις προδιαγραφές και
στον τρόπο εφαρµογής της ρύθµισης. Δεν ξέρουµε πώς θα
εφαρµοστεί η συγκεκριµένη ρύθµιση. Δεν ξέρει κανένας. Θα το
βγάλουµε αργότερα το σύστηµα του barcode. 

Εποµένως, σε αυτό θα πρέπει να προβλέψουµε και ειδική ρύθ-
µιση για τις συνδροµητικές εφηµερίδες ή γι’ αυτές που έχουν το
µεγαλύτερο ποσοστό τους σε συνδροµές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω µε το Κεφάλαιο Δ’
µε µία ερώτηση. Επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ είναι πολύ ευαίσθητος στον
πολιτισµό, δεν είδα να υπογράφεται η συγκεκριµένη ρύθµιση του
κεφαλαίου, το νοµοσχέδιο ολόκληρο, από την κυρία Υπουργό
Πολιτισµού. Δεν φέρει η υπογραφή της, κύριε Παππά. Υπάρχει
κάποιο πρόβληµα στο πλαίσιο της ορθής και χρηστής νοµοθέτη-
σης. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα έπρεπε να υπογράφεται
και από την κυρία Υπουργό Πολιτισµού.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν είναι αρµοδιότητά της. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν είναι αρµοδιότητά της

το πολιτιστικό αγαθό του κινηµατογράφου. Έχετε απόλυτο δίκιο.
Να την ενηµερώσετε, όµως, γιατί ενδεχοµένως να µην το ξέρει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν είναι µόνο ο κι-
νηµατογράφος. Είναι πολλά. Τα video games δεν είναι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το πρώτο ερώτηµα, λοιπόν,
είναι αν έχει υπάρξει κάποιο λάθος. Αν υπάρχει λάθος, να το δού-
µε. Το δεύτερο ερώτηµα, δεν έχουµε καταλάβει ακόµη από πού
θα αντληθούν τα χρήµατα, αυτή η κρατική δωρεάν παροχή, που
σύµφωνα µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αποτιµάται σε
450 εκατοµµύρια ευρώ. Νοµίζω ότι εδώ χρειάζεται µεγαλύτερη
σαφήνεια. Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη θα µπορούσε να στηρί-
ξει µια τέτοια ρύθµιση, η οποία όµως θα έπρεπε να έχει µεγαλύ-
τερη σαφήνεια. 

Και ολοκληρώνω µε αυτό. Ενώ είχαµε αρχίσει να συζητάµε
στην Ολοµέλεια το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, που είχε ανα-
τρεπτικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις την προηγούµενη εβδοµάδα,
έχουµε άλλες είκοσι οκτώ, οι οποίες ήρθαν κάποια λεπτά πριν
ανεβούµε στην έδρα. Καταλαβαίνετε ότι, εκτός από αντιφατικός
και πρόχειρος, είναι παράδοξος ο τρόπος, που θέλετε να νοµο-
θετήσετε για ένα τέτοιο σοβαρό ζήτηµα. Γι’ αυτό ,σας είπαµε
από την αρχή, πάρτε το πίσω, να το δουλέψετε, να υπάρξει δια-
βούλευση και να έρθουµε πάλι να το συζητήσουµε. Δεν θέλετε
γι’ αυτό και η στάση µας θα είναι αρνητική επί της αρχής και επί
του µεγαλύτερου µέρους των άρθρων. 
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παπαθεοδώρου.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για
ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κυρία Βάκη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα ήθελα να πω κάτι γι’ αυτό που είπε ο κ.

Παπαθεοδώρου, αν µου επιτρέπετε, γιατί υπάρχει µια παρερµή-
νευση εδώ. 

Το άρθρο 3 για την υποχρέωση συµµετοχής στο σύστηµα θε-
ωρεί ότι υποχρέωση διενέργειας των συναλλαγών, µέσω του συ-
στήµατος, έχουν όλοι οι δηµόσιοι και ιδιωτικοί τηλεοπτικοί
οργανισµοί, που λειτουργούν στην ελληνική επικράτεια. Εποµέ-
νως, η προαιρετικότητα έχει να κάνει µόνο µε τη δηµοπράτηση.
Αυτό ήθελα να πω για να ξεκαθαρίσουµε κάποιες παρερµηνείες. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επι-
τρέπετε για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Παπα-
θεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για να µην υπάρχουν, κυρία συνάδελφε, παρερµηνείες, να σας

πω το εξής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ να µην

ανοίξουµε διάλογο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν θα είναι διάλογος. Μια

τοποθέτηση να κάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Για µισό λεπτό, για να µην

υπάρχουν παρερµηνείες. 
Το «δύναται» σηµαίνει ότι δεν είναι υποχρεωτικό. Η υποχρεω-

τικότητα είναι για τους ενδιαφερόµενους να δηλώσουν τη συναλ-
λαγή, αυτοί που έχουν κάνει, και να τη δηλώσουν µε νόµιµο
τρόπο. Αυτή είναι η υποχρεωτικότητα. Όχι να τη διενεργήσουν,
όπως ήταν µέχρι σήµερα, µέσω της πλατφόρµας. Αυτό άλλαξε
και είναι η ανατρεπτική αλλαγή του νοµοσχεδίου. Αυτό που σας
είπαν οι φορές και σας είπαµε κι εµείς. Καταγραφή να γίνεται,
αλλά από την άλλη πλευρά, δηµοπρασία µέσω υποχρεωτικής
πλατφόρµας, όχι. 

Εποµένως, η παρερµηνεία δεν ήταν από την πλευρά µου, κυ-
ρία συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει. Ευχαριστού-
µε πολύ.

Με την άδεια του Σώµατος, επόµενος οµιλητής είναι ο εισηγη-
τής της Χρυσής Αυγής κ. Ιωάννης Σαχινίδης…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω
µια παρέµβαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ένα λεπτό να πω
κάτι, κύριε Παππά. 

Κύριε Παππά, ήθελα να ζητήσω την άδεια, για να παρέµβει η
κ. Παπανάτσιου για τις τροπολογίες, έτσι ώστε να έχουµε και πε-
ριεχόµενο για τους επόµενους εισηγητές. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Θα έλεγα ότι η Αντιπολίτευση
θα πρέπει να προσέξει τις πολιτικές λακκούβες, διότι δεν είναι
δυνατόν και να αποδεχθήκαµε τα πάντα, όσα ζήτησαν οι ιδιοκτή-
τες των καναλιών και να καταψηφίζουν, λόγω του ότι το νοµο-
σχέδιο διέπεται από τις ιδεοληψίες µας. Διότι τα προς τρίτον ίσα
είναι και µεταξύ τους ίσα και άρα, οι καναλάρχες και οι ιδιοκτη-
σίες των καναλιών διέπονται από τις ιδεοληψίες µας. Να προσέ-
ξετε τις δοµικές και εσωτερικές αντιφάσεις στην κριτική µας.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί όχι; Μπορούν να συµβαίνουν και τα
δύο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Μάλιστα. Αν αυτή είναι η επί-
σηµη θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Θα σας έλεγα, κυρία Βούλ-
τεψη, δοκιµάστε την και µε τον κόσµο. Σε κάθε περίπτωση, προ-
σπαθήσετε λίγο να ξεπεράσετε το σοκ της διάψευσης της θέσης
σας ότι οι άδειες µπορούν να είναι απεριόριστες…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κι εσείς το δικό σας…(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνίων και Ενηµέρωσης): …και της διάψευσης της προσ-
δοκίας σας να µην υπάρξει τίµηµα για τις άδειες. Τελειώσανε
αυτά!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Στη µελέτη της Φλωρεν-

τίας αυτά!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό το πράγµα, το να µιλάει δηλαδή

ένας οµιλητής-εισηγητής και να γίνεται διάλογος πάνω στην οµι-
λία του, το επιτρέψατε να γίνει λόγω καλοσύνης. Από καλοσύνη
το κάνατε και βοηθάει τον κοινοβουλευτικό διάλογο. Έφερε και
τον Υπουργό αγορεύοντα. Κάθε υπουργική αγόρευση, δίνει τη
δυνατότητα στους εκπροσώπους των κοµµάτων να σχολιάσουν
την αγόρευσή του.

Δεν σας λέµε αυτό, κύριε Υπουργέ. Σας λέµε ότι έχετε τη βα-
ριά ευθύνη απέναντι στον εαυτό σας και την πολιτική σας αξιο-
πρέπεια να εισηγείστε στη Διαρκή Επιτροπή της Βουλής την υπο-
χρεωτικότητα της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, να βάζετε τους
Βουλευτές σας να αγορεύουν επ’ αυτού και να αντιδράτε στην
κριτική της Αντιπολίτευσης, να κάνετε τούµπα, να κάνετε πραγ-
µατική τούµπα, όχι για λόγους αναστοχασµού, που είπε ευγενικά
ο κ. Παπαθεοδώρου, αλλά γιατί σας είπαν να το πάρετε πίσω και
σκύψατε απέναντι σε αυτόν, που σας το είπε είτε είναι στην
Αθήνα είτε είναι εκτός Αθηνών και µετά να βάζετε τους Βουλευ-
τές σας στην αναξιοπρεπή ταλαιπωρία να αγορεύουν για το αν-
τίθετο από αυτό που έχετε εισηγηθεί.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει και ένα όριο στην αναξιοπρέπεια. Νο-
µίζω ότι αυτό ισχύει για όλους µας. Το έχετε ξεπεράσει κατά
πολύ, γι’ αυτό να είστε κάπως συγκρατηµένος στην κριτική που
κάνετε σε εισηγητές κοµµάτων. Δεν έχετε ούτε τυπικά τη δυνα-
τότητα από τον Κανονισµό της Βουλής ούτε το πολιτικό δικαίωµα
να το κάνετε αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο
µόνο για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει, κύριε Υπουρ-
γέ, αλλά παρακαλώ να τελειώσουµε εδώ. Έχετε τον λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Λοβέρδο, θα περίµενα να
ζητήσετε τουλάχιστον µια συγγνώµη, διότι µπήκαµε εδώ µέσα
και αρχίσατε να φωνάζετε.

Σας ερωτώ, λοιπόν, τώρα: τις τροπολογίες, τις οποίες φέραµε
µετά από πρόταση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης
και για τις οποίες ουρλιάζατε και µας ρωτούσατε αν δεν ντρεπό-
µαστε γι’ αυτές, θα τις ψηφίσετε ναι ή όχι; Έχετε µετανιώσει για
τις άναρθρες κραυγές και την επιδίωξή σας να µην γίνει ποτέ δια-
γωνισµός, να µην υπάρξουν άδειες και να µην καταβληθεί τίµηµα;
Και εγκαλείτε εµάς;

Σηκωθείτε τώρα και πείτε ότι θα ψηφίσετε αυτές τις τροπολο-
γίες, τις οποίες φέραµε µε πρόταση του ΕΣΡ.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Δεν γίνεται αυτό!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Λοβέρδο, σας

παρακαλώ, διευκολύνετε λίγο τη διαδικασία, διότι...
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν είναι επί προσω-

πικού. Νοµίζω ότι είναι επί της θέσης...
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι επί προσωπικού και δεν νοµίζω

ότι υπάρχει ανάγκη να το εξηγήσω. Θέλω το λεπτό µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει. Αλλά παρα-

καλώ να κλείσουµε εδώ, για να διευκολύνουµε τη διαδικασία.
Σας ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς µιλάµε, όταν σας απευθυνόµα-

στε, για πολιτική αναξιοπρέπεια. Δεν µιλάµε για βαρηκοΐα. Δεν
νοµίζω ότι είστε βαρήκοος. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Παράκουσα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ σας είπα από την αρχή ότι φέ-
ρατε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο ανατρέψατε. Και προκειµένου
να ψηφίσει η Πλειοψηφία τα καµώµατά σας, κάνετε τη Βουλή να
δουλεύει µε αυτόν τον ρυθµό µετά από σχέδιο νόµου µε εκατόν
τόσα άρθρα. Και έχετε και το θράσος να φέρετε, όχι µόνο τρο-
πολογίες συναδέλφων σας που µπορεί να έχουν έναν έκτακτο
χαρακτήρα, αλλά και δικές σας. Και δεν είναι µόνον η τροπολογία
που αφορά το ΕΣΡ. Είναι και οι υπόλοιπες δικές σας. Και έχετε
και την πολιτική θρασύτητα η βασική τροπολογία να ανατρέπει
το σχέδιο νόµου σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Θα τις ψηφίσετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας είπα για αυτόν τον λόγο ότι πρέ-
πει να ντρέπεστε. Όµως δεν ντρέπεστε. Δεν ντρέπεστε γιατί όσα
πολιτικά και δικαστικά χαστούκια κι αν φάτε, δεν καταλαβαίνετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Πείτε αν θα τις ψηφίσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλετε να είστε Υπουργός επί του
ιδίου αντικειµένου. Θα ταπεινώνεστε, όµως, κάθε φορά που θα
αποκτάτε το δικαίωµα για νοµοθετική πρωτοβουλία. Το Κοινο-
βούλιο θα σας ταπεινώνει. Ακούστε τι σας είπαν οι εισηγητές και
των άλλων κοµµάτων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνίων και Ενηµέρωσης): Δεν µας είπατε αν θα τις ψηφί-
σετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Παρακαλώ πολύ να έχω την άδεια του Σώµατος, όπως και από

εσάς κύριε Σαχινίδη αν έχετε την καλοσύνη, να µας ενηµερώσει
η κ. Παπανάτσιου για τις τροπολογίες, έτσι ώστε να σχολιάσουν
και οι υπόλοιποι εισηγητές.

Ευχαριστώ πολύ. 
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφέρω την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1227 και ειδικό

12 που αφορά στο πρώτο µέρος την εκκαθάριση δαπανών του
κτηρίου Κεράνη. Η προτεινόµενη ρύθµιση είναι αναγκαία, καθώς
µεγάλο µέρος των λειτουργικών δαπανών που αφορούν το κτή-
ριο Κεράνη, τη νοµή και κατοχή του οποίου έχει το ελληνικό δη-
µόσιο, δεν έχουν εξοφληθεί για τυπικούς λόγους.

Ειδικότερα, οφείλονται µισθώµατα, λογαριασµοί κατανάλωσης
ρεύµατος, ύδρευσης και φυσικού αερίου, οι οποίοι δεν δύναται
να εξοφληθούν τόσο λόγω της ασάφειας που επικρατούσε ως
προς την ταυτότητα του µισθωτή και υπόχρεου προς πληρωµή
όσο κι επειδή στο έντυπο του λογαριασµού δεν αναφέρεται ορθά
ο υπόχρεος πληρωµής, ώστε να καθίσταται δυνατή η πληρωµή
τους. 

Με τη συγκεκριµένη τροπολογία αναλαµβάνει το βάρος των
σχετικών πιστώσεων το Υπουργείο Οικονοµικών, στου οποίου τον
προϋπολογισµό του τρέχοντος έτους οι ακόλουθες λειτουργικές
δαπάνες αφορούν τη χρήση του εν λόγω κτηρίου και αφορούν
µισθώµατα χρονικού διαστήµατος από 23 Μαΐου 2014 µέχρι 12
Ιουνίου του 2016 και από 1η Ιανουαρίου 2017 µέχρι και 31 Μαΐου
2017, δαπάνες κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύµατος µέχρι 30 Ιου-
νίου 2017, δαπάνες κατανάλωσης φυσικού αερίου µέχρι 30 Απρι-
λίου 2017 και δαπάνες ύδρευσης µέχρι 27 Ιουλίου 2017.

Στο δεύτερο µέρος της τροπολογίας έχουµε ρυθµίσεις για την
Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία Α.Ε.. Εδώ είναι ένα θέµα –που
ξέρουµε όλοι µας- προκειµένου να λειτουργήσει η Ελληνική Αε-
ροπορική Βιοµηχανία Α.Ε.. Με την προτεινόµενη ρύθµιση τακτο-
ποιούνται οι εκκρεµότητες αναφορικά µε τα υλικά που έχουν
εισαχθεί µε το ειδικό καθεστώς της τελωνειακής αποταµίευσης
και της τελειοποίησης προς επανεξαγωγή της Ελληνικής Αερο-
πορικής Βιοµηχανίας σε προγενέστερο της έναρξης ισχύος της
παρούσης χρόνο, ως καλώς επανεξαχθέντα µε την προϋπόθεση
προσκόµισης σχετικών βεβαιώσεων των αντισυµβαλλοµένων, µε
τις οποίες πιστοποιείται η ολοκλήρωση των έργων. Ως εκ τούτου
η ΕΑΒ δεν θα έχει υποχρέωση καταβολής των δασµοφορολογι-
κών επιβαρύνσεων που αναλογούν λόγω εκκαθάρισης, µε την

παρούσα των παραπάνω καθεστώτων. Παράλληλα, µε την πα-
ρούσα ρύθµιση δίνεται η δυνατότητα στην εταιρεία εισαγωγής
υλικών που αφορούν νέες συµβάσεις έργων, στα πλαίσια εφαρ-
µογής των ειδικών καθεστώτων. Κατόπιν αυτών η εν λόγω εται-
ρεία θα εξακολουθήσει να κάνει χρήση των ειδικών καθεστώτων
µε την εκ νέου υπαγωγή εµπορευµάτων σε αυτά. 

Με αυτόν τον τρόπο διευκολύνεται η λειτουργία της εν λόγω
εταιρείας, η οποία έχει βαρύνουσα σηµασία, όσον αφορά στις
δοµές και τεχνολογίες αιχµής, σχετικά µε τον κλάδο συντήρησης
αεροσκαφών και κινητήρων και τις αεροκατασκευές και παράλ-
ληλα, δηµιουργούνται οι αναγκαίες προϋποθέσεις για την ανά-
πτυξη του εµπορίου και της εθνικής µας οικονοµίας. 

Επιπλέον, µε την παρούσα ρυθµίζεται το ζήτηµα των εκκρεµών
πρωτοκόλλων τελωνειακής παράβασης που αφορούν είτε σε
συµπληρωµατική βεβαίωση δασµοφορολογικών επιβαρύνσεων
είτε σε επιβολή προστίµων, λόγω µη τήρησης των σχετικών δια-
τάξεων, περί των ειδικών καθεστώτων, τελωνειακής αποταµίευ-
σης ή τελειοποίησης προς επανεξαγωγή, µε την έκδοση των
απαλλακτικών πράξεων, εφόσον πληρούνται οι τιθέµενες προ-
ϋποθέσεις, για λόγους ίσης µεταχείρισης των περιπτώσεων επί
των οποίων δεν έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος και των περιπτώ-
σεων για τις οποίες έχει ήδη καταχωρηθεί πρωτόκολλο τελωνει-
ακής παράβασης. Για τους ίδιους λόγους προβλέπεται η ανά-
κληση ήδη εκδοθεισών καταλογιστικών πράξεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. Ευχαριστούµε και το Σώµα για την παραχώρηση.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαχινίδης από την Χρυσή Αυγή για
δεκαπέντε λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά αυτό που έχετε καταφέρει σε αυτήν την Αίθουσα

είναι πρωτόγνωρο. Μας έχετε µπερδέψει µε τις εσωκοµµατικές
σας διαφορές. Και όταν λέω εσωκοµµατικές, εννοώ µεταξύ ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, Νέας Δηµοκρατίας -ΠΑΣΟΚ, γιατί εσωκοµµατικές
είναι οι διαφορές απ’ ό,τι βλέπω. 

Δεν µπορούµε να καταλάβουµε ποιοι από εσάς είναι αριστε-
ροί, ποιοι είναι δεξιοί, ποιοι είναι καπιταλιστές, ποιοι είναι συντη-
ρητικοί. Βλέπω µια διαµάχη, η οποία κρατάει εδώ και τρεις
εβδοµάδες και στα επτά νοµοσχέδια που έχουν έρθει. Απλώς δεν
έχουµε καταλάβει ακόµα ποιος θα συγκυβερνήσει µε ποιον στις
επόµενες εκλογές. 

Και θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να προσέξετε λίγο την ενδοε-
πικοινωνία σας, γιατί τη στιγµή που αναφερθήκατε στην πλη-
θώρα των τροπολογιών που έχουν έρθει στα τελευταία νοµο-
σχέδια, δεν είχατε γνώση, προφανώς, ότι έχει αναφερθεί και ο
Πρόεδρος της Βουλής, κ. Βούτσης, µε τη διαφορά ότι χτύπησε
το καµπανάκι σε αυτήν την Αίθουσα ότι απ’ όλη αυτήν την ιστορία
που λαµβάνει χώρα, ωφελείται µια άλλη πτέρυγα. Δεν έχετε ούτε
καν το θάρρος να την ονοµάσετε. Πείτε το! Η µόνη πτέρυγα που
ανεβαίνει σε αυτή τη Βουλή είναι της Χρυσής Αυγής κι αυτό θα
το καταλάβετε πολύ καλά. 

Επίσης, αναφορά για το ίδιο ακριβώς θέµα έγινε, πριν από τον
κ. Βούτση, από τον κ. Δρίτσα. Εδώ, όµως, τι µου έκανε εντύπωση;
Μου έκανε µεγάλη εντύπωση ότι ενώ καταφέρθηκε µε ένα πάθος
–και καλά κάνει- σε βάρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
εσείς οι ίδιοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ήσασταν που πριν από µόλις
δύο µέρες χειροκροτούσατε, σύσσωµοι, τον κ. Τζαβάρα, τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί; Γιατί
σχολίασε την οµιλία του συναγωνιστή, του Παναγιώτη Ηλιόπου-
λου. 

Είναι ρητορικό, λοιπόν, το ερώτηµα προς τον κ. Τζαβάρα, ο
οποίος είναι εδώ και προφανώς ακούει και θα χαιρόµουν να µπει
µέσα να µου απαντήσει κιόλας. Εάν η σύζυγός του είχε γεννήσει
πριν από δέκα µέρες κι ένα σάπιο παρακρατικό σύστηµα τον κα-
τηγορούσε και τον προφυλάκιζε άδικα για δεκαοκτώ ολόκληρους
µήνες, στερώντας τη φυσική του παρουσία από την οικογένειά
του, πώς, φυσικά, θα αντιδρούσε; Και µάλιστα, βλέποντας σε κα-
θηµερινή βάση τους δολοπλόκους και σκευωρούς να παριστά-
νουν σε αυτή την Αίθουσα τους δηµοκράτες και άµεµπτους.
Περιµένω να µου πει πώς ακριβώς θα αντιδρούσε.  

Θα χρησιµοποιήσω τα λόγια του, επειδή δεν συνηθίζω να αι-
σχρολογώ. Είχε πει πως η ψυχή µας είναι µαύρη. Εάν µε αυτόν
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τον τρόπο προσπαθεί να προσδιορίσει µία ιδεολογική απόχρωση,
την αποδέχοµαι. Προσπαθεί, όµως, να προσδιορίσει κι άλλα
πράγµατα. Ο κ. Τζαβάρας, όπως και το κόµµα του, κι όλο το υπό-
λοιπο συνταγµατικό τόξο, έχει µαυρίσει την ψυχή και την καρδιά
όλων των Ελλήνων, µε την εξαθλίωση, την προδοσία, τα ψέµατα
και την ατιµωρησία των πολιτικών που εµπλέκονται στα σκάν-
δαλα και το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας του ελληνικού
λαού.

Είχατε απόλυτο δίκιο, κύριε Τζαβάρα προχθές, όταν είπατε…      
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Προσωπικά, δεν θα απευθύνε-

στε σε Βουλευτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κι εσείς απευθυνθήκατε προσωπικά

στον κ. Ηλιόπουλο. 
Παρακαλώ να µη µε διακόψει. Να πάρει τον λόγο µετά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Άρθρο 66 του Κανονισµού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζαβάρα, είναι

γνωστό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παρακαλώ πολύ. Δεν έχει το δι-

καίωµα να απευθύνεται προσωπικά σε Βουλευτή. Το λέει ο Κα-
νονισµός. Όποιος µιλάει από το Βήµα απευθύνεται στο Σώµα.
Αυτά να σταµατήσουν! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Απευθύνοµαι στο Σώµα.   
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτά να σταµατήσουν. Δεν ανέ-

χοµαι παραβιάσεις του Κανονισµού και µάλιστα από τη Χρυσή
Αυγή! Τελείωσε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ, συνεχί-
στε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Αναφέρθηκε µέσα στην Αίθουσα αυτή
ότι «θα πρέπει να ασχοληθούµε µε κάποιους τύπους σοβαρά, οι
οποίοι εκµεταλλεύονται την ιδιότητά τους» και παίζουν µε την
νοηµοσύνη του ελληνικού λαού, προσθέτω εγώ. Συµφωνούµε
απόλυτα. Οι κλέφτες στη φυλακή και τα κλεµµένα στον λαό. Τη
δηµοκρατία αρκετοί σε αυτή την Αίθουσα έχουν πάψει να την
υπηρετούν, δυστυχώς, προ πολλού.   

Επίσης, είχε γίνει µία αναφορά ότι κάποιοι µας δίνουν βήµα
και µας ανέχονται. Μπερδεύσετε κύριοι. Το βήµα δεν µας το έχει
δώσει κανένας από εσάς. Το βήµα σε αυτή την Αίθουσα µας το
έχει δώσει µισό και πλέον εκατοµµύριο Ελλήνων ψηφοφόρων και
δυστυχώς για εσάς, αυτός ο αριθµός έχει γεωµετρική πρόοδο.
Σε ό,τι αφορά την ανοχή, καλούµε εµείς τον ελληνικό λαό να
πάψει πια να σας ανέχεται, εσάς και τις πολιτικές σας.

Όλοι σας, όµως, έχετε κι ένα άλλο µεγάλο ελάττωµα. Μιλάτε
µόνο χωρίς να ακούτε. Και σας έχω επισηµάνει επανειληµµένα
από το Βήµα αυτό πως τον σεβασµό δεν τον επιβάλλεις, αλλά
τον κερδίζεις. Κι επειδή έχουν γνώση οι φύλακες, σας ξαναθυ-
µίζω πως ακριβώς µε την ίδια δηµοκρατικότητα θα σας αντιµε-
τωπίσουµε κι εµείς, όταν αξιώσει ο Θεός και κυβερνηθεί αυτός ο
τόπος από εθνικιστές.

Αφού οι θέσεις µας, όµως, και οι πράξεις µας, ο λόγος µας, ο
τρόπος εν γένει που ασκούµε πολιτική είναι κατακριτέα από πολ-
λούς εδώ µέσα, εξηγήστε µας γιατί πολλοί από εσάς υιοθετείτε
τις απόψεις µας κατά την προεκλογική σας περίοδο στην περι-
φέρεια όπου και εκλέγεστε και παρουσιάζεστε µάλιστα ως υπέρ-
µαχοι αυτών των ιδεών. 

Και περνάµε στο σχέδιο νόµου. Είχα αναφερθεί και στις επι-
τροπές, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 14, παράγραφος 3 και παρά-
γραφος 4. Το άρθρο 14 τι µας λέει; Επιβάλετε σε εφηµερίδες της
περιφέρειας, οι οποίες είναι εβδοµαδιαίες, σε νοµούς κάτω των
ογδόντα χιλιάδων κατοίκων, να πωλούνται από διακόσια έως
τριακόσια πενήντα φύλλα. Στις ακροάσεις είχα πει στους φορείς
να απαντήσουν στο ποια είναι η δική τους άποψη για µια εφηµε-
ρίδα, τη δική σας, την «ΑΥΓΗ», η οποία πουλάει χίλια τριακόσια
φύλλα ηµερησίως, που αν τα διαιρέσουµε µε το πενήντα ένα,
που είναι οι νοµοί της Ελλάδος, είναι είκοσι πέντε φύλλα ηµερη-
σίως. Αν τα πολλαπλασιάσουµε επί επτά, εβδοµαδιαίως, δεν πιά-
νετε το όριο, κύριε Υπουργέ, είναι εκατόν εβδοµήντα πέντε
φύλλα. Άρα κάντε πράξη αυτό που θέλετε πρώτα στη δική σας
εφηµερίδα και µετά στον περιφερειακό Τύπο.

Θα µείνω για λίγο στον εποπτικό ρόλο του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης και στο άρθρο 10. Ως ρυθµιστής και έχων
τον έλεγχο λειτουργίας του συστήµατος µπορεί να αποφασίζει

αυτεπάγγελτα ή κατόπιν καταγγελίας την επιβολή κυρώσεων. 
Να επισηµάνω, όµως, εδώ ότι το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-

λεόρασης δεν έχει επιληφθεί αυτεπαγγέλτως για άλλα µείζονα
ζητήµατα -όπου παραβιάζονται κατάφωρα συνταγµατικά δικαιώ-
µατα και αποκλείεται η προβολή των θέσεων του κόµµατός µας-
παρά επιβάλλει δήθεν πρόστιµα µετά από αλλεπάλληλες δικές
µας καταγγελίες και µετά από επίδοση εξωδίκων. Πέρα απ’ αυτό,
λοιπόν, ο κύριος Υπουργός µας λέει ότι το ΕΣΡ θα επιβάλλει πρό-
στιµο µόνο εφόσον δεν διαταράσσεται η εύρυθµη λειτουργία του
συστήµατος. 

Προσέξτε, θα διαπιστώνεται η παράβαση, θα καταγράφονται
οι καταγγελίες και οι παρανοµίες, αλλά µπορεί στο τέλος το ΕΣΡ
να µην επιβάλλει καµία κύρωση, γιατί µπορεί µε αυτόν τον τρόπο
να τεθεί σε κίνδυνο το σύστηµα. Άρα ποια η χρησιµότητα αυτής
της διατάξεως, κύριε Υπουργέ; Και –αυτό έχει σηµασία- τι αφο-
ρούν οι κυρώσεις; Επιβολή προστίµου. Υψηλού; Οικονοµικά σο-
βαρού, θα έλεγα εγώ. Και ποιος θα πει, κύριε Υπουργέ, µε
ασφάλεια ότι δεν θα ακολουθήσει µια συνδιαλλαγή, διαπραγµά-
τευση, παζάρι, µεταξύ του ρυθµιστή και του διαχειριστή ή συµ-
µετέχοντα και τελικά προς αποφυγή περαιτέρω κινδύνων δεν θα
επιβληθεί καµία κύρωση; Πουθενά δεν απαντάται αυτό.

Είναι άλλο ένα παραθυράκι, ώστε η Κυβέρνηση µέσω των ανε-
ξάρτητων αρχών, τα µέλη των οποίων αυτή ορίζει, να παρεµβαί-
νει και στο παιχνίδι της επιβολής προστίµων.

Στο άρθρο 5 ένα ηλεκτρονικό σύστηµα µέσω ενός αλγόριθµου
θα υπολογίζει τον διαφηµιστικό χρόνο. Πώς θα υπολογίζεται
αυτός ο αλγόριθµος; Τι ακριβώς προσµετράται; Ποια δεδοµένα
ελέγχονται; Είναι στοιχεία που δεν εξειδικεύονται. Αλλά, αναµέ-
νουµε να τα επιλύσει ο κύριος Υπουργός µε µία ακόµη υπουργική
απόφαση.

Παρακάτω στο ίδιο άρθρο, στη παράγραφο 2δ διαβάζουµε ότι
οι συµµετέχοντες δεν έχουν πρόσβαση σε ευαίσθητες εµπορικές
πληροφορίες, δηµιουργώντας την εντύπωση ότι θέλετε να απο-
τρέψετε την κοινοποίηση εµπορικά ευαίσθητων πληροφοριών. 

Και αυτό συµβαίνει την ίδια ώρα που προωθείται ευρωπαϊκή
οδηγία. Είναι ζήτηµα χρόνου να ενσωµατωθεί στο εθνικό δίκαιο.
Σύµφωνα µε αυτήν οι επιχειρήσεις θα υποχρεώνονται να αξιο-
ποιούν ευαίσθητες οικονοµικές πληροφορίες µέσω χρήσης µιας
κοινής πλατφόρµας. Όλες οι διατάξεις, οι προσχηµατικά προ-
στατευτικές των προσωπικών δεδοµένων, στην επόµενη σελίδα,
καταργούνται στην πράξη, όταν µε το άρθρο 7 περίπτωση θ’ χο-
ρηγείτε τη δυνατότητα στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
να λαµβάνει γνώση οποιασδήποτε πληροφορίας επιθυµεί σε
σχέση µε τις συναλλαγές και τις επιχειρήσεις που συµβάλλονται,
χωρίς να εξειδικεύεται εάν οι πληροφορίες αυτές αφορούν µόνο
σε οικονοµικά στοιχεία και όχι σε εµπορικά. Φτάνει δε αυτή η πα-
ραβίαση µέχρι την ουσιώδη στρέβλωση των κανόνων της εµπι-
στευτικότητας. Ακόµη και εάν στην επόµενη περίπτωση στη ιδ’
δεν ορίζεται ρητά, στην πράξη αυτό καταλύεται.

Στο άρθρο 9 πέραν της παραβιάσεως της ελευθερίας των συ-
ναλλαγών, η απαίτηση παρακολούθησης της εναλλακτικής συµ-
περιφοράς των συµµετεχόντων στο σύστηµα καθώς επίσης και
η πλήρης πρόσβαση στα σχετικά δεδοµένα, συνιστά παραβίαση
της προστασίας προσωπικών δεδοµένων. 

Το αξιοσηµείωτο εδώ σε συνδυασµό µε όσα ήδη αναφέραµε,
είναι ότι την πρόσβαση στα αρχεία δεν θα έχει η φορολογική
αρχή -που εκεί αν θέλετε δικαιολογείται µε τον ισχυρισµό ότι γί-
νεται χάριν πάταξης της φοροδιαφυγής- αλλά το Υπουργείο
µέσω του διαχειριστή νοµικού προσώπου που αναλαµβάνει το
έργο της λειτουργίας του συστήµατος. 

Τελικά αυτό που επιτυγχάνεται είναι ότι µε τον έναν ή τον άλλο
τρόπο οι εµπιστευτικές πληροφορίες των συµβεβληµένων θα
είναι στη διάθεση και της ανώνυµης εταιρείας και του Υπουρ-
γείου και της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, η οποία –
σηµειώστε- δεν ελέγχεται καν από το ελληνικό δηµόσιο. 

Στο άρθρο 7 ορίζονται οι υποχρεώσεις του διαχειριστή του συ-
στήµατος, ο οποίος υποτίθεται ότι θα µεριµνά για την αποτελε-
σµατική και αµερόληπτη λειτουργία του. Ποιες εγγυήσεις
δίδονται, όµως, για τον διαχειριστή, ο οποίος θα είναι ανώνυµη
εταιρεία -που θα προκύπτει µέσα από διαγωνιστική διαδικασία-
και τα συµφέροντα της οποίας δεν θα µπορούν να ελεγχθούν;
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Το να επαφίεται ένας ολόκληρος µηχανισµός στην καλή θέ-
ληση του κυρίου Υπουργού, ο οποίος µε την υπουργική απόφαση
που θα εκδώσει στο µέλλον θα θέσει τις ειδικότερες προϋποθέ-
σεις και όρους που πρέπει να πληρούν οι εταιρίες που θα υπο-
βάλλουν την πρότασή τους στον διαγωνισµό, αυτό δεν το λες και
ακριβώς διαφάνεια, κύριε Υπουργέ.

Πώς αποτρέπεται ο κίνδυνος να έχει ήδη µεσολαβήσει ένας
διάλογος µε πιθανούς πλειοδότες ώστε οι όροι που θα τεθούν
στην υπουργική απόφαση να εξασφαλίζεται ότι θα είναι αντικει-
µενικοί και δεν θα αποκλείονται εταιρίες συµφερόντων αντίθετων
των κυβερνητικών; 

Η συµπαιγνία βέβαια της Κυβέρνησης µε τον ρυθµιστή και οι
αυξηµένες αρµοδιότητες του κυρίου Υπουργού αποτυπώνονται
και στο άρθρο 6 όπου εκεί χορηγείται στον Υπουργό, και πάλι µε
δική του απόφαση, το δικαίωµα να παρατείνει την αρχική οκταε-
τία διαχείρισης του συστήµατος από τον διαχειριστή. Ποιος ο
ρόλος του ρυθµιστή ΕΣΡ εν προκειµένω; Δεν θα ήταν πιο ασφα-
λές κάθε χρόνο ή σε χρονικό διάστηµα, το οποίο δεν µπορώ εγώ
να το ορίσω, να ελέγχεται η καλή λειτουργία αυτού; 

Εν τω µεταξύ σήµερα συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο, θέτουµε
τις βάσεις εφαρµογής ενός συστήµατος το οποίο, πρώτον, θα
λειτουργήσει από 1-9-2018 και, δεύτερον, θα επιβαρύνει τον κρα-
τικό προϋπολογισµό κατά 1,62 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον. Το
επιχείρηµα δε ότι η δαπάνη αυτή θα ισοσκελιστεί από τα ενδε-
χόµενα έσοδα από πιθανή επιβολή προστίµου αφ’ ενός είναι ένα
επιχείρηµα επισφαλές και αφ’ ετέρου δείχνει έναν κάπως τιµω-
ρητικό χαρακτήρα του κράτους. Και το κράτος τι µας λέει; «Εγώ
ορίζω ότι το «χ» είναι παράβαση και ορίστε και η κύρωση, απλά
περιµένω να τελέσεις την παράβαση και εγώ να τα εισπράξω».
Ανέφερα και ανωτέρω ότι δεν θεωρούµε πως αυτό το σύστηµα
το ήδη αντισυνταγµατικό θα λειτουργήσει µε µία τυπική νοµιµό-
τητα διότι δεν θα το επιτρέψει η διαπλοκή, η οποία τονώνεται
ακόµη περισσότερο µε την διαβλητή αυτή ηλεκτρονική εφαρ-
µογή. 

Αρνητική αλλαγή είναι και η µείωση των ηµερών κατά την διάρ-
κεια των θερινών µηνών διακοπής της έκδοσης των ηµερησίων
και εβδοµαδιαίων νοµαρχιακών και τοπικών εφηµερίδων, πάει
στις δέκα µέρες. Διότι η επιχείρηση επιβαρύνεται µε άλλες πέντε
ηµέρες έκδοσης και λειτουργίας µέσα στον Αύγουστο, αυξάνον-
τας φυσικά το κόστος ειδικά σε µία περίοδο που η κρίση έχει
οδηγήσει την συντριπτική πλειοψηφία των εκδοτών σε οικονο-
µικό αδιέξοδο. 

Κάτι ακόµη που δεν λειτουργεί σαν κίνητρο για τους εκδότες,
αλλά απαγορευτικά γι’ αυτούς είναι το εξής: Προβλέπεται ότι µία
ηµερήσια εφηµερίδα εάν µετατραπεί σε εβδοµαδιαία θα πρέπει
να εκκινεί από την αρχή. Θα έπρεπε οι εφηµερίδες που µετατρέ-
πονται σε εβδοµαδιαίες να προστατεύονται και όχι να τιµωρούν-
ται και να µην οδηγούνται σίγουρα σε αποκλεισµό αφού πρ-
όκειται για ήδη υπάρχουσες επιχειρήσεις που θα συνεχίσουν να
απασχολούν προσωπικό και σαν εβδοµαδιαίες ενηµερώνοντας
την τοπική κοινωνία.

Τέλος, οι λοιπές διατάξεις των άρθρων 39 και 40 είναι το ίδιο
κατευθυνόµενες και κατάπτυστες µε το υπόλοιπο απαράδεκτο
νοµοσχέδιο αφού µεταξύ άλλων προβλέπει και άλλον έναν ειδικό
διαχειριστή στην αγωνιστική ΕΡΤ, άρθρο 39 παρ. 8, για διαχεί-
ριση του συνόλου των περιουσιακών της στοιχείων, ενεργητικού
και παθητικού ώστε να προστεθεί και αυτός στον σωρό των αρ-
γόµισθων συντρόφων σας ,οι οποίοι έχουν καταφέρει ενώ δια-
θέτουν περισσότερους εργαζόµενους από το «BBC» να κρατούν
την ΕΡΤ σε ποσοστά τηλεθέασης κάτω του 2%, εκεί που πρέπει
κανονικά να κυµανθούν και τα εκλογικά σας ποσοστά.

Κλείνοντας, διαβάζω στην επόµενη παράγραφο ότι ο Υπουρ-
γός θεωρεί ήσσονος σηµασίας, αλλά δεν είναι έτσι ακριβώς, και
µε απόφασή του διορίζεται αυτός ο νέος διαχειριστής που ανέ-
φερα για την διαχείριση του συνόλου του παθητικού και ενεργη-
τικού, όπως είπα και πριν, της ΕΡΤ Α.Ε. και των θυγατρικών της
που µεταβιβάστηκαν στο δηµόσιο. Συγκεκριµένα µε την υπ’ αριθ-
µόν 2167/8-10-2015 απόφαση που δηµοσιεύθηκε στο φύλλο της
Εφηµερίδας της Κυβέρνησης διορίστηκε στη θέση του ειδικού
διαχειριστή η εταιρία µε την επωνυµία Baker Tilly Greece Ορκω-
τοί Ελεγκτές Λογιστές Α.Ε.. 

Με την απόφαση προκλήθηκε δαπάνη σε βάρος του ειδικού
λογαριασµού για την εκκαθάριση, το ακριβές ύψος της οποίας
δεν θα µπορούσε να προσδιοριστεί παρά µόνο µε τη σύµβαση
παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών που θα υπέγραφαν τα µέρη.
Η αµοιβή αυτή προσαυξάνεται όσο διαρκεί το έργο της ειδικής
διαχείρισης. Λίγες µέρες, λοιπόν, πριν την υπογραφή της ανω-
τέρω υπουργικής, και αυτό έχει τεράστια σηµασία, παρατάθηκε
το διάστηµα εκκαθάρισης της περιουσίας της πρώην κρατικής
εταιρίας της ΕΡΤ ως το 2017. Σήµερα θέλετε να δώσετε παρά-
ταση ως τις 29 Απριλίου του 2019. Η παράταση αυτή, όµως, κυ-
ρίες και κύριοι, µεταφράζεται σε δαπάνη 29.200 ευρώ µηνιαίως,
σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
δηλαδή, θα φτάσει το ύψος των 642.000 ευρώ. 

Ένα όµως πράγµα που µας έκανε εντύπωση είναι ότι στα ονό-
µατα των ορκωτών λογιστών και ελεγκτών της «Baker Tilly» διαβά-
ζουµε και ένα όνοµα: Κωνσταντίνος Κουτρουλός. Εδώ κάναµε µία
σύντοµη έρευνα και τι εντοπίσαµε; Μια σύµπτωση! Το ίδιο πρό-
σωπο, είναι αυτό που είχε ελέγξει και την εταιρεία «ΤΟΞΟΤΗΣ»
του γνωστού µε τις χορτολιβαδικές εκτάσεις κ. Καλογρίτσα. Πώς
γίνεται το ίδιο πρόσωπο, το οποίο δεν έχει ολοκληρώσει τον
έλεγχο στην ΕΡΤ, προκαλώντας δαπάνη για τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, να το συναντάµε και εδώ και στον «ΤΟΞΟΤΗ»; Και αν
έχετε σκοπό αυτή η εκκαθάριση, που έχει ξεκινήσει εδώ και κάποια
χρόνια, να γίνει όπως ήταν η εκκαθάριση της «ΛΑΡΚΟ» που είχαµε
προχθές στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου και να κρατήσει
είκοσι επτά χρόνια, καλή σας όρεξη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Θα πρέπει να µιλήσει

πρώτα ο κ. Κοντονής για τις τροπολογίες του. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, για την τρο-

πολογία µε αριθµό 1221 και ειδικό 6.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η τροπολογία αυτή έχει να
κάνει στο πρώτο σκέλος µε την Αρχή Εξέτασης των Προδικαστι-
κών Προσφυγών. Η αρχή αυτή είναι µια νέα αρχή και καταλαβαί-
νετε την ανάγκη να γίνονται κάποιες διορθωτικές κινήσεις για να
λειτουργήσει κατά τρόπο εύρυθµο. Κατά πρώτο και κύριο λόγο
αναφέρεται στην τροπολογία ότι µέχρι 31-12-2017 τα έξοδα της
αρχής αναλαµβάνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης, όλες οι δαπάνες
βαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό και συγκεκριµένα το
Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι για να στελεχωθεί γρήγορα και
άµεσα εισάγουµε µία εξαίρεση από το σύστηµα της κινητικότη-
τας για τα δύο µόνο πρώτα έτη. 

Το τρίτο στοιχείο του πρώτου µέρους της τροπολογίας που
αφορά την αρχή έχει να κάνει µε την εναρµόνιση του εσωτερικού
δικαίου µε την οδηγία 66/2007.

Το τέταρτο στοιχείο είναι η διευκρίνιση του συνόλου των συµ-
βάσεων που θα αποτελέσουν πεδίο ενασχόλησης της ΑΕΠΠ. Εν-
τάσσονται εδώ οι δύο συµβάσεις έργου και µε αυτόν τον τρόπο
θεωρούµε ότι κατά το µάλλον ή ήττον έχει κλείσει ένας κύκλος
νοµοθετικών ρυθµίσεων για την εύρυθµη λειτουργία της αρχής. 

Το δεύτερο σκέλος της τροπολογίας αφορά τα υποθηκοφυ-
λακεία. Εδώ υπήρξε το εξής πρόβληµα. Πιστεύαµε ότι θα έχουν
ολοκληρώσει τα υπηρεσιακά συµβούλια τις τοποθετήσεις των
πτυχιούχων, και νοµικής σχολής, όπως ακριβώς προβλέπεται
στον νόµο. Δυστυχώς κάτι τέτοιο δεν έχει γίνει και επειδή υπάρ-
χει εδώ ένα κενό, αυτό το συγκεκριµένο κενό θα το αναπληρώ-
σουν οι προϊστάµενοι των γραµµατειών των ειρηνοδικείων. Αυτή
η διάταξη αντιλαµβάνεστε ότι είναι µεταβατική και το πολύ θα
διαρκέσει δύο µήνες, διότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος θα ει-
σαγάγει το νέο σχέδιο νόµου, το οποίο αφορά τα υποθηκοφυλα-
κεία και τα κτηµατολογικά γραφεία, δηλαδή την ενοποίηση των
γραφείων όπως τα ξέραµε µέχρι σήµερα, υποθηκοφυλακεία και
κτηµατολόγιο σε ένα ενιαίο γραφείο, ενιαίο νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
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Προχωρούµε στον εισηγητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστο Κατσώτη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση αυτές τις καυτές µέρες, τέλος Ιουλίου, αρχές Αυ-

γούστου, επέλεξε να φέρει νοµοσχέδια φωτιά, που αφορούν βα-
σικές πτυχές της ζωής της λαϊκής οικογένειας, όπως αυτό της
υγείας και της παιδείας, που ενώ θα έπρεπε να είναι εντελώς δω-
ρεάν και αναβαθµισµένες αυτές οι υπηρεσίες συνεχίζεται η εµπο-
ρευµατοποίησή τους από εκεί που το άφησαν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, ανοίγοντας διάπλατα νέα πεδία κερδοφορίας για
τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση συνεχίζει την προσπά-
θεια αναµόρφωσης στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.
Έρχεται να αναδιανείµει τη διαφηµιστική πίτα σε παλιούς και
νέους επιχειρηµατίες στα µέσα ενηµέρωσης, να βοηθήσει στη
συγκέντρωση και συγκεντροποίηση σε λιγότερα χέρια. Δηµιουρ-
γεί θεσµικό πλαίσιο µε κίνητρα και χρηµατοδότηση σε επιχειρη-
µατικούς οµίλους µε οικονοµικά και όχι πολιτιστικά κριτήρια για
την ενίσχυση της παραγωγής οπτικοακουστικών έργων στην Ελ-
λάδα.

Η Κυβέρνηση ευνοεί, υπηρετεί αυτή την αναδιανοµή, προσδο-
κώντας να διαµορφωθεί ένα πιο φιλικό τοπίο, κάτι το οποίο έκα-
ναν άλλωστε όλες οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν, οι οποίοι σήµερα φωνάζουν, επειδή ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τους αντιγράφει µέχρι κεραίας. 

Σκοπός είναι η προβολή της πολιτικής της Κυβέρνησης ως η
µόνη εναλλακτική λύση, ως το µικρότερο κακό, που παρουσιά-
ζεται σαν τον άλλο κόσµο απ’ αυτόν της Νέας Δηµοκρατίας. Με
τις όποιες παραλλαγές, όµως, υπηρετείτε τον καπιταλισµό, την
εξουσία των µονοπωλίων. Ο άλλος κόσµος είναι αυτοί που πλη-
ρώνουν τον θεό του κέρδους, οι εκµεταλλευόµενοι, που είναι η
πλειοψηφία του λαού, οι άνεργοι, οι εργαζόµενοι, οι συνταξιού-
χοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι φτωχοί αγρότες, που ζουν τη
βαρβαρότητα αυτών που κάνουν κουµάντο στην οικονοµία, που
είναι οι µονοπωλιακοί όµιλοι, οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι.
Μαζί µε το πολιτικό τους προσωπικό διαµορφώνουν τις συνθήκες
χαµοζωής των εργαζοµένων και του λαού. 

Πολλές διατάξεις του νοµοσχεδίου, όπως αυτές για τον τοπικό
και περιφερειακό τύπο ή οι καταργούµενες διατάξεις του άρ-
θρου 40 που αφορούν εξαιρέσεις και περιορισµούς, στο όνοµα
του ανταγωνισµού και της υγιούς επιχειρηµατικότητα, καταρ-
γούνται. Όλες αυτές οι ρυθµίσεις ευνοούν τις συµπράξεις στον
χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και συνολικά της παρα-
γωγής οπτικοακουστικού έργου. 

Το νοµοσχέδιο δίνει και τα εργαλεία, για να προχωρήσουν η
συγκέντρωση και η συγκεντροποίηση της αγοράς σε αυτόν τον
χώρο. Ήδη προχωρούν λεόντειες συµφωνίες στον χώρο της τη-
λεόρασης µε συµπράξεις µεγαλοεπιχειρηµατιών. Από την αυτο-
διαχείριση, που για αρκετό διάστηµα πρόβαλε η Κυβέρνηση ως
λύση, µε την οποία βεβαίως εµείς διαφωνούµε, προσαρµοστή-
κατε στην λογική «όλα για το κεφάλαιο». 

Η Κυβέρνηση και µε το νοµοσχέδιο για τους ΟΤΑ –και έχετε
πάρει τις διαµαρτυρίες των δηµοτικών συµβουλίων της Αθήνας
και της Θεσσαλονίκης- προβλέπει την αδειοδότηση των δηµοτι-
κών ραδιοσταθµών µέσω δηµοπράτησης. Οι επιχειρηµατίες και
στα δηµοτικά ραδιόφωνα.

Με το άρθρο 40 προβλέπεται η κατάργηση της διάταξης του
άρθρου 8 παράγραφος 9 του ν.3592/2007, µε την οποία, κύριε
Υπουργέ, προβλεπόταν η δυνατότητα αναστολής της άδειας ρα-
διοφωνικών σταθµών, όταν καθυστερεί για µήνες η καταβολή δε-
δουλευµένων, καθώς και η δυνατότητα οι εργαζόµενοι σε άλλη
περίπτωση να αναλαµβάνουν τη διαχείριση του σταθµού.

Η Κυβέρνηση, αξιοποιώντας την ευρυζωνικότητα και τη δυνα-
τότητα που δίνει να συγκεντρώνονται επιχειρηµατικές δραστη-
ριότητες πολλών διαφορετικών κλάδων µε ενοποιητικό στοιχείο
την επικοινωνία κάθε µορφής, από την ενηµέρωση, τις τηλεπικοι-
νωνίες µέχρι τον κινηµατογράφο, προσπαθεί να ρυθµίσει αυτή
την αγορά. Υπάρχει η δυνατότητα ένας όµιλος να δραστηριοποι-
είται στις τηλεπικοινωνίες, στο διαδίκτυο, στην τηλεόραση, µε
όλες τις τεχνικές µορφές, καλωδιακή, επίγεια, ψηφιακή, δορυ-
φορική, να κάνει παραγωγή οπτικοακουστικού υλικού, ντοκιµαν-

τέρ, ταινίες, µουσικές παραγωγές, δηλαδή παραγωγή µε τερά-
στιο εύρος, οικονοµία µεγάλης κλίµακας και κερδοφορίας. Όλο
αυτό το πλαίσιο χρησιµοποιείται και ως µέσο ελέγχου των δηµι-
ουργών, αλλά και συνολικότερα µιας µορφής κοινωνικής συνεί-
δησης, όπως είναι η τέχνη και η καλλιτεχνική δηµιουργία.

Η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα σε συνερ-
γασίες, συγχωνεύσεις επιχειρηµατικών οµίλων σ’ αυτούς τους
κλάδους. Αυτή η αναµόρφωση δεν έχει καµµία σχέση ούτε µε
την πραγµατική ενηµέρωση και ψυχαγωγία για τον λαό ούτε µε
την προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης. Οι µέτοχοι χρεωκοπηµένων καναλιών την
βγάζουν καθαρή, κάνουν τις συµµαχίες τους και οι εργαζόµενοι
πληρώνουν το µάρµαρο.

Στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης υπάρχει ένα µε-
γάλο µέρος εγκλωβισµένων εργαζοµένων, όπως τελευταία χρη-
σιµοποιείται αυτή η λέξη και η Κυβέρνηση παίζει τον ρόλο του
Πόντιου Πιλάτου. Υπόσχεται προγράµµατα επανεκπαίδευσης και
κοινωνικής οικονοµίας σαν αυτά που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός
από το Υπουργείο Εργασίας. 

Η κατάσταση για τους εργαζόµενους στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης είναι τραγική, όπως εξάλλου βέβαια είναι τραγική και
για όλους τους εργαζόµενους, στον ιδιωτικό τοµέα ιδιαίτερα.

Γενικευµένα, στις περισσότερες εφηµερίδες αλλά και σε ρα-
διοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθµούς, παρατηρείται απλή-
ρωτη δουλειά, οι ιδιοκτήτες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
χρωστούν δεδουλευµένα µέχρι και δεκατριών µηνών ή πληρώ-
νουν ποσά έναντι 100 ευρώ, η ανασφάλιστη δουλειά είναι γενι-
κευµένη, χτυπιέται η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και η
επικούρηση λόγω παντελούς αδυναµίας του ΕΔΟΕΑΠ να αντα-
ποκριθεί στις υποχρεώσεις του, ελέω βέβαια των αντιασφαλιστι-
κών νόµων της Κυβέρνησης, της κλοπής των αποθεµατικών, της
απαλλαγής της εργοδοσίας από εισφορές. 

Οι εργοδότες δεν πληρώνουν ούτε τις εργατικές εισφορές που
παρακρατούν από τους µισθούς για να αποδίδουν στα ταµεία.
Τα τελευταία χρόνια είναι εκατοντάδες οι απολύσεις στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, µε αποτέλεσµα την ένταση της εκµετάλ-
λευσης. 

Συλλογικές συµβάσεις δεν υπάρχουν ούτε καν στην ΕΡΤ, της
οποίας προΐσταται ο κύριος Υπουργός. Δεκάδες εργαζόµενοι,
ιδιαίτερα στα site, δουλεύουν σε συνθήκες απίστευτης εντατικο-
ποίησης µε 200 και 300 ευρώ. Οι εργαζόµενοι σε µέσα µαζικής
ενηµέρωσης που περνούν σε νέο ιδιοκτήτη χάνουν χρωστούµενα
δεδουλευµένα και όλα τα κεκτηµένα τους, όπως για παράδειγµα
προϋπηρεσία κ.λπ.. Μάλιστα χάνουν και την αποζηµίωση για τα
χρόνια της δουλειάς τους. 

Τηλεοπτικοί σταθµοί ζητούν συγχωνεύσεις και µειώνουν προ-
σωπικό. Οι εργοδότες ουσιαστικά ζητούν τζάµπα εργατικό δυνα-
µικό. Η απλήρωτη εργασία έχει πάρει µεγάλες διαστάσεις σε
όλους τους κλάδους. Η απόφαση του Αρείου Πάγου άνοιξε τον
ασκό του Αιόλου. Τώρα δεν πληρώνουν και αυτοί που πλήρωναν! 

Η τροπολογία που καταθέσαµε ως ΚΚΕ, κύριε Υπουργέ, και
ανακοινώσατε από κοινού µε την κ. Αχτσιόγλου, την Υπουργό Ερ-
γασίας, ότι κάνετε δεκτό το πρώτο µέρος της, έρχεται να δώσει
κάποια λύση στην απόφαση του Αρείου Πάγου, που έκρινε ότι
δεν είναι βλαπτική µεταβολή της σύµβασης εργασίας η πολύ-
χρονη καθυστέρηση της καταβολής των δεδουλευµένων. 

Με τη δεύτερη παράγραφο της τροπολογίας µας, την οποία
απορρίπτετε, αυστηροποιείται το πλαίσιο για τη µη καταβολή δε-
δουλευµένων µε κυρώσεις ενάντια στους εργοδότες και µε αυ-
τόφωρη εκδίκαση αυτών των περιπτώσεων. 

Η δεύτερη παράγραφος µπορεί να διασφαλίσει την καταβολή
των αποδοχών. Εσείς όµως την απορρίπτετε. Και τι µήνυµα δί-
νετε µε το να µη δεχθείτε τις κυρώσεις; «Μην πληρώνετε!». Αυτό
το µήνυµα δίνετε και οι ευθύνες σας είναι µεγάλες απέναντι
στους εργαζόµενους. Έγινε λόγος για τη φράση «αξιόλογη κα-
θυστέρηση». Είναι γνωστό ότι η καθυστέρηση αρχίζει από την
δήλη ηµέρα καταβολής των δεδουλευµένων, όπως λένε και οι
νοµικοί και είναι όρος που κυριαρχεί, δηλαδή από το τέλος του
εργάσιµου µήνα για τον εργαζόµενο. 

Όταν λέµε αξιόλογη, εννοούµε καθυστέρηση από κάποιες
µέρες από την παρέλευση αυτής της ηµέρας, έως το πολύ ένα
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µήνα. Είναι ένα διάστηµα πέρα από το οποίο κανείς δεν µπορεί
να αξιώνει από έναν µισθωτό να τα βγάζει πέρα, ιδιαίτερα µε τις
µειωµένες αποδοχές που ψήφισαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις
και διατηρείτε και εσείς. 

Είναι δυνατόν η µεγάλη πλειοψηφία των εργαζοµένων, που
είναι και χωρίς συλλογικές συµβάσεις τις οποίες διατηρείτε κα-
ταργηµένες και αµείβονται µε 586 ευρώ µεικτά και 490 καθαρά,
να µπορούν να είναι απλήρωτοι πάνω από κάποιες ηµέρες ή έναν
µήνα ή δύο ή τρεις; 

Τι θα κάνει η ΔΕΗ αν δεν πληρώσουν τον λογαριασµό; Τι θα
κάνετε εσείς εάν δεν πληρώσουν το φόρο; Δεν θα τους βάλετε
πρόστιµο; Τι θα γίνει εάν δεν πληρώσει τον ΕΝΦΙΑ; Θα του ανα-
γνωρίσετε ότι δεν καταβλήθηκαν τα δεδουλευµένα του, γι’ αυτό
και τον συγχωρείτε; 

Κύριοι, πρέπει να σοβαρευτείτε και εσείς και οι δικαστές µε τις
αποφάσεις τους. Δεν µπορεί για το αυτονόητο, δηλαδή να κατα-
βάλλονται οι αποδοχές για την εργασία που παρείχε ο εργαζό-
µενος, να κυριαρχούν αδιανόητα επιχειρήµατα µε τα οποία
στηρίζεται στην πραγµατικότητα η δουλεία για τους εργαζόµε-
νους. 

Σας καλούµε να αποδεχθείτε την τροπολογία του ΚΚΕ ως έχει,
προκειµένου να διασφαλίζεται η καταβολή των δεδουλευµένων
αποδοχών στους εργαζόµενους. 

Για το σύστηµα της διαφήµισης που συµπεριλαµβάνεται στο
νοµοσχέδιο, η αναµόρφωση στον χώρο των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης περνάει µέσα από την κατανοµή της πίτας της διαφη-
µιστικής αγοράς που περιέχεται στο πρώτο κεφάλαιο του
νοµοσχεδίου. 

Η Κυβέρνηση διαµορφώνει µια πλατφόρµα µε ρόλο στην τιµο-
λόγηση του τηλεοπτικού χρόνου, θέτοντας κανόνες που να ευ-
νοούν στην ουσία την εισαγωγή νέων παικτών στην αγορά. Οι
διάφορες αντιρρήσεις που υπήρχαν από κόµµατα και ιδιοκτήτες
που µιλούσαν για αθέµιτη παρέµβαση, κάµφθηκαν, όπως φαίνε-
ται, µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έκανε η Κυβέρνηση, η
οποία δέχτηκε προφανώς τον προαιρετικό χαρακτήρα κι όχι τον
υποχρεωτικό που προέβλεπε πριν. Και µάλιστα, προχώρησε πα-
ραπέρα ο Υπουργός. Δεσµεύτηκε και για φοροαπαλλαγές στους
καναλάρχες που θα αδειοδοτηθούν, γιατί είναι πολύ µεγάλη η
φορολογία τους. Οι µεγάλες κόντρες, όπως φαίνεται, προηγούν-
ται των µεγάλων συµφωνιών.

Όλα αυτά που λέει η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και τα άλλα κόµ-
µατα, που το έχουµε ακούσει πολλές φορές, για σοβιετικού
τύπου νοµοσχέδια κ.λπ., στόχο έχουν να χτυπήσουν τα επιτεύγ-
µατα του σοσιαλισµού, να επιδράσουν στη διαµόρφωση αντιδρα-
στικής συνείδησης του λαού, µε ψευδή επιχειρήµατα περί
ανελευθερίας, απόλυτου ελέγχου και άλλα. Στον σοσιαλισµό δεν
υπήρχε ούτε θα υπάρχει ο παρασιτισµός της διαφήµισης, όπως
είναι σήµερα, δηλαδή η σπατάλη πόρων και εργατικού δυναµικού
για χάριν του ανταγωνισµού των κερδών των επιχειρηµατικών
οµίλων.

Για τον περιφερειακό και τοπικό Τύπο, ο περιφερειακός και το-
πικός Τύπος είναι ο µεγάλος χαµένος όλη αυτήν την περίοδο,
εφηµερίδες -πολλές από τις οποίες είναι οικογενειακές επιχειρή-
σεις- κλείνουν, εργαζόµενοι χάνουν τη δουλειά τους. Η Κυβέρ-
νηση δεν αντιµετωπίζει αυτά τα προβλήµατα µε το µητρώο
περιφερειακού και τοπικού τύπου που φτιάχνει και µάλιστα εν
αγνοία των σοσιαλιστικών ενώσεων. Μέχρι και σήµερα φτάνουν
κείµενα µε καταγγελίες για την έλλειψη διαλόγου µαζί τους.

Αν θέλατε, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσατε να προχωρήσετε
στην εξόφληση των κρατικών οφειλών προς τον περιφερειακό
και τοπικό Τύπο, θα αλλάζατε την εξοντωτική φορολογία, δεν θα
προχωρούσατε στην εφαρµογή των κατευθύνσεων του ΟΟΣΑ,
που έχουν ενσωµατωθεί από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, τις
διατηρείτε και προβλέπουν την κατάργηση των δηµοσιεύσεων,
δηλαδή διαγωνισµούς, προκηρύξεις, στο τέλος του ‘20, που ήταν
ένα έσοδο για αυτές τις εφηµερίδες.

Εκτός αυτών, ενισχύεται ο παραγκωνισµός, µπαίνουν πρόσθετα
εµπόδια, όπως είναι το σύστηµα barcode. Μικρές επιχειρήσεις αν-
τικειµενικά θα κλείσουν. Οι άνθρωποι που απασχολούνται και ερ-
γάζονται στον περιφερειακό και τοπικό Τύπο είναι θύµατα µιας
αντίφασης, µε βάση τα σηµερινά δεδοµένα. Από τη µια µεριά, η

πληροφόρηση, η ενηµέρωση είναι εµπορεύµατα, οι µεγάλες επι-
χειρήσεις κυριαρχούν στον χώρο του Τύπου, από την άλλη µεριά,
όσοι και όποιοι κανόνες µπουν σε αυτήν την αγορά, αυτή θα λει-
τουργεί προς όφελος των ισχυρών και σε βάρος των αδυνάτων.

Οι Ενώσεις των Συντακτών, κύριε Υπουργέ, έχουν καταθέσει
παρατηρήσεις, έξι τον αριθµό, που δεν τις πήρατε υπ’ όψιν σας,
όπως είναι η µετατροπή της έβδοµης έκδοσης σε αυτοτελή εφη-
µερίδα, όπως είναι η µείωση του ελάχιστου αριθµού φύλλων σε
τριακόσια πενήντα και διακόσια –τώρα µε τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση τα κάνατε τετρακόσια και διακόσια πενήντα-, όπως είναι η
µείωση ελάχιστου αριθµού σελίδων σε έξι και οκτώ αντίστοιχα,
όπως είναι το ασαφές του τελικού σχήµατος της εφηµερίδας,
όπως είναι η µείωση των θεµάτων τοπικού ενδιαφέροντος από
65% στο 50%, όπως είναι η πιστοποίηση της δηµοσιογραφικής
ιδιότητας του ιδιοκτήτη µε µια απλή υπεύθυνη δήλωση, όπως
είναι η κατάργηση της ασφαλιστικής ενηµερότητας που θα πρέ-
πει να υποβάλλει ο ιδιοκτήτης στον ΕΦΚΑ. Όλα αυτά εκτιµούµε
ότι θα συµβάλλουν στην όξυνση των προβληµάτων περιφερει-
ακού και τοπικού Τύπου, θα είναι σε βάρος της απασχόλησης
των εργαζοµένων.

Για το barcode σας έχουµε ρωτήσει αρκετές φορές, κύριε
Υπουργέ, και δεν µας απαντήσατε πώς θα λειτουργήσει αυτό
στις συνδροµητικές εφηµερίδες, σε αυτές που διακινούνται µε
ίδια µέσα. Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό είναι ένα καθεστώς που
αυτές οι εφηµερίδες θα δυσκολευτούν αρκετά µε το barcode.

Για το Κεφάλαιο Δ’ έχουµε πει πολλά. Εµείς καταψηφίζουµε
όλα τα άρθρα του, γιατί είναι ένα κεφάλαιο που ενισχύει, δίνει κί-
νητρα στους επενδυτές σε αυτόν τον χώρο της τέχνης και του
πολιτισµού και κύρια κριτήρια µοριοδότησης είναι οικονοµικά και
όχι πολιτιστικά. Δεν θα δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας, όπως
λέτε. Ήδη πολλοί άνθρωποι της τέχνης και του πολιτισµού δια-
µαρτύρονται έντονα γι’ αυτό το τέταρτο κεφάλαιο. Είναι ενάντια
στην κατάργηση του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου και
έχουν ήδη καταθέσει υποµνήµατα για τη στελέχωσή του, να παί-
ξει σηµαντικό ρόλο και όχι βέβαια αυτό που εσείς έχετε ήδη προ-
κρίνει, δηλαδή να υπάρχει το ΕΚΟΜΕ, το οποίο θα παίξει αυτόν
τον ρόλο και θα είναι ουσιαστικά αυτό που θα καθοδηγεί τους
επενδυτές σ’ αυτόν τον χώρο. 

Το σχέδιο νόµου επαναφέρει την επικίνδυνη ψευδαίσθηση
προς τους δηµιουργούς ότι οι ξένες παραγωγές στην Ελλάδα θα
συνεισφέρουν στην εθνική κινηµατογραφία. Η πραγµατικότητα,
όµως, δείχνει ότι τα µονοπώλια του οπτικοακουστικού τοµέα ζη-
τούν χώρες για την παραγωγή ταινιών που θα πληρούν δύο βα-
σικά χαρακτηριστικά: Φθηνό εξειδικευµένο εργατικό δυναµικό
και ύπαρξη κατάλληλης κινηµατογραφικής υποδοµής. 

Με βάση όλα αυτά, εµείς ψηφίζουµε «όχι» επί της αρχής στο
σχέδιο νόµου και καλούµε στην υπερψήφιση του συνόλου της
τροπολογίας που έχουµε καταθέσει για την καταβολή των δε-
δουλευµένων αποδοχών στους εργαζόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη. 

Κύριε Παπαχριστόπουλε, πριν λάβετε τον λόγο, η κ. Αχτσιό-
γλου θα ήθελε να µιλήσει για ένα λεπτό για να ενηµερώσει για
µία βουλευτική τροπολογία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο αρµόδιος Υπουργός απάντησε

πριν σε σχέση µε την αποδοχή της τροπολογίας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος στο πρώτο µέρος της, ότι δηλαδή η µη κατα-
βολή των δεδουλευµένων αποδοχών για αξιόλογο χρονικό
διάστηµα συνιστά µονοµερή βλαπτική µεταβολή των όρων εργα-
σίας. Πρόκειται για µία ρύθµιση η οποία είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση, γι’ αυτό και την αποδεχόµαστε.

Εξάλλου, σ’ αυτό το πλαίσιο είχαµε προαναγγείλει κι εµείς ότι
στα τέλη Αυγούστου µε αρχές Σεπτεµβρίου θα φέρουµε ένα νο-
µοσχέδιο –θα το δείτε, θα το συζητήσουµε- που θα αφορά ένα
σύνολο παρεµβάσεων σε σχέση µε την απλήρωτη και την αδή-
λωτη εργασία. Είναι µία ρύθµιση η οποία δίνει αυτήν τη δυνατό-
τητα. Ποια είναι, δηλαδή, η πρακτική της συνέπεια; Δίνει τη
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δυνατότητα στον εργαζόµενο που µένει απλήρωτος να θεωρήσει
ότι η µη καταβολή των δεδουλευµένων αποδοχών του ισοδυνα-
µεί µε καταγγελία της σύµβασης εργασίας, ισοδυναµεί δηλαδή
µε απόλυση και να διεκδικήσει τη νόµιµη αποζηµίωση. Με τη ρύθ-
µιση αυτή ο εργαζόµενος αποκτά στην ουσία ένα δικαίωµα, µία
διέξοδο από µία κατάσταση όπου σε πάρα πολλές περιπτώσεις
παραµένει εγκλωβισµένος για πάρα πολύ καιρό σε επιχειρήσεις
που δεν τον πληρώνουν και αν δεν είχε αυτό το δικαίωµα, δεν θα
µπορούσε καν να ζητήσει τη νόµιµη αποζηµίωση και να φύγει
από την εργασία του.

Ωστόσο, η παρατήρηση σε σχέση µε το ότι το Υπουργείο Ερ-
γασίας δεν κάνει τίποτα ή παρακολουθεί το φαινόµενο της απλή-
ρωτης εργασίας και νίπτει τας χείρας του, δεν έχει καµία σχέση
µε την πραγµατικότητα. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω στους Βουλευτές του ΚΚΕ ότι από
τότε που ανέλαβε αυτή η Κυβέρνηση έχουν διεξαχθεί περισσό-
τερες από τετρακόσιες τριµερείς στο Υπουργείο Εργασίας, οι
περισσότερες από τις οποίες καταλήγουν στην ικανοποίηση των
αιτηµάτων των εργαζοµένων. Αφορά καταβολή δεδουλευµένων
αποδοχών, αφορά ανάκληση απολύσεων. Έχουν καταβληθεί πε-
ρισσότερα από είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια ευρώ σε δεδουλευ-
µένες αποδοχές των εργαζοµένων χάρη στις παρεµβάσεις του
Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας. Έχει δοθεί το έκτακτο επί-
δοµα οικονοµικής ενίσχυσης σε εκατοντάδες εργαζόµενους, ενώ
αυτό παρέµενε ανενεργό τα προηγούµενα χρόνια και αυτό δό-
θηκε σε µια περίοδο στενής δηµοσιονοµικής κατάστασης για τη
χώρα. Πρόκειται για ένα σύνολο παρεµβάσεων. Θα δείτε και τις
θεσµικές παρεµβάσεις που θα φέρουµε το επόµενο διάστηµα,
που στοχεύουν ακριβώς στον περιορισµό αυτού του κοινωνικά
σηµαντικού προβλήµατος της απλήρωτης εργασίας.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο µέρος της τροπολογίας, θα ήθελα
να ενηµερώσω τους Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
ότι η µη καταβολή δεδουλευµένων αποδοχών συνιστά ποινικό
αδίκηµα ήδη από αναγκαστικό νόµο του 1945. Είναι πληµµέληµα
και υπάρχει και αυτόφωρη διαδικασία. Η ποινική ευθύνη υπάρχει
ήδη.

Αυτό που προσθέτετε εσείς δεν είναι η ίδρυση της ποινικής
ευθύνης. Εσείς προσθέτετε έναν ακόµη υπεύθυνο σ’ αυτήν την
περίπτωση που λέτε ότι θα πρέπει να είναι ο βασικός µέτοχος
και τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου της ανώνυµης εταιρείας.
Αυτήν την προσθήκη κάνετε. Δεν είναι ότι ιδρύετε εσείς την ποι-
νική ευθύνη. Αυτή υπάρχει. Το λέω αυτό για να το ξέρουν και οι
εργαζόµενοι ότι υπάρχει. Προσθέτετε, λοιπόν, ότι και τα µέλη
του διοικητικού συµβουλίου ή ο βασικός µέτοχος ανώνυµης εται-
ρείας θα πρέπει να ευθύνονται ποινικώς για τη µη καταβολή δε-
δουλευµένων αποδοχών. Λέµε ότι αυτό το κοµµάτι αυτήν τη
στιγµή χρήζει περαιτέρω επεξεργασίας, διότι κατ’ αρχάς νοµικά
δεν υπάρχει πρωτογενώς αυτήν τη στιγµή σε όλους τους µετό-
χους ή σε όλα τα µέλη διοικητικών συµβουλίων η υποχρέωση κα-
ταβολής µισθού. 

Άρα εφόσον δεν έχει ιδρυθεί η πρωτογενής ευθύνη της κατα-
βολής, πώς µπορούµε να ιδρύσουµε την ποινική ευθύνη; Χρει-
άζεται περαιτέρω νοµική επεξεργασία. Τίποτα άλλο δεν συν-
τρέχει και ούτε από αυτό πρέπει συνάγετε συµπεράσµατα πολι-
τικά ότι εµείς καλλιεργούµε φαινόµενα εργοδοτικής αυθαιρε-
σίας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-
λα να κάνω µια ερώτηση πάνω σε αυτά που είπε η κυρία Υπουρ-
γός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ναι, κύριε Καραθα-
νασόπουλε. Έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ, πέρα από την ποι-
νική ευθύνη, κυρία Υπουργέ, βάζουµε και µια σειρά από άλλα ζη-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε τα πρόστιµα. Αυτό αποτελεί µια
δικλίδα ασφαλείας ούτως ώστε να περιοριστεί κάπως αυτό το
φαινόµενο πιο αποτελεσµατικά. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Υπάρχουν ήδη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τα πρόστιµα δεν υπάρ-

χουν εξ όσων γνωρίζουµε. Οι κυρώσεις που βάζουµε µέσα είναι
σαφώς προσδιορισµένες, γιατί µιλάτε για πληµµέληµα. Μιλάει
γενικά και αόριστα. Εδώ βάζουµε συγκεκριµένες κυρώσεις. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι ακριβώς η διάταξη
όπως ισχύει. Ακριβώς. Αυτό που προσθέτετε εσείς είναι τα µέλη
του διοικητικού συµβουλίου και του βασικού µετόχου ανώνυµης
εταιρείας. Η υπόλοιπη διάταξη είναι όπως έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων

για δεκαπέντε λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μην ξεχνάτε ότι είµαστε

οι τελευταίοι των Μοϊκανών. Είναι 3 Αυγούστου. Όλος ο κόσµος
κάνει διακοπές και εµείς ξενυχτάµε στην Ολοµέλεια του Κοινο-
βουλίου. 

Εγώ κόντρα στο ρεύµα θέλω να πω µια καλή κουβέντα για την
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων. Χάρηκα που άκουσα ότι
πήραν πολύ καλή θέση για το θέµα της καταδίκης του κ. Γεωρ-
γίου της ΕΛΣΤΑΤ. Να λέµε και τα καλά, δηλαδή, γιατί ακούστηκαν
πάρα πολλά αρνητικά για αυτήν την Ένωση τον τελευταίο καιρό.
Ήταν πολύ θετικό που λέει η Ένωση ότι µόνο η ελληνική δικαιο-
σύνη είναι αρµόδια να κρίνει, κόντρα σε αυτά που ακούµε. Τελεία
και παύλα. Κλείνω την παρένθεση. 

Θεωρώ χρέος µου να υπενθυµίσω µερικά πράγµατα. Έχουν
περάσει περίπου δυόµισι χρόνια, ίσως και κάτι παραπάνω, από
τότε που υπάρχει αυτή η καινούργια Κυβέρνηση. Χειροπιαστή
απόδειξη ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει συγκρουστεί µετωπικά µε
αυτό που εγώ ονοµάζω διαπλοκή και διαφθορά είναι η λύσσα µε
την οποία ακόµα και σήµερα –µετά από δυόµισι χρόνια- ανηλεώς,
καθηµερινά χτυπιέται συντονισµένα από τα περισσότερα ιδιωτικά
media. Εγώ το θεωρώ υγειές αυτό. Δείχνει ότι συγκρούεται µε-
τωπικά και έτσι πρέπει να κάνει. 

Θέλω ακόµα να ξεκαθαρίσω µερικά ζητήµατα. Πάλι ακούω
απλωµένα χέρια, δυνατές φωνές. Ο καθένας κρίνεται. Είναι ανα-
φαίρετο δικαίωµα της Αντιπολίτευσης να επιλέγει τον τρόπο που
θα αντιπολιτεύεται. Επειδή, όµως, το θέµα αυτό δεν είναι τεχνικό,
δεν είναι θέµα κάποιων τεχνικών που φτιάχνουν µερικά πράγ-
µατα, αλλά είναι αµιγώς πολιτικό, νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να
θυµηθούµε ξανά µερικά πράγµατα, για να δούµε πόσο καλώς κα-
µωµένα ήταν για πολλές δεκαετίες αυτά που ίσχυαν στα media,
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Θα πάω λίγο πίσω και θα κάνω την υπενθύµιση ότι ο Ανδρέας
Παπανδρέου πήγε στο εδώλιο όταν πείραξε τη θηριώδη παντο-
δυναµία εφηµεριδάδων εκείνη την εποχή. Θέλω ακόµα να θυµίσω
σχετικά µε τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη –αξίζει να ακουστεί- που
τότε ένας παντοδύναµος έβαλε στοίχηµα και είπε θα τον ρίξω.
Και τα κατάφερε, τον έριξε. Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι ο Στέφα-
νος Τζουµάκας, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ για χρόνια –και κατά τη
γνώµη µου από τα πιο καθαρά άτοµα εκείνης της εποχής- ευθαρ-
σώς είχε δηλώσει και το είχε γράψει ότι οι περισσότεροι µιντιάρ-
χες έχουν κλαδικές µέσα στη Βουλή. Είναι γραπτά και έχουν
µείνει. 

Πέρα από εκεί, όµως, υπάρχουν και µερικές νωπές µνήµες για
να δούµε πόσο καλώς καµωµένα ήταν τα γεγονότα στα media.
Θα πάω στο δηµοψήφισµα που τόση κουβέντα έχει γίνει. 

Θυµάµαι το βράδυ της προηγούµενης ηµέρας που θα γινόταν
το δηµοψήφισµα, όταν απαγορεύεται η οποιαδήποτε είδηση, ένα
συγκεκριµένο κανάλι και ένας συγκεκριµένος δηµοσιογράφος µε
άνεση φοβερή -που δεν εθίγετο κανένας γιατί όλα ήταν καλώς
καµωµένα- έλεγε «όσοι έχουν στην τράπεζα 100.000 και κάτω,
θα κουρευτούν». Μέχρι τότε η είδηση ήταν ότι θα κουρευτούν
από τα 100.000 και πάνω. Δεν είδα να διαµαρτυρηθεί κανένας
δηµοκράτης. 

Τα έχω όλα τα κείµενα, γιατί εγώ είµαι ευρωπαϊστής, πιστεύω
στην Ευρωζώνη, πιστεύω στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε άλλους κα-
νόνες µεν, αλλά πιστεύω. Ας βρει, λοιπόν, ένας ένα κείµενο όπου
η προπαγάνδα τότε της Κυβέρνησης να είναι κατά της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και να λέει «όχι» στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Πουθενά.
«Όχι» έλεγε σε ένα συγκεκριµένο σχέδιο και ευθαρσώς έλεγε
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«ναι» στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό διαστρεβλώθηκε και επικρά-
τησε ότι το «όχι» είναι όχι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αλλοίωση εί-
δησης που διαµορφώνει κανόνες στη δηµοκρατία. Τα περνάµε
ντούκου αυτά; Και το «ναι» ήταν ναι στην Ευρώπη. Και µάλιστα
σιγονταρίστηκαν και από ΜΜΕ του εξωτερικού. Το αποτέλεσµα
του δηµοψηφίσµατος το ξέρετε. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι δεν είναι ένα, δεν είναι δύο, αλλά
είναι εκατοντάδες τα παραδείγµατα που όταν εθίγετο κάποιος
πολύ δυνατός η είδηση είτε δεν εµφανιζόταν είτε πέρναγε στα
ψιλά γράµµατα. Είπα πολλά παραδείγµατα στις επιτροπές. Και
σήµερα άκουσα πάλι «δάκτυλα», «κακοί που είσαστε» κ.λπ.. Να
πω κάτι; Λάθη δεν κάνουν µόνο οι δικτάτορες. Και λάθη κάναµε
και θα κάνουµε κι άλλα. Έπρεπε ή όχι να µπει τάξη στο τηλεο-
πτικό τοπίο; 

Να θυµίσω ακόµη µια πρόσφατη, νωπή ιστορία που την έζησα
στο πετσί µου. Παλεύαµε µε νύχια και µε δόντια για ένα πράγµα,
να γίνει ΕΣΡ. Ποιος σέβεται τη νοµιµότητα; Ποιος αµφισβήτησε
ότι τον διαγωνισµό έπρεπε να τον κάνει το ΕΣΡ; Αγώνα κάναµε.
Έναν µήνα, δύο µήνες, τρεις µήνες. Σεβαστήκαµε την απόφαση
της τότε Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να εκλέξει αρχηγό. Είπαµε
«ναι, βρε παιδιά, να τον εκλέξετε κ.λπ.». Μετά άλλαξε η γραµµή
και δεν έπρεπε να εκλεγεί το ΕΣΡ. Να κάνω µια παρένθεση εδώ
και να θυµίσω την απόφαση της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της
Επικρατείας του 2010 που έλεγε µε σαφήνεια: «Κύριοι, εκπέµ-
πετε παράνοµα, είστε παράνοµοι, δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό
το πράγµα». 

Όταν είδαµε ότι κωλυσιεργούν πια, ότι δεν θέλουν τον διαγω-
νισµό, φτύσαµε αίµα στην κυριολεξία. Μέσα ήµουν. Αγώνα κά-
ναµε. Παρακαλάγαµε. Τους λέγαµε «προτείνετε εσείς, πείτε
ποιον θέλετε». Για να µη σας θυµίσω ότι ο σηµερινός πρόεδρος
δεν έχει προταθεί από αυτήν την Κυβέρνηση. Πόσο καλύτερη
πρόθεση να έχουµε και πόση προσήλωση στους κανόνες της δη-
µοκρατίας να έχουµε; Δεν πήγαινε άλλο. Είδαµε και αποείδαµε,
έχοντας την εντολή της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Δεν έπρεπε να µπει ένα τέλος σε αυτήν την παρανοµία,
όπως την έλεγε η Ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας;
Δεν µας την έλεγε κάποιο τµήµα. Ξέραµε ότι αυτό που κάναµε,
ίσως, δεν ήταν τόσο σύννοµο. Δεν έπρεπε να τελειώσει αυτό το
καθεστώς; Καθεστώς που παίζει καθοριστικό ρόλο στους κανό-
νες της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. Δεν είναι ακροθιγές
θέµα, ότι κάτι έθιξε µια τάξη. Όχι. Θίγει τον κορµό της κοινοβου-
λευτικής δηµοκρατίας. 

Πράγµατι, συνέρχεται ξανά το Συµβούλιο της Επικρατείας και
λέει: «Κύριοι, κακώς κάνατε, δεν έπρεπε να κάνει τον διαγωνισµό
η γραµµατεία, έπρεπε να τον κάνει η ΕΣΡ». Ποιος παρενέβη στη
δικαιοσύνη; Σεβάστηκε, ναι ή όχι, αυτή η Κυβέρνηση την από-
φαση -την όχι καλή γι’ αυτήν απόφαση- του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας; Και ακυρώνει το 2Α. Λέει «ναι». Το ακυρώνει. Δηλαδή
έπρεπε να πει κι ευχαριστώ η Κυβέρνηση γι’ αυτό; Να µην µιλή-
σουµε καθόλου; Να µην κάνουµε κριτική; Για όνοµα του Θεού!
Η ίδια η δικαιοσύνη το επιβάλλει. Όταν µια πρωτόδικη απόφαση
αµφισβητείται σε µια δεύτερη ή σε µια τρίτη, τι σηµαίνει; Κριτική
µπορείς να κάνεις. 

Προχωράµε. Καµµία παρέµβαση. Σεβαστή, λοιπόν, η καινούρ-
για απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ακυρώνεται το
2Α, επιστρέφονται τα χρήµατα, ένα τεράστιο ποσό. Έχει σηµα-
σία, ποιοι εµπόδιζαν την κανονική λειτουργία επί οκτώ µήνες; Δεν
πρέπει να ξέρει ο Έλληνας πολίτης ποιος εµπόδιζε τη δηµιουρ-
γία του ΕΣΡ; Ποιος; Η Κυβέρνηση πάντως δεν την εµπόδιζε.

Πάµε παρακάτω. Ακούµε εδώ πέρα -είναι της µόδας πλέον-για
αντισυνταγµατικότητα. Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο, που ήµουν
πάλι εισηγητής -εµείς είµαστε λίγοι Βουλευτές, ξέρετε, και τρέ-
χουµε από το πρωί ως το βράδυ, δεν κοιµόµαστε κιόλας µερικές
φορές- ετέθη θέµα πάλι για αντισυνταγµατικότητα. Την προηγού-
µενη µέρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας πάλι αντι-
συνταγµατικότητα. Είναι της µόδας αυτή η αντισυνταγµατικότητα
και την ακούω και σήµερα πάλι. Είναι σεβαστή. Εγώ δεν λέω τί-
ποτα.

Όµως είµαστε σε µια εποχή που κάτι πάει να αλλάξει. Εγώ δεν
είπα ότι κάναµε τίποτα φοβερό, αλλά και η ανεργία έχει πέσει
στο 21,6% και οι επενδύσεις κάπου έχουν αρχίσει να αβγατίζουν

στο 12% και οι εξαγωγές είναι γύρω στο 5%. Και όσον αφορά
τους οίκους, που δεν τους αγαπήσαµε, δεν είµαστε εµείς που θα
κοντράρουµε το παγκόσµιο καπιταλιστικό σύστηµα, οι κανόνες
επιβάλλονται, είµαστε µικρή χώρα. Γιατί λένε πολλοί: «εσείς που
βρίζατε τη «Moody’s» και την «Standard and Poor’s»...». Ποιος
σας είπε ότι τους σεβόµαστε τώρα; Τους κανόνες του παιχνιδιού,
δυστυχώς, τους καθορίζει ο ισχυρός. Εµείς είµαστε µια µικρή
χώρα και µάλιστα πτωχευµένη. Έτσι την παραλάβαµε. Το 120%
είχε γίνει 180% του ΑΕΠ, για τα 325 εκατοµµύρια δεν νοµίζω να
είναι υπεύθυνη αυτή η Κυβέρνηση που ήταν 3%-4% και ούτε βέ-
βαια είναι υπεύθυνη για την ανεργία που τα παιδιά της αγοράς
που ξέρουν να δουλεύουν τις επιχειρήσεις την είχαν φτάσει στο
27%, ένα πρωτόγνωρο νούµερο. Σε καµµία χώρα ποτέ δεν έγινε
αυτό, µόνο σε χώρες του τρίτου κόσµου. Αυτά έγιναν στα σα-
ράντα χρόνια διακυβέρνησης. Αυτήν την πραγµατικότητα διαχει-
ριζόµαστε.

Να έρθουµε, όµως, στα σηµερινά. Βγαίνει απόφαση, λοιπόν,
καινούρια και ακούγαµε πριν τρεις µέρες, είχαν βγει πάλι στα κε-
ραµίδια οι καναλάρχες και λέγανε «τζάµπα οι άδειες», ένα κανάλι
έκανε και µήνυση γιατί έχασε το «Survivor», προφανώς ξύπνησαν
και είπαν τόσα µου χρειάζονται και τα ζητάω. Αυτά είναι τρελά
πράγµατα. Έρχεται πάλι όµως, προς τιµήν του, το ΕΣΡ που ξα-
ναλέω ότι αν δείτε τη σύνθεσή του θα καταλάβετε ότι είναι αµι-
γώς αντικειµενική, δεν επηρεάζεται κοµµατικά. Και µάλιστα του
είχε κάνει και κριτική -και το είπε- ο ίδιος ο Υπουργός και εµείς,
γιατί δίσταζε. Εγώ πιστεύω ότι ήταν µια ανασφάλεια που έπρεπε
να την ξεπεράσουν, δεν ήταν και τόσο σίγουροι, ήταν πρώτη
φορά. Είναι σεβαστό. Είχε όµως τη λεβεντιά να πει ότι «εγώ που
τους έκανα κριτική βλέπω τώρα ότι δουλεύουν σωστά». Και λέει:
245 εκατοµµύρια το ξεκίνηµα. Μήπως θεωρείτε ότι είναι µικρό
το ποσό; Μέχρι πριν από δέκα µέρες ακούγαµε ότι «έτσι θα τις
πάρουµε, τσάµπα, θα κάνουµε µια αίτηση και κάτι τέτοια». Δεν
τα ακούγατε; Εγώ τουλάχιστον τα άκουγα.

Και κάτι άλλο. Εγώ θα επιµείνω και θα πω το εξής. Κάποιοι λέ-
γανε ότι διώχνουµε τους εργαζόµενους, ότι δεν θα βρουν δου-
λειά. Επιµένει στο νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση για τετρακόσιους
µίνιµουµ αριθµό εργαζοµένων. Περίπου δύο χιλιάδες οκτακόσιοι
θα βρούνε δουλειά και µε κανόνες προκαθορισµένους, όχι αβέ-
βαια. Αυτό δεν ήταν κέρδος;

Και να πω και κάτι άλλο για τον αριθµό των καναλιών, γιατί
άκουσα πάρα πολλά. Άκουσα και τον Υπουργό που είπε «όλα τα
κανάλια» κ.λπ. Εγώ επιµένω και λέω το εξής για το πώς δούλευαν
κάποια κανάλια. Θέλω να σας θυµίσω ένα περιστατικό, αν µου
φτάσει ο χρόνος, γιατί δεν σκέφτοµαι να τον παραβιάσω ούτε
κατά ένα δευτερόλεπτο. Υπήρχε ένα κανάλι και υπάρχει ακόµα,
το οποίο χτύπαγε ανηλεώς από το πρωί ως το βράδυ ένα συγκε-
κριµένο καζίνο. Τρεις µήνες µετά, και έχω και αποδείξεις γι’ αυτό,
κάποιος κοµιστής από το κανάλι -δεν έχει σχέση µε τον γνωστό
«κοµιστή», για να µην παρεξηγηθώ- πήγε να εισπράξει τα επί-
χειρα του εκβιασµού. Έχω τα χαρτιά στο χέρι. Έτσι δούλευαν τα
κανάλια. Μήπως δεν το ξέρετε; Η «ΑΚΡΟΠΟΛΗ» του µακαρίτη
του Μαυρίκου πόσα φύλλα πούλαγε; Μια άλλη εφηµερίδα ενός
ζωντανού που έπαιρνε διαφήµιση, όση έπαιρνε το «ΒΗΜΑ» και η
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», πόσα πουλούσε; Όλα ήταν καλώς καµωµένα!
Και τώρα πέφτουµε επάνω στην Κυβέρνηση που κάνει ένα µικρό
βήµα. Εγώ δεν πιστεύω ότι είναι το τελευταίο. Έχω να κάνω και
µια πρόταση. 

Πιστεύω ότι αυτό που αλλάζει πραγµατικά στη χώρα το είδαµε
στο προηγούµενο νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Χρειάζεται πολύς ηρωισµός για να µην καταλαβαίνεις
που πάει το ρεύµα. Όταν τέσσερα εκατοµµύρια Έλληνες είναι
σχεδόν στο όριο της φτώχειας και τους αρνείσαι δωρεάν πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας, είσαι ήρωας -και ο νοών νοείτω- να
καταψηφίζεις αυτό το νοµοσχέδιο! Δεν πίστευα στα µάτια και στα
αυτιά µου. 

Να πω και κάτι άλλο για το προηγούµενο νοµοσχέδιο της παι-
δείας; Ήταν λάθος; Ήταν ενδοτικός ο Παυλόπουλος, ο σηµερι-
νός Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, όταν απέφυγε την αιµατοχυσία
µε τον θάνατο του Γρηγορόπουλου; Ξέρετε τι έλεγαν οι σειρήνες
τότε; Αυτά που ακούω από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση σή-
µερα. «Τσάκισέ τους». Όχι! Δικαιώθηκε ο Παυλόπουλος. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω µισό λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεχίστε, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δικαιώθηκε ο Παυλό-

πουλος. 
Τι έλεγε το νοµοσχέδιο του Γαβρόγλου; Κόντρα στους φοιτη-

τές; Ναι. Κι εµένα δεν µου αρέσει να βλέπω να καίνε αυτοκίνητα.
Όµως ποιος είναι ο σωστός τρόπος να το αντιµετωπίσεις; Η βία;
Όχι. Να τους βάλεις µες στο παιχνίδι. Ήταν µια θεϊκή, κατά τη
γνώµη µου, κίνηση και θυµηθείτε, θα δείτε τα αποτελέσµατα. 

Τελειώνω µε µια πρόταση, κύριε Υπουργέ. Επειδή τα µίντια
επηρεάζουν πάρα πολύ την κοινή γνώµη µε τις ψεύτικες δηµο-
σκοπήσεις, σας έχω κάνει µια επίκαιρη ερώτηση και το επανα-
λαµβάνω και τώρα σαν πρόταση. Είµαι υπέρ της ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας -το λέω και το εννοώ-, µε κανόνες όµως. Είδαµε στην
Αµερική πώς οι δηµοσκοπήσεις έπεσαν έξω. Είδαµε στο Brexit
πώς οι δηµοσκοπήσεις έπεσαν έξω. Και είπα σε µια προηγούµενη
οµιλία µου πώς κατάφερε ο Κόρµπιν τις είκοσι οχτώ µονάδες να
τις φέρει στις δύο. Βέβαια, ταµπέλα του ήταν η πρωτοβάθµια
υγεία, το σύστηµα υγείας της Βρετανίας. Κλείνω την παρένθεση
για το προηγούµενο.

Περιµένω, ειλικρινά σας το λέω, από την Κυβέρνηση να καλέ-
σει τους δηµοσκόπους και να µπουν κανόνες σε αυτό το παιχνίδι.
Δεν είναι δύο µονάδες. Έπεσαν έξω και στις εκλογές του Ιανουα-
ρίου και στις εκλογές του Σεπτεµβρίου -που έγιναν αόρατες- κυ-
ρίως, όµως, έπεσαν έξω στο δηµοψήφισµα είκοσι τέσσερις µο-
νάδες. 

Εγώ είµαι καλοπροαίρετος και λέω ότι όλοι αυτοί είχαν καλή
πρόθεση. Είχαν; Εγώ λέω ότι είχαν. Δεν πρέπει, όµως, κάπου να
κάνουν λάθος; Δεν πρέπει εκεί να µπει ένας κανόνας; Κάτι δεν
πρέπει να γίνει; Είναι κανόνας που επηρεάζει τους κανόνες της
κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. Δεν θέλω να πω περισσότερα. 

Πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν λύνει όλα τα προβλήµατα
στα µίντια. Είναι ένα µικρό βήµα που δεν τόλµησε -προσέξτε-
τότε ο Προκόπης Παυλόπουλος, ο οποίος έκανε κι άλλη κίνηση
τότε, µε τον «βασικό µέτοχο», απ’ αυτήν εδώ την παράταξη. Εγώ
δεν τους βάζω όλους στο ίδιο σακούλι. Έχει ανθρώπους πραγ-
µατικά σοβαρούς που έχουν προσφέρει στον τόπο. Όµως
έσπασε τα µούτρα του. Η θηριώδης παντοδυναµία πέντε-έξι κα-
ναλαρχών και η σύµπνοια µε τους έξω πέταξαν τον «βασικό µέ-
τοχο» στα σκουπίδια. 

Πιστεύω ότι αυτές οι κινήσεις είναι ένα λιθαράκι στους κανό-
νες της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαχριστόπουλο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ένωση Κεντρώων

κ. Ιωάννης Σαρίδης.           
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει

«παρών» επί της αρχής στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Αυτό είναι
θέση και είναι θέση που την δικαιολογεί, όπως θα διαπιστώσετε
παρακάτω. 

Ξεκινώ µε αυτόν τον τρόπο, γιατί άκουσα νωρίτερα, κατά τη
συζήτηση για το νοµοσχέδιο της υγείας, µε πολύ µεγάλη προ-
σοχή, τα όσα είπε ο σεβαστός Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βού-
τσης, για την ειλικρινή προσπάθεια την οποία καταβάλλει, και την
οποία και αναγνωρίζουµε εµείς στην Ένωση Κεντρώων, να φέρει
µια οµαλότητα και µια σταθερότητα στη λειτουργία του Κοινο-
βουλίου. Το έκανε υπερασπιζόµενος το Κοινοβούλιο απέναντι σε
έναν κίνδυνο που θα έπρεπε να αναγνωρίζουµε όλοι ως υπαρκτό
και δεν είναι άλλος από τα πλήγµατα που µπορεί να επιφέρει στη
δηµοκρατία η αποδυνάµωση, ο ευτελισµός και τελικά η απα-
ξίωση του κοινοβουλευτισµού, είτε από τις πρόχειρες πρακτικές
της Κυβέρνησης είτε από την ανεύθυνη κριτική της αντιπολίτευ-
σης. «Το κύρος του Κοινοβουλίου δεν είναι υπόθεση του ενός ή
του άλλου κόµµατος. Είναι ευθύνη και των τριακοσίων Βουλευ-
τών εδώ µέσα». Τα λόγια του Προέδρου της Βουλής είναι λόγια

που η λογική που τα διαπνέει επιβάλλει τον σεβασµό προς αυτά.  
Απευθύνοµαι, λοιπόν, κι εγώ µε τη σειρά µου, θα µου επιτρέ-

ψετε, σε έναν συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος κάλεσε νωρίτερα
την Ένωση Κεντρώων και µάλιστα, προσωπικά τον Πρόεδρό της,
τον Βασίλη Λεβέντη, στο προηγούµενο νοµοσχέδιο µέσα σε αυτή
την Αίθουσα, να διαλέξει επιτέλους µε ποιους είναι. Αυτό γύρισε
και είπε από το Βήµα, απευθυνόµενος στον Πρόεδρο της Ένω-
σης Κεντρώων. «Με ποιους είσαστε;» γύρισε και του είπε. 

Θα ήθελα, αγαπητέ συνάδελφε, να ακούσεις ξανά, αν δεν τα
άκουσες ήδη, τα λόγια του κ. Βούτση και να λάβεις υπ’ όψιν σου
πως η Ένωση Κεντρώων θεωρεί άκρως διχαστικό έως και επικίν-
δυνο το συγκεκριµένο επιχείρηµα, γιατί κρύβει ένα εκβιαστικό
δίλληµα. Ή είσαι µαζί µας ή είσαι µαζί τους. Διχάζουν αυτά τα
λόγια του αγαπητού συναδέλφου. Σπέρνουν την διχόνοια οι απει-
λές που εκτοξεύονται σήµερα σε αυτή την Αίθουσα, από εδώ κι
από κει, χωρίς µέτρο, χωρίς λογική. 

Η Ένωση Κεντρώων δεν είναι ούτε µε εσάς ούτε µε τους άλ-
λους. Η Ένωση Κεντρώων φωνάζει πως µόνο µαζί µπορούµε να
καταφέρουµε να σπάσουµε τα µνηµονιακά δεσµά, χωρίς να µας
πετάξουν έξω από το ευρώ. Αυτό λέµε. Είµαστε µε την Ελλάδα.
Αυτό λέµε. Είµαστε µε τους πολίτες της και µε όσους καταλα-
βαίνουν πως όσο τρωγόµαστε µεταξύ µας, θα αναγκαζόµαστε
να υποκύπτουµε σε εκβιασµούς.

Εσείς δεν λέγατε, κάθε τρεις και λίγο, αγαπητοί συνάδελφοι
της Συγκυβέρνησης, πως η Κυβέρνηση εκβιάζεται; Αναρωτηθή-
κατε ποτέ, αναρωτήθηκε ο αγαπητός συνάδελφος ποτέ, γιατί τε-
λικά αναγκάζεται η Κυβέρνηση, που στηρίζει κι εκείνος µε τη
ψήφο του, που στηρίζετε κι εσείς µε τη δική σας, το γιατί να υπο-
κύπτει σε εκβιασµούς; Ρωτήσατε τον Πρωθυπουργό σας γιατί
αναγκάζεται να υποκύπτει; Αν είναι ειλικρινής απέναντί σας, θα
πρέπει να σας πει την αλήθεια, πως δηλαδή είναι εξαιτίας όλων
όσων χωρίζουν τους Έλληνες σε στρατόπεδα, στους από δω και
στους από κει. Αυτός είναι και ο λόγος που η Ελλάδα δεν µπορεί
να σηκώσει ανάστηµα. 

Αντιθέτως, µία άλλη συνάδελφος, πάλι από τη Συγκυβέρνηση,
η οποία είπε από το Βήµα ότι της στέρησαν τη σηµαία επειδή
ήταν κορίτσι, ότι της στέρησαν το δικαίωµα στην απεργία,
ωστόσο αντέδρασε κι εκείνη µε καταλήψεις όταν η ίδια έκρινε
πως αυτό έπρεπε να κάνει, συµφώνησε µε τον Πρόεδρο της
Ένωσης Κεντρώων που είχε πει ότι όλα αυτά ήταν φανφάρες. 

Δεν φάνηκε, όµως, να καταλαβαίνει πως η αναφορά του Προ-
έδρου της Ένωσης Κεντρώων ήταν κυρίως για να καταδείξει το
επίπεδο της συζήτησης που κάνουµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
σε τόσο σοβαρά θέµατα, όπως είναι η παιδεία, όπως είναι η
υγεία, όπως είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψη-
φιακής Πολιτικής στου οποίου τον σχολιασµό αµέσως προχωρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό εξέταση νοµοσχέδιο µάς
δίνει την ευκαιρία -το επισήµανα και στις συζητήσεις µας στις
επιτροπές- να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση επιχειρηµάτων µε
αντικείµενο τέσσερις πολύ συγκεκριµένες ιδέες. 

Η πρώτη και ίσως η πιο σηµαντική είναι η ιδέα πως ο τηλεο-
πτικός διαφηµιστικός χρόνος πρέπει να πωλείται και να αγορά-
ζεται µέσω µιας συγκεκριµένης, µιας δηµόσιας και διαφανούς
διαδικασίας την οποία θα εκτελεί ένας διαχειριστής που θα προ-
κύψει έπειτα από έναν διεθνή διαγωνισµό και θα εποπτεύει ένας
ρυθµιστής, που -όπως ορίζεται στο άρθρο 8- θα είναι το Εθνικό
Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο.

Τελικά η δηµοσιοποίηση των συναλλαγών και η αυτόµατη πλη-
ρωµή των αναλογούντων φόρων βαραίνουν πράγµατι περισσό-
τερο από την υποχρεωτική χρήση της πλατφόρµας ως µονα-
δικού µέσου συναλλαγών. Είναι αδύνατον να επιχειρηµατολογή-
σει κανείς κατά της δηµοσιοποίησης και άρα της διαφάνειας των
συναλλαγών που αφορούν σε ένα δηµόσιο, σπάνιο, πολύτιµο,
σηµαντικό αγαθό όπως είναι ο τηλεοπτικός χρόνος. 

Μετά την υποχώρηση, δε, του Υπουργού στο ζήτηµα περί υπο-
χρεωτικής χρήσης της πλατφόρµας για τη διενέργεια των συ-
ναλλαγών και την κατάργηση των αντιστοίχων προβλέψεων του
άρθρου 3 παράγραφος 1 και 2 αλλά και του άρθρου 4, κρίνουµε
πως το νοµοσχέδιο συνεχίζει µεν να έχει σκοπό να ρυθµίσει τον
τρόπο διάθεσης του τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου και θε-
σπίζει πράγµατι τη λειτουργία ενός ηλεκτρονικού συστήµατος,
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αλλά θα είναι πια προαιρετική η διενέργεια συναλλαγών µέσω
αυτού.

Εντούτοις, όµως, θεωρούµε πιο σηµαντικό το γεγονός πως πα-
ραµένει η υποχρέωση δηµοσιοποίησης όλων των συναλλαγών οι
οποίες θα αναρτώνται υποχρεωτικά στην πλατφόρµα, η οποία
µάλιστα θα είναι διασυνδεδεµένη ηλεκτρονικά µε την Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Εσόδων. Άρθρο 8 παράγραφος 2: Πρόκειται για
µια θετική πρόβλεψη που θα ενισχύσει πραγµατικά τα κρατικά
ταµεία. 

Η δεύτερη ιδέα που εισάγει το νοµοσχέδιο είναι πως πρέπει
επιτέλους να σταµατήσει να είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου
να αποφασίζει αυθαίρετα και χωρίς λογοδοσία το ποιες επαρχια-
κές εφηµερίδες δικαιούνται κρατική ενίσχυση και ποιες όχι.
Έπρεπε εδώ και καιρό να έχουν µπει κανόνες, όροι και προϋπο-
θέσεις για το πώς µέσω συγκεκριµένων διαδικασιών, γνωστών
σε όλους και προσβάσιµων απ’ όλους, θα ενισχύει το κράτος οι-
κονοµικά τον περιφερειακό Τύπο.

Πολύ δύσκολα θα βρει κάποιος από κάπου να πιαστεί για να
ζητήσει να παραµείνει στα χέρια ενός Υπουργού η διαχείριση δη-
µόσιου χρήµατος χωρίς την ταυτόχρονη ύπαρξη υποχρεωτικών
όρων και προϋποθέσεων. 

Η τρίτη ιδέα που παρουσιάζεται στο άρθρο 18, είναι πως σε
µια ευνοµούµενη κοινωνία πρέπει να δηµοσιοποιούνται µε αξιό-
πιστο τρόπο τα αληθινά στοιχεία σχετικά µε την αναγνωσιµότητα
και την κυκλοφορία των εφηµερίδων και των περιοδικών. Πρέπει
να µπορούµε να ξέρουµε πέραν πάσης αµφιβολίας και εµείς οι
πολίτες αλλά και όσοι δραστηριοποιούνται στη διαφηµιστική
αγορά, το πόσο πουλάει η κάθε εφηµερίδα.

Το πρόβληµα είναι εάν το πετυχαίνουµε αυτό µέσω της εφαρ-
µογής του barcode, εάν θα έπρεπε να µπαίνει εκεί που µπαίνει
barcode ή θα έπρεπε να µπαίνει κάπου αλλού. Δεν µπόρεσα να
βρω κανένα επιχείρηµα εναντίον όσων τονίζουν την αναγκαιό-
τητα της άµεσης λειτουργίας ενός αξιόπιστου συστήµατος για
τη µέτρηση των πραγµατικών πωλήσεων των εφηµερίδων. Απ-
λώς δεν είµαι σίγουρος πως µε τα όσα προβλέπει το άρθρο 18
καλύπτουµε όλα τα ενδεχόµενα.

Το τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου πραγµατεύεται την ιδέα
πως µπορούµε να δώσουµε σοβαρά κίνητρα σε διεθνείς παρα-
γωγούς ταινιών να έρθουν να κάνουν τις δουλειές τους εδώ. Πα-
ράλληλα, δε, ισχυρίζεται πως µπορούµε µε τις διατάξεις του να
επιβάλλουµε αυστηρούς κανόνες, ώστε να µην τύχει να χρηµα-
τοδοτήσουµε και να αδειοδοτήσουµε κάποιο έργο που δεν σέ-
βεται την Ελλάδα και την Ευρώπη.

Δεν µπορώ να διαφωνήσω στο να ενισχύσουµε την ελληνική
οικονοµία προσελκύοντας διεθνείς επενδύσεις στον τοµέα των
παραγωγικών, καλλιτεχνικών πονηµάτων. Σωστό είναι να προ-
σφέρουµε κάποια έκπτωση, όπως όλες οι άλλες χώρες που διεκ-
δικούν µερίδιο της αγοράς σε όσους έρχονται να φτιάξουν εδώ
ταινίες και παιχνίδια. Είναι σωστές, αλλά χρήζουν βελτιώσεων οι
ευνοϊκές προβλέψεις για την τόνωση και την εξασφάλιση της
συµµετοχής της εγχώριας αγοράς.

Η υποχρεωτική επιλογή που επιβάλλουν σε όσους επιλέξουν
να επενδύσουν στην χώρα µας ανάµεσα στη συνεργασία µε Έλ-
ληνα ή στο άνοιγµα υποκαταστήµατος στην Ελλάδα, όπως και η
καθιέρωση ενός point system για το ποιες ταινίες δεχόµαστε να
διευκολύνουµε περισσότερο µοιάζουν να είναι πραγµατικά αξιό-
πιστες ασφαλιστικές δικλίδες.

Οι ιδέες, λοιπόν, είναι µάλλον καλές και πραγµατικά άξιζε που
τις συζητήσαµε και τις συζητούµε. Η προτεινοµένη, όµως, εφαρ-
µογή τους σηκώνει ακόµα περισσότερη συζήτηση. Και, επειδή
τα όσα συζητάµε σήµερα έχουν τη δυναµική να καθορίσουν για
πολλά χρόνια το τοπίο των ΜΜΕ στην Ελλάδα, θα πρέπει να εί-
µαστε εξαιρετικά προσεκτικοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να είµαι σίγουρος πως
εξήγησα το σκεπτικό της Ένωσης Κεντρώων πριν κατέβω από
αυτό το Βήµα.

Τα πεδία εφαρµογής του υπό εξέταση νόµου είναι πολλά και
πολυσήµαντα. Ακριβώς για αυτόν τον λόγο δεν µπορούµε να κα-
ταφύγουµε σε έναν φτηνό λαϊκισµό, για να αποκρύψουµε την
ανάγκη αλλαγών στον διαφηµιστικό χώρο και στον διαφηµιστικό
χρόνο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το κρίσιµο ερώτηµα παραµένει στα χείλη των συµπολιτών µας
και ζητάει επιτακτικά από εµάς που ψηφίζουµε για το µέλλον
τους να απαντήσουµε στα παρακάτω. Υπήρξε τελικά και σε τι
βαθµό φοροδιαφυγή και σπατάλη στη διαφηµιστική αγορά;
Υπήρξε διακίνηση µαύρου χρήµατος και µάλιστα µε κοµµατική
ταυτότητα στον κόσµο της τηλεόρασης, της διαφήµισης και του
µάρκετινγκ; Ναι ή όχι; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξα µέλος δύο εξεταστικών
επιτροπών. Μία εξ αυτών ήταν εκείνη που διερεύνησε τη δανει-
οδότηση των κοµµάτων και προσπάθησε να ανιχνεύσει την
ύπαρξη του τριγώνου της διαπλοκής µεταξύ τραπεζών, ΜΜΕ και
κοµµάτων. Έχοντας, λοιπόν, την πληροφορία αυτή και έχοντας
µελετήσει προσεκτικά και εξαντλητικά, θα έλεγα, τις πληροφο-
ρίες, τα στοιχεία, τις µαρτυρικές καταθέσεις και τις καταγγελίες,
είµαι σε θέση να σας διαβεβαιώσω πως υπάρχει πράγµατι πολύ
µεγάλη ανάγκη αλλαγών σε αυτόν τον τοµέα της κατανοµής και
της διαχείρισης, δηλαδή, της διαφηµιστικής πίτας. 

Το αν το νοµοσχέδιο αυτό πληροί ή όχι τις προϋποθέσεις, το
αν αυτό το νοµοσχέδιο έχει στηριχθεί στα σωστά επιχειρήµατα
και το αν τελικά αυτό το νοµοσχέδιο µπορεί να βάλει µία τάξη σε
αυτό το άναρχο τοπίο ή αν απλώς επιχειρεί εκ νέου τη χειραγώ-
γηση της αγοράς µένει να αποδειχθεί εκ του αποτελέσµατος. 

Η Ένωση Κεντρώων, όπως είπα και στην αρχή της εισήγησής
µου, θα ψηφίσει «παρών», δηλώνοντας πως συµφωνεί µε τις
ιδέες, αλλά φοβάται για τον τρόπο εφαρµογής τους, τον οποίο
βέβαια σε κάθε περίπτωση δεν θα πάψουµε να το παρακολου-
θούµε πολύ στενά και δια της άσκησης του κοινοβουλευτικού
ελέγχου θα προσπαθήσουµε να συµβάλλουµε στην αποκατά-
σταση της εύρυθµης λειτουργίας στη σχέση ανάµεσα στους κρί-
σιµους τοµείς της διαφήµισης, της έντυπης ενηµέρωσης και των
διεθνών παραγωγών.

Καλωσορίζουµε τις προτάσεις του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβου-
λίου και επιφυλασσόµαστε να τις µελετήσουµε και να τοποθετη-
θούµε αύριο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-
δικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Ψαριανός.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι γεγονός
αναµφισβήτητο και αδιαµφησβήτητο ότι ζούσαµε σε έναν τόπο
όπου υπήρχε ένα απόλυτο καθεστώς αυθαιρεσίας και στα µέσα
µαζικής επικοινωνίας, όπως σε όλους περίπου τους τοµείς αυτής
της χώρας. Σε όλες τις δραστηριότητες, σε όλες τις υπηρεσίες,
παντού είχαµε και φαινόµενα διαφθοράς και διαπλοκής και µια
αυθαιρεσία, µια πολυνοµία µε παραθυράκια, άλλα εφαρµόζον-
ταν, άλλα δεν εφαρµόζονταν, ψηφίζαµε νόµους τους οποίους
τους βάζαµε στο συρτάρι ή τους πετάγαµε από τη µπαλκονό-
πορτα, ανοίγαµε φεγγίτες και µπαίναµε από τα παράθυρα. Αυτό
το πράγµα το ζούσαµε επί δεκαετίες. 

Ο καλός Θεούλης, λοιπόν, µας έκανε ένα δώρο. Μας έφερε
την Κυβέρνηση της Αριστεράς, για να τακτοποιήσει αυτά τα ζη-
τήµατα, να µπει µια σειρά, να µπει µια τάξη, να µπει ένας ορθο-
λογισµός, µια δίκαιη αντιµετώπιση σε όλα αυτά τα ζητήµατα, στις
εργασιακές σχέσεις, στο ασφαλιστικό, στη δικαιοσύνη, να µπουν
κανόνες στα µέσα ενηµέρωσης. Νοµίζω ότι κάθε νοήµων πολίτης
αυτό το ευχόταν, το ήλπιζε και του έδωσε ο Θεούλης αυτό το
δώρο. Δια του λαού βεβαίως, καθώς δεν είναι ο Θεός που απο-
φασίζει, ο λαός αποφασίζει. Γιατί µερικοί από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν θέ-
λουν να ακούν για Θεούλη και εγώ δεν είµαι και πολύ φαν. 

Έγινε, λοιπόν, αυτό. Το έχουµε. Και τι κάνουµε; Στο πρόσχηµα
ότι καθαρίζουµε τη διαπλοκή και τη διαφθορά, την πατάµε κάτω
και την ξεδοντιάζουµε, οικοδοµούµε τη δική µας διαφθορά και
διαπλοκή. Ψάχνουµε να βρούµε τους δικούς µας καναλάρχες µε
«µαϊµουδιές» από τράπεζες, µε «µαϊµού» βοσκοτόπια, µε διάφο-
ρες διευθετήσεις και κόλπα, για να τακτοποιήσουµε αυτό το
τοπίο, το τοπίο της προπαγάνδας των µέσων ενηµέρωσης.

Είναι πολύ βασικό για µια Κυβέρνηση και µάλιστα για µια κυ-
βέρνηση, που έχει και στο πίσω µέρος του µυαλού της ή και στο
µπροστινό µια λογική και µια ιδεοληψία ολοκληρωτικού τύπου.
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Θα το ξαναπώ. Όποιος ελέγχει τα µέσα, ε, µπορεί να καθοδηγή-
σει, να κουλαντρίσει, να χειραγωγήσει την κοινή γνώµη κ.λπ.. Θα
έχει την κρατική τηλεόραση που θα λιβανίζει την κυβέρνηση, που
η ίδια η Αριστερά επί δεκαετίες κατήγγειλε τα λιβανιστήρια της
κρατικής τηλεόρασης σ’ αυτούς που διαχειρίζονταν την εξουσία
και το κράτος. 

Ήρθε, λοιπόν, τώρα η στιγµή να τακτοποιηθεί αυτό το ζήτηµα,
πώς; Είπαµε ότι δεν θέλουµε τριάντα κανάλια, ούτε σαράντα
πέντε, ούτε δώδεκα. Πόσα θα κάνουµε; Θα κάνουµε δυο; Θα κά-
νουµε πέντε. Όχι, γιατί να κάνουµε πέντε; Να κάνουµε τρία.
Μήπως να κάνουµε τέσσερα; Ε, ας κάνουµε τέσσερα και τέσ-
σερα που θα είναι τα κρατικά, τα δικά µας, θα είναι όλα δικά µας.
Και τα τέσσερα τα ελεύθερα, τα πανελλαδικής εµβέλειας, πώς
θα τα δώσουµε; Θα µπουντρουµιάσουµε διάφορους ενδιαφερό-
µενους για µερικές εβδοµάδες µε κάτι ράντζα να συζητάνε και
να πλειοδοτούν. Και άλλος πήρε κανάλι µε 20 εκατοµµύρια,
άλλος µε 35, άλλος µε 62. Λέω τα νούµερα. 

Δεν είπαµε, όσοι θέλουν ας έρθουν να δώσουν το φάκελο,
πόσοι θα είναι οι εργαζόµενοι, ποιο θα είναι το κανάλι, ποια συ-
χνότητα, ποιες εγγυήσεις και ποια εγγύηση για να τακτοποιηθεί
το ζήτηµα να πάρεις την άδεια νοµότυπα από την κυβέρνηση και
µετά, το κανάλι είναι δικό σου, δούλευε το δίκαια, τηρώντας τις
νοµοθεσίες, σεβόµενος το κράτος, τον λαό, την πολιτεία. 

Στις προηγούµενες συζητήσεις που έγιναν, όταν αυτός ο
Υπουργός αυτού του Υπουργείου ήταν στο προηγούµενο Υπουρ-
γείο και είχε αναλάβει την εργολαβία να τακτοποιήσει τα κανάλια,
είχαµε πει ότι αυτό δεν είναι τρόπος για να τακτοποιηθεί το ζή-
τηµα, ότι θα καταπέσει, ότι δεν µπορεί να προχωρήσει. Δεν προ-
χώρησε, κατέπεσε. 

Άλλαξε Υπουργείο ο Υπουργός και στο άλλο Υπουργείο που
πήγε, µε τι να ασχοληθεί; Με τα κανάλια. Είναι το αγαπηµένο µας
θέµα. Θα ασχοληθεί µε τα κανάλια, λοιπόν. Στο επόµενο Υπουρ-
γείο, που ενδεχοµένως θα βρεθεί ο κ. Παππάς, ας πούµε στο
Υπουργείο σχετικά µε τις ιχθυοκαλλιέργειες ή µε τον τουρισµό
ή µε τη ναυτιλία, πάλι µε τα κανάλια θα ασχοληθεί. Γιατί; Γιατί το
έχουµε πάρει αµέτι µουχαµέτι ότι το ζήτηµα µε τα κανάλια πρέπει
να το τακτοποιήσουµε και δεν µπορούµε να την τρώµε µια από
το ΕΣΡ -όταν υπάρχει, εάν υπήρχε και τώρα που υπάρχει- την
άλλη από το Συµβούλιο της Επικρατείας κ.λπ.. Δηλαδή, δεν γί-
νεται αυτό το πράγµα, πρέπει να το τακτοποιήσουµε.

Και πώς πάµε να το τακτοποιήσουµε; Αφού δεν µπορούµε να
κανονίσουµε ποιοι δικοί µας θα πάρουν τα κανάλια, λέµε σε ποι-
ους δικούς µας στα κανάλια θα κατευθύνουµε τη διαφήµιση. Και
αφού πάµε να νοµοθετήσουµε έναν νόµο που είναι υποχρεωτι-
κός, µε αυτή την πλατφόρµα και µε αυτούς τους τρόπους, µε
τους αλγόριθµους κ.λπ., κάποιος παίρνει τηλέφωνο και λέει:
«Άστο, ρε Νίκο, επτά σε παίρνει αριστερά, µην το ζορίζεις, άστο,
δεν βγαίνει αυτό το σύστηµα, πάρτο λίγο πίσω». Το παίρνουµε
και λίγο πίσω και κάνουµε τον υποχρεωτικό νόµο δυνητικό, ότι
θα έχουµε µια πλατφόρµα, στην οποία όποιος θέλει θα συµµε-
τέχει και όποιος δεν θέλει δεν θα είναι. Είναι ένας νόµος, αλλά
δεν είναι και υποχρεωτικός. Είναι προαιρετικός. Εάν θέλουµε,
µπαίνουµε. Εάν δεν θέλουµε, δεν µπαίνουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Διαβάστε λίγο!

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Τα κανάλια θα είναι τέσσερα, επτά,
δεκαοκτώ; Αυτό είναι απόλυτη αρµοδιότητα του ΕΣΡ. Το ΕΣΡ το
έχουµε! Μπορεί να γνωµοδοτήσει και να πει. Δεν είναι επόπτης.
Είναι ρυθµιστής. Είναι ανεξάρτητη αρχή. Αποφασίζει, ρυθµίζει,
δεν εποπτεύει, όπως γράφει εδώ µέσα. 

Και ο κ. Μορώνης, στην ακρόαση των φορέων είπε «τι να επο-
πτεύσουµε και πώς;». Ο άνθρωπος ήταν αµήχανος και αυτός,
όπως είναι αµήχανο όλο το ΕΣΡ, γιατί τι εποπτεία να κάνει, αφού
ο ρόλος του είναι ρυθµιστικός;

Τα κανάλια θεωρητικά δεν µπορούν να είναι άπειρα, ούτε είπε
κανείς να είναι άπειρα τα κανάλια. Και εάν µπορούσαν να είναι
άπειρα, ας είναι άπειρα, απείρως άπειρα! Ελεύθερη οικονοµία
έχουµε, δεν είµαστε σε κάποιο άλλο καθεστώς, οπότε αυτά τα
ρυθµίζει η αγορά και η οικονοµία.

Βέβαια, το κράτος είναι ρυθµιστής, είναι διαιτητής, είναι εγ-
γυητής του συστήµατος, αλλά δεν είναι ούτε επιχειρηµατίας,

ούτε νταραβεριτζής, ούτε νταβατζής, ούτε καναλιζάρει, ούτε
κουλαντρίζει, ούτε κάνει τέτοια κόλπα. 

Αυτό συµβαίνει σε µια ευνοµούµενη πολιτεία. Ένα αυταρχικό,
ολοκληρωτικό κράτος κάνει ό,τι γουστάρει, είτε µε υποχρεωτι-
κούς νόµους είτε µε προεδρικά διατάγµατα είτε διά άλλων µέσων
και τρόπων. Τα παρακολουθούµε σε άλλες χώρες και µε µερικές
δεκάδες νεκρούς. 

Αυτή η ιστορία δεν µπορεί να βγει, δεν µπορεί να προχωρήσει.
Το ξαναλέµε και τώρα. Εκεί που ο νόµος όριζε ότι «διενεργούνται
οι συναλλαγές µέσω αυτού του νέου συστήµατος», τροποποιεί-
ται και ορίζει ότι «δύνανται να διενεργούνται». 

Εκεί που έλεγε «υποχρέωση συµµετοχής», τώρα λέει «συµµε-
τέχουν», εάν και εφόσον το θέλουν. Τι σηµαίνει δύνανται, δη-
λαδή; Εάν θέλουν, θα συµµετέχουν στο σύστηµα και εάν δεν
θέλουν, δεν θα συµµετέχουν. Και εάν είναι έτσι, γιατί να συµµε-
τάσχει κάποιος οικειοθελώς;

Δεν είναι έτσι η περιγραφή;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Όχι!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Δεν είναι έτσι η περιγραφή! Θα

δούµε πώς θα εφαρµοστεί, θα δούµε πώς θα καταπέσει και θα
δούµε πώς δεν θα προχωρήσει. Εδώ θα είµαστε και θα το δούµε.

Σε καµιά δεκαριά άρθρα που είχε το πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου ήρθαν ένα καροτσάκι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Και
έκανε το υποχρεωτικό, δυνητικό. Και τώρα πάµε να το ψηφίσου-
µε αυτό, µαζί µε άλλα τρία µέρη του νοµοσχεδίου, από τα οποία
το ένα είναι για τον περιφερειακό Τύπο. Μιλάµε για εφηµερίδες
και όχι για διαφηµιστικά φυλλάδια ή πατσαβουράκια. Μιλάµε για
κανονικές εφηµερίδες της περιφέρειας, ζήτηµα που πρέπει να
ρυθµιστεί και θα συµφωνούσαµε να το ρυθµίσουµε. 

Και ήρθαν οι αγνοηµένοι ως προχθές δεκάδες φορείς, διαµαρ-
τυρήθηκαν όλοι και έκαναν συγκεκριµένες προτάσεις. Είπαµε κι
εµείς ότι εφόσον γίνουν δεκτές λογικές τέτοιες προτάσεις εφη-
µερίδων της επαρχίας, ενώσεων δηµοσιογράφων, εκδοτών κ.λπ.,
να το προχωρήσουµε. 

Καµµία από αυτές δεν έγινε δεκτή. Καµµία δική µας πρόταση,
που και εγγράφως είχα καταθέσει στους συνεργάτες του Υπουρ-
γού δεν ενσωµατώθηκε και δεν πέρασε, γιατί έχουµε άλλα πράγ-
µατα στο νου µας. Θα το τακτοποιήσουµε, όπως εµείς ξέρουµε!

Κανονικά δεν θα έπρεπε καν να ψηφίζουµε εδώ. Θα έπρεπε να
απέχουµε από αυτές τις διαδικασίες και εφόσον έχετε εκατόν πε-
νήντα τρεις αποφασισµένους σαµουράι, ψηφίστε τα. Ψηφίστε,
σκουπίστε, τελειώσατε! Τι τους θέλετε τους άλλους, τους παλι-
ούς γερµανοτσολιάδες; Τώρα είστε εσείς, οι φρέσκιοι γερµανο-
τσολιάδες! Τακτοποιήστε τα µόνοι σας και για τον επαρχιακό
Τύπο της περιφέρειας και για το barcode, για τον κώδικα γράµ-
µωσης των εφηµερίδων. 

Μερικά από αυτά τα πράγµατα θα µπορούσαµε να τα συζητή-
σουµε και είπαµε στις επιτροπές πώς θα µπορούσαν να είναι δι-
καιολογηµένα και να εφαρµοστούν δίκαια, χωρίς να επιβαρύνουν
το κόστος µικρών εφηµερίδων κ.λπ., που όµως κάνουν µία δου-
λειά στην περιφέρεια. 

Υπάρχει και το τέταρτο µέρος για τις οπτικοακουστικές παρα-
γωγές. Υπάρχουν κάποιοι που διαµαρτύρονται και διαφωνούν κά-
θετα. Εµείς δεν διαφωνούµε. Εµείς θα το ζητούσαµε αυτό! Εµείς
θέλουµε να είναι η Ελλάδα ένας τόπος παραγωγής οπτικοακου-
στικού προϊόντος και να υπάρχουν νόµοι, κανόνες, σεβασµός στο
περιβάλλον, στη νοµοθεσία, στα εργασιακά δικαιώµατα, στην ελ-
ληνική κινηµατογραφία, στην ελληνική τηλεόραση, στα ελληνικά
µέσα µαζικής επικοινωνίας, στις ελληνικές κινηµατογραφικές και
οπτικοακουστικές παραγωγές.

Αυτά όλα θα έπρεπε αναλυτικά να συζητηθούν, να τα συζη-
τάµε επί µήνες µε τους φορείς και µε αρµόδιους που γνωρίζουν
και είναι ειδικοί στον τοµέα τους. Αντί γι’ αυτό, κατεβάζουµε τσά-
τρα πάτρα ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία που είναι συγκλονι-
στικό, που κατεδαφίζει την παιδεία και µας γυρίζει σαράντα
χρόνια πίσω, και διαλύει το εκπαιδευτικό σύστηµα. Ένα νοµοσχέ-
διο για την υγεία και το νοµοσχέδιο για τα µέσα µαζικής επικοι-
νωνίας έρχονται τσάτρα πάτρα στην τούρλα του Αυγούστου για
να συζητηθούν.

Στην αρχή, στην εισαγωγή του, ο Υπουργός µάς είπε ότι πρέ-
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πει γρήγορα να το τελειώσουµε αυτό, γιατί κλείνει η Βουλή. Να
µην κλείσει η Βουλή. Τι είναι η Βουλή; Καφετέρια στην Κυψέλη
για να κλείσει; Να µην κλείσουµε. Να τα συζητήσουµε την άλλη
εβδοµάδα αναλυτικά, όλα. Κι αν δεν προλάβουµε την άλλη, και
την επόµενη. Τι είναι αυτό; Αύγουστος και Δεκαπενταύγουστος
και τέτοια. Να µείνουµε εδώ και να το συζητήσουµε αναλυτικά.
Να καλέσουµε και τους φορείς, να βάλουµε και ανεµιστήρες
ωραίους και να συζητήσουµε κανονικά και αληθινά και ανθρώ-
πινα και να τα δούµε όλα. 

Αν θέλετε να κάνουµε διακοπές, να τις κάνουµε και να επανέλ-
θουµε τον Σεπτέµβριο. Να αφαιρέσουµε διάφορα σηµεία που
είναι µαύρες τρύπες και να συζητήσουµε επί του πρακτέου δί-
καια και δικαιολογηµένα και στοιχειοθετηµένα στις περιπτώσεις,
στα κανάλια, στο πώς θα πληρώνονται, πώς θα πηγαίνει η δια-
φήµιση, πόσοι εργαζόµενοι θα είναι. Θα συζητήσουµε και θα κα-
ταλήξουµε. Θα το βρούµε. Αυτό πρέπει να γίνει.

Αλλά δεν µπορεί να γίνει µε έναν τύπο, ας πούµε, διαχείρισης
από έναν Υπουργό προπαγάνδας, σαν κάτι παλιά χρόνια, κύριε
Παππά, που υπήρχε ένας κ. Ζαγοριανάκος µε το «αποφασίζοµεν
και διατάσσοµεν» και σε αυτόν ούτε το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας έλεγε τίποτα, ούτε κανένας άλλος και τα περνούσε και τα
προχωρούσε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνίων και Ενηµέρωσης): …(δεν ακούστηκε)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Δεν το λέω για εσάς. Το λέω να µην

έχουµε στο νου µας τέτοια κόλπα ότι µπορούµε να τα κάνουµε.
Όχι για τον συγκεκριµένο Ζαγοριανάκο. Υπάρχουν κι άλλοι.
Υπήρχαν κι άλλοι Υπουργοί προπαγάνδας και σε άλλες χώρες,
µε καθεστώτα λαϊκής δηµοκρατίας, ας πούµε, µε εγγύηση από
τον λαό κ.λπ.. Μην αναπτύξουµε τώρα και να µην ανοίξουµε τέ-
τοιες συζητήσεις, γιατί είναι λίγο κουραστικές, ξέρετε.

Η Αριστερά αγωνίστηκε για να φύγουν από τη µέση ιδεοληψίες
και τα βάρη ενός µαύρου µετεµφυλιοπολεµικού καθεστώτος, για
να φύγουν οι λογικές του χίτη και του ταγµατασφαλίτη, αλλά όχι
για να φέρουµε τις λογικές της ΟΠΛΑ. Δεν αγωνιστήκαµε ως Αρι-
στεροί –εντός ή εκτός εισαγωγικών- για αυτό. Δεν αγωνιστήκαµε
στα πανεπιστήµια για ελεύθερη διακίνηση ιδεών και τώρα να µην
µπορείς να έχεις ελεύθερη διακίνηση ιδεών. 

Διότι αν θέλετε να συζητήσουµε για τον νόµο για την παιδεία,
κυρίες καθηγήτριες και κύριοι καθηγητές της Αριστεράς και της
προόδου -ή χωρίς την πρόοδο που τη σβήσαµε-, να πάµε στα πα-
νεπιστήµια να κάνουµε αυτόν τον διάλογο. Θέλετε να πάµε; Με-
ρικοί θα πάµε στο νοσοκοµείο βέβαια, έτσι; Θα πέσει πολύ ξύλο.
Εγώ προσωπικά θα πάθω πολλαπλά κατάγµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή είναι η ελεύθερη διακίνηση ιδεών; Γι’ αυτήν αγωνιστή-
καµε; Γι’ αυτά τα πανεπιστήµια αγωνιστήκαµε οι παλιότεροι; Γιατί
κάτι νεότεροι τα πέρασαν αυτά πολύ εύκολα και γρήγορα. Αλλά
κάτι παλιοί έφαγαν πολύ ξύλο για την ελεύθερη διακίνηση των
ιδεών, η οποία δεν υπάρχει τώρα. Άµα πας στο πανεπιστήµιο να
µιλήσεις, ούτε ελεύθερα µπορείς να µιλήσεις, ούτε να συζητή-
σεις, ούτε να επιχειρηµατολογήσεις, ούτε θέση, αντίθεση, νέα
θέση. Τίποτα, καµµία διαλεκτική δεν εφαρµόζεται, κανένας διά-
λογος δεν υπάρχει στα πανεπιστήµια. Υπάρχει ξύλο, να «χτί-
σουµε» κανέναν καθηγητή, τίποτα τσιµεντόλιθοι, να έρθουν απ’
έξω οι Μπερτσιµάδες και να τους πετάξουµε απ’ τα παράθυρα.
Τέτοια µόνο µπορούµε να κάνουµε. Γιατί; Διότι πρέπει να τακτο-
ποιήσουµε τις ιδεολογικές µας πελατείες. Αυτές είναι υπέρ πάν-
των: Η ιδεολογική πελατεία, ο λαός.

Ποιος λαός; Ο δικός µας λαός, όχι οι άλλοι. Έχουν πει Βου-
λευτές σας ότι «αυτά θα τα πληρώσετε εσείς οι γερµανοτσολιά-
δες, δεν θα τα πληρώσουν οι δικοί µας, εσείς θα τα πληρώσετε»,
οι παλιοί γερµανοτσολιάδες. Οι καινούργιοι δεν πληρώνουν.

Θέλω να πω το εξής: Δεκάδες φορείς ένα µεσηµέρι επί τετρά-
λεπτο ο καθένας έκαναν παρατηρήσεις και προσθήκες και προ-
τάσεις. Αγνοήθηκαν όλες. 

Εκτός από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στα τέσσερα µέρη για
το οποίο συζητάµε, ήρθαν και µε τα καροτσάκια κάτι τροπολο-
γίες όλων των Υπουργείων για µία ακόµα φορά, για εκατοστή

φορά. Διακόσιες τροπολογίες, τριακόσιες τροπολογίες, επτακό-
σιες τροπολογίες; Τροπολογίες «να φαν’ και οι κότες». «Βάλε
τώρα που γυρίζει». «Μεθαύριο κλείνουµε και γρήγορα να τις ψη-
φίσουµε». 

Συντρόφισσες και σύντροφοι, δεν θα ήθελα να διαβάσω τώρα
τι περιλαµβάνει η κάθε µία τροπολογία. Είναι από τη σεξουαλική
συµπεριφορά των κολεοπτέρων µέχρι τη ρύθµιση των διαστηµι-
κών τροχιών των ελληνικών δορυφόρων. Δεν µπορεί να βγάζουµε
αυτά τα πακέτα τροπολογιών και να τα συζητάµε ταυτόχρονα µε
τρία πάρα πολύ σοβαρά νοµοσχέδια µέσα σε πέντε µέρες, γιατί
η Βουλή κλείνει. 

Να µην κλείσει η Βουλή, σύντροφοι. Να τα συζητήσουµε ανα-
λυτικά και να κάνουµε τη διαβούλευση µε τους φορείς, µε τους
ενδιαφερόµενους, να καταθέσουν τις παρατηρήσεις τους, τις
τροποποιητικές, τις βελτιώσεις επί των άρθρων και επί των θε-
µάτων, να το συζητήσουµε και να καταλήξουµε πραγµατικά όλοι
µαζί και συναινετικά. Έτσι κι αλλιώς, όλοι γερµανοτσολιάδες εί-
µαστε τώρα! 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Με τον κ. Ψαριανό ολοκληρώθηκε ο κύκλος των εισηγητών και

αγορητών.
Δώστε µου µισό λεπτό για να συνεννοηθούµε για το πώς θα

οργανώσουµε την κουβέντα µας ως τις δώδεκα περίπου, όπως
έχουµε προγραµµατίσει. Στον κατάλογο έχουν εγγραφεί περίπου
είκοσι τρεις συνάδελφοι. Έχουν ζητήσει τον λόγο δύο Κοινοβου-
λευτικοί, ο κ. Τζαβάρας και η κ. Ζαρούλια.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Η κ. Ζαρούλια και ο κ. Τζαβάρας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ξεκινήσουµε µε

τον κατάλογο. Θα µιλήσουν οι δύο πρώτοι Βουλευτές, µετά ο κ.
Τζαβάρας, µετά δύο Βουλευτές και µετά η κ. Ζαρούλια.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι έτσι. Δεν
ήσασταν εσείς ο Προεδρεύων πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην αντιδράτε,
κυρία Ζαρούλια. Γιατί αντιδράτε;

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Εγώ δήλωσα πρώτη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας εξηγήσω.

Καταλαβαίνω την αντίδρασή σας για ποιο θέµα είναι, αλλά να
σας πω το εξής: O κ. Κακλαµάνης ζήτησε να έρθει στο Προ-
εδρείο η εικόνα των Κοινοβουλευτικών οι οποίοι θα επιθυµούσαν
απόψε να µιλήσουν. Ο κ. Τζαβάρας δήλωσε, όπως δηλώσατε κι
εσείς. Έτσι δεν είναι;

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Όχι, δεν είναι έτσι. Εγώ δήλωσα πρώτη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε µε να ολο-

κληρώσω. Στα Πρακτικά είναι γραµµένο αυτό. Ο κ. Κακλαµάνης,
πέρα από το ότι ζήτησε από τους Κοινοβουλευτικούς να δηλώ-
σουν για απόψε ποιος θέλει να µιλήσει, είπε να γίνει συνεννόηση
µεταξύ των Κοινοβουλευτικών που ενδεχοµένως θα µιλήσουν για
το ποιος θέλει να προταχθεί ή όχι. Εµείς είµαστε αναγκασµένοι
να το κάνουµε µε βάση την κοινοβουλευτική σειρά. Αν ο κ. Τζα-
βάρας θέλει να σας παραχωρήσει τη θέση για να πάει µετά…

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Δεν µου παραχωρεί κανείς τη θέση του!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): …δεν έχω αντίρ-

ρηση εγώ. Αυτό είναι θέµα των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.
Εγώ είµαι υποχρεωµένος –µε συγχωρείτε πάρα πολύ- να δώσω
τον λόγο σε δύο Βουλευτές, µετά σε έναν Κοινοβουλευτικό και
να πάµε δύο-ένας, δύο-ένας. 

Με την ευκαιρία, θα πω ότι όπως υπολογίζω τους χρόνους, αν
τηρηθούν έστω και µε µια πολύ ελάχιστη ανοχή, µπορούµε να
κλείσουµε απόψε µε τον κ. Κάτση. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι έτσι όπως τα εί-
πατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε να πείτε;
Έχετε τον λόγο για να σας ακούσω. Πείτε µου.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Όταν ξεκίνησε το νοµοσχέδιο, ο κ. Τζαβά-
ρας δεν ήταν καν στην Αίθουσα. Ήρθε µετά. Πήγα εγώ στην
Έδρα, στον κ. Κακλαµάνη και µου είπε: «Ή όποιος δηλώσει πρώ-
τος ή σύµφωνα µε την κοινοβουλευτική δύναµη». Από τη στιγµή
που έχει αποχωρήσει ο κ. Λοβέρδος, δεν νοµίζω ότι τίθεται τέτοιο
θέµα. 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: O κ. Λοβέρδος έχει πει για
αύριο το πρωί.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Καταλαβαίνετε; Αυτή ήταν η συνεννόηση.
Μπορεί και η υπάλληλος δίπλα …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον κ. Λοβέρδο
τώρα γιατί τον ανακατεύετε; 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Συγγνώµη. Να σας πω γιατί. Διότι αν ήταν
να πάµε µε την κοινοβουλευτική δύναµη, θα το δεχόµουν, γιατί
έτσι µου είπε ο κ. Κακλαµάνης και µπορεί να το επιβεβαιώσει η
κυρία που κάθεται δίπλα σας ότι εγώ δήλωσα πρώτη. Δεν µου
παραχωρεί κανένας τη θέση του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό που είπα µόλις
πριν στην Αίθουσα, στους Βουλευτές, είναι ό,τι ειπώθηκε και ό,τι
έχει καταγραφεί στα Πρακτικά. Εγώ είµαι υποχρεωµένος να λει-
τουργήσω …

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τι έχει καταγραφεί στα Πρακτικά δηλαδή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, αυτό έχει κατα-

γραφεί στα Πρακτικά.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τι; Ότι δήλωσε πρώτα ο Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ότι ο κ. Κακλαµά-

νης ζήτησε από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες να δηλώσουν ποιοι
Κοινοβουλευτικοί επιθυµούν απόψε να µιλήσουν και η σειρά, αν
όχι µε την κοινοβουλευτική δύναµη, να πάει έτσι. Και αν υπάρχει
συνεννόηση µεταξύ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, να αλ-
λάξει η σειρά.

Εγώ είµαι υποχρεωµένος, λοιπόν, να ζητήσω από τον κ. Τζα-
βάρα να µιλήσει πρώτος µε βάση την κοινοβουλευτική δύναµη
και εσάς δεύτερη. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Α, καλά. Εντάξει. Όχι, δεν είστε υποχρε-
ωµένος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν ο κ. Τζαβάρας
σας δίνει τη θέση του και θα πάει αυτός στη δική σας, είναι άλλο
ζήτηµα. Εδώ είναι ο κ. Τζαβάρας. Άµα θέλετε εντάξει. Διαφορε-
τικά θα ξεκινήσουµε µε τους δύο Βουλευτές, θα πάρει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, άλλοι δύο Βουλευτές και ο
δεύτερος Κοινοβουλευτικός. Θα γίνει συνεννόηση; Φέρτε την ει-
κόνα στο Προεδρείο, συνεννοηθείτε και πείτε το. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σκουρολιάκος. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα στην

Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων συζητάµε ένα νοµοσχέδιο
τοµή για τα ελληνικά δεδοµένα. Είναι ένα νοµοσχέδιο που ενο-
χλεί αυτούς που το αντιλαµβάνονται, αλλά ενοχλεί και αυτούς
που µάλλον δεν έχουν αντιληφθεί τη σηµασία του. 

Τέσσερις είναι οι βασικοί άξονες αυτού του νοµοσχεδίου.
Πρώτος, η εφαρµογή από τον Σεπτέµβριο του 2018 του ηλεκτρο-
νικού συστήµατος διάθεσης τηλεοπτικού χρόνου –διαφηµιστι-
κού- µε ρυθµίσεις που έχουν άµεσο δηµοσιονοµικό χαρακτήρα,
διότι αποσκοπούν µεταξύ άλλων και στην καταπολέµηση της φο-
ροδιαφυγής. Θα λειτουργήσει επιτέλους µια πλατφόρµα που θα
έχει σχεδιαστεί, αναπτυχθεί και υλοποιηθεί έτσι, ώστε µέσω
αυτής να διενεργείται η αγορά και πώληση του διαφηµιστικού
χρόνου τόσο στους δηµόσιους όσο και στους ιδιωτικούς τηλεο-
πτικούς οργανισµούς. Οφείλουν, λοιπόν, να συµµετάσχουν σε
αυτήν την ιστορία οι δηµόσιοι και οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί οργα-
νισµοί εθνικής και περιφερειακής εµβέλειας που εκπέµπουν
µέσω επίγειου δικτύου ψηφιακής εκποµπής, καθώς και οι διαφη-
µιστές, δηλαδή οι επιχειρήσεις που µεσολαβούν για τη διάθεση
του τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου για λογαριασµό των δια-
φηµιζοµένων. 

Είναι σηµαντικό πως ρυθµιστής της πλατφόρµας θα είναι το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, γεγονός που εγγυάται σή-
µερα αλλά και στο διηνεκές τη σωστή λειτουργία της. 

Τέλος και αυτό είναι σηµαντικό από εκεί, η Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Εσόδων θα µπορεί να αντλεί όλες τις πληροφορίες
που χρειάζεται ώστε να έχει πλήρη τεκµηρίωση µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται. Ποιoν ενοχλεί αυτό; Όλα στο φως, λοιπόν, µε το εν
λόγω καινοτόµο σύστηµα διάθεσης του τηλεοπτικού διαφηµιστι-
κού χρόνου όπου καθίσταται απολύτως ξεκάθαρο το περιεχό-

µενο, οι όροι, η υλοποίηση και η εκκαθάριση των συναλλαγών
που αφορούν τον διαφηµιστικό χρόνο. 

Επιτυγχάνεται ο ακριβής προσδιορισµός της φορολογητέας
ύλης και αποφεύγεται έτσι η φοροδιαφυγή. Ενδυναµώνεται η
διαφάνεια των οικονοµικών συναλλαγών, διασφαλίζονται οι όροι
και οι προϋποθέσεις για την οικονοµική επιβίωση των τηλεοπτι-
κών οργανισµών µε την άµεση είσπραξη και εκκαθάριση των συ-
ναλλαγών διάθεσης τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου.
Καταπολεµούνται οι στρεβλώσεις διαφηµιστικής αγοράς µε τις
πρακτικές των επιστροφών, των πιστωτικών σηµειωµάτων, των
καθυστερήσεων πληρωµών. Είναι χαρακτηριστικό αυτό που συµ-
βαίνει ιδιαίτερα στον τηλεοπτικό χώρο όπου µπορείς να εργα-
στείς σήµερα και το σηµερινό σου µεροκάµατο να το εισπράξεις
µετά από δύο χρόνια. Γιατί τότε θα δώσουν οι διαφηµιζόµενοι
στις διαφηµιστικές τα χρήµατα. Θα αργήσουν οι διαφηµιστικές
εταιρείες να τα δώσουν στο κανάλι. Το κανάλι τα παίρνει, κάνει
όλες τις άλλες δουλειές και όταν περισσέψει, µετά από δύο χρό-
νια θα πληρωθεί ο σκηνοθέτης, ο ηθοποιός, ο δηµοσιογράφος,
ο σεναριογράφος. 

Δεύτερος άξονας και πολύ σηµαντικός είναι αυτός κατά τον
οποίο θεσµοθετείται και εφαρµόζεται το barcode, ο γραµµικός
κώδικας στον ηµερήσιο και περιοδικό τύπο, ώστε να γίνεται η κα-
ταγραφή της κυκλοφορίας των εντύπων. Έτσι σταµατάει µια
πολύ παλιά παθογένεια του µιντιακού πεδίου, διότι είναι γνωστό
σε όλους µας πως δεν υπάρχει επίσηµη καταγεγραµµένη πλη-
ροφορία. Υπάρχουν µόνο κάποιες εκτιµήσεις πληροφορίας από
τα πρακτορεία που µοιράζουν τις εφηµερίδες. Πολλές φορές κά-
ποια πρακτορεία έχουν και αυτά εφηµερίδες, οπότε καταλαβαί-
νετε πόσο ειλικρινή µπορεί να είναι. Είναι µη έγκυρος ο τρόπος
αυτός που χρησιµοποιούν τα πρακτορεία, έτσι αυθαίρετα, για να
δίνουν τις κυκλοφορίες. Γίνονται αυθαίρετα χωρίς κανέναν
έλεγχο ως προς τη µεθοδολογία που ακολουθείται και χωρίς κα-
νέναν επιστηµονικό εχέγγυο, δίνοντας βέβαια λαβή για καταγγε-
λίες όσον αφορά τη χειραγώγηση της διαφηµιστικής αγοράς από
µεγάλους εις βάρος των µικρών και αδύναµων στον αθέµιτο
αυτόν ανταγωνισµό. 

Ο τρίτος άξονας, είναι η τροποποίηση του νόµου για τον περι-
φερειακό Τύπο. Με τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία
δηµιουργείται, πια, ένα µητρώο περιφερειακού και τοπικού
Τύπου και εκσυγχρονίζεται ο έλεγχος των εφηµερίδων που δι-
καιούνται να δηµοσιεύουν προκηρύξεις και διακηρύξεις συµβά-
σεων του δηµοσίου. Είναι ένας έλεγχος που γίνεται πλέον
ηλεκτρονικά, µε απόλυτη αντικειµενικότητα και διαφάνεια και
σταµατά η οποιαδήποτε σχέση πολιτικής ηγεσίας και τοπικών πα-
ραγόντων, Βουλευτών, περιφερειακών, δηµάρχων, µε τις επιχει-
ρήσεις περιφερειακού Τύπου. Έτσι, λοιπόν, µια εφηµερίδα δεν
χρειάζεται να λιβανίζει κανέναν για να παίρνει αυτά που δικαιού-
ται, δηλαδή τις προκηρύξεις και τις διακηρύξεις των συµβάσεων
του δηµοσίου.

Τέταρτος άξονας -και κατά τη γνώµη µου σπουδαιότερος-
είναι τα µέτρα για την ενίσχυση της οπτικοακουστικής παραγω-
γής στην πατρίδα µας µέσω του ΕΚΟΜΕ. Η συντριπτική πλειοψη-
φία των χωρών της Ευρώπης έχει υιοθετήσει µια σειρά επεν-
δυτικών κινήτρων που βασικό στόχο έχουν την ανάπτυξη της εγ-
χώριας οπτικοακουστικής παραγωγής µέσω της προσέλκυσης
επενδυτικών κεφαλαίων και ιδίως των ξένων. 

Εµείς, από την άλλη, το 2011 όχι µόνο δεν παραλάβαµε τίποτα,
αλλά παραλάβαµε αρνητικό τοπίο, διότι το 2011 µε απόφαση του
τότε Υπουργού, κ. Μόσιαλου του ΠΑΣΟΚ, µεταφέρθηκαν, καταρ-
γήθηκαν, το Ινστιτούτο Οπτικοακουστικών Μέσων και το Εθνικό
Οπτικοακουστικό Αρχείο στην ΕΡΤ. 

Με την ουσιαστική κατάργηση αυτών των δύο φορέων η Ελ-
λάδα έµεινε η µόνη χώρα στην Ευρώπη όπου δεν υπήρχαν λει-
τουργικά τουλάχιστον δηµόσιοι φορείς άσκησης πολιτικής και
έρευνας για τα οπτικοακουστικά µέσα. Αποτέλεσµα των κατα-
στροφικών σας πολιτικών ήταν να οδηγηθεί το εξειδικευµένο
προσωπικό του Ινστιτούτου και του Αρχείου αρχικά σε εφεδρεία
και ύστερα στην απόλυση. Ενέργεια γνώριµη και πολύ αγαπη-
µένη σας. Έτσι, η πολιτεία έχασε έναν σηµαντικό σύµβουλο -
προσέξτε- στη διαµόρφωση της εθνικής οπτικοακουστικής πο-
λιτικής, ενώ χάθηκε έδαφος των ελληνικών κυβερνήσεων να επη-
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ρεάσουν το περιεχόµενο της οδηγίας για όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση, για τις υπηρεσίες των οπτικοακουστικών µέσων και η Ελ-
λάδα έχασε κοινοτικά κονδύλια που αφορούν την έρευνα και την
εκπαίδευση σε θέµατα οπτικοακουστικής παιδείας.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4339/2015 ίδρυσε το

ΕΚΟΜΕ µε σκοπό να καλύψει τα κενά της οπτικοακουστικής αγο-
ράς. Έτσι, το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής ως εποπτεύων φο-
ρέας του ΕΚΟΜΕ αξιοποιεί τις διατάξεις του επενδυτικού νόµου
ώστε να υποστηρίξει δηµόσιες και ιδιωτικές πρωτοβουλίες εγ-
χώριων και αλλοδαπών παραγωγών σε όλους τους τοµείς οπτι-
κοακουστικών µέσων, όπως: κινηµατογράφος, τηλεόραση, docu-
mentary, animation, video games.

Έγινε µια ερώτηση, γιατί δεν υπέγραψε η Υπουργός Πολιτι-
σµού το εν λόγω νοµοσχέδιο. Έχει αλλάξει το τοπίο. Έχει δηµι-
ουργηθεί ένα νέο τοπίο µε αυτά τα σύγχρονα εργαλεία. Είναι
µερικές δεκαετίες πίσω αυτή η προσέγγιση, αλλά δεν πειράζει.
Δεν µπορούµε να τα ξέρουµε όλοι, όλα. 

Προσέξτε, ο νέος νόµος δεν έρχεται να βοηθήσει την ανά-
πτυξη του κινηµατογράφου µόνο, αλλά το σύνολο της οπτικοα-
κουστικής παραγωγής, όπως είπα, τηλεοπτικές σειρές, κινού-
µενα σχέδια, video games, documentary και έναν άλλο καινούρ-
γιο µεγάλο κόσµο που αναδεικνύεται µέσα στο ψηφιακό σύµπαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκουρολιάκο,
παρακαλώ, ολοκληρώνετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην αρχή της οµιλίας µου µί-
λησα για ένα νοµοσχέδιο τοµή στα ελληνικά δεδοµένα. Τελικά
δεν είναι απλά µια τοµή, αλλά είναι µια ριζική µεταρρύθµιση που
κάνει τη χώρα µας ελκυστική στην προσέγγιση επενδύσεων και
στον οπτικοακουστικό τοµέα που τόσο εύκολα απαξιώσατε τα
προηγούµενα χρόνια µε τις πολιτικές σας. 

Σας καλώ, λοιπόν, ως ελάχιστη ένδειξη µεταµέλειας να ψηφί-
σετε το παρόν νοµοσχέδιο γιατί κι εσείς καταλαβαίνετε ότι είναι
ένα νοµοσχέδιο που εκφράζει τη σύγχρονη εποχή και απαντά
στις σύγχρονες ανάγκες µε τα εργαλεία µιας νέας και διαρκώς
εξελισσόµενης πραγµατικότητας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Βαρβιτσιώτης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ παρά να πω ότι θαυµάζω τον τρόπο
µε τον οποίον οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ αλλάζουν τις απόψεις
τους τόσο εύκολα. Ο νόµος-τοµή, που καθιστούσε τη διαφάνεια
στη διαφήµιση µέσα από την υποχρεωτική συµµετοχή σε δηµο-
πρασίες τηλεοπτικού χρόνου, άλλαξε και έγινε προαιρετική η
συµµετοχή στη δηµοπρασία, έγινε υποχρεωτική µόνο η κατα-
γραφή της διαφηµιστικής δαπάνης, παρ’ όλα αυτά παραµένει
τοµή για αυτούς. Δεν καταλαβαίνω. Πραγµατικά, δεν καταλα-
βαίνω.

Κύριε Υπουργέ, είπα στην επιτροπή ότι θα σας συγχαρώ αν
αλλάζατε τον νόµο. Οφείλω να σας συγχαρώ και να σας πω ότι
στο Συνταγµατικό Δίκαιο από πέρυσι µέχρι φέτος έχετε αυξήσει
σοβαρά την επίδοσή σας. Πέρυσι πήρατε µηδέν. Φέτος πήρατε
άριστα, γιατί όντως δεχθήκατε όλες τις ενστάσεις επί του αντι-
συνταγµατικού άρθρου που αφορούσε την υποχρεωτική…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εκούσια συµµόρφωση.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Περιµένετε. Πήρε άριστα. Ση-

µαία, όµως, δεν µπορεί να φέρει, γιατί πρέπει να είναι και τυχε-
ρός. Δεν µπορεί να γίνει σηµαιοφόρος. Μόνο ο τυχερός µπορεί.
Οπότε ο συνάδελφος του επί της παιδείας, ο οποίος µάλλον από
λοταρία βρέθηκε στη θέση του, γιατί µόνον αυτός από λοταρία
µπορούσε να βρεθεί στη θέση αυτή και να κάνει αυτά, µπορεί να
πάρει αυτός τη σηµαία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Μόνο εσείς θα
µπορούσατε να πείτε για τον κ. Γαβρόγλου αυτό το πράγµα.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τέλος πάντων. Εσείς αλλάξατε

απόψεις. Ελάτε τώρα, αλλάξατε απόψεις. Άλλα λέγατε στην επι-
τροπή, άλλα λέτε τώρα και δεν ντρέπεστε! Δεν ντρέπεστε! Σας
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν ντρέπεστε
εσείς. Να ντραπώ εγώ;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Σας παρακαλώ. Μάθετε επιτέ-
λους να ακούτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Μόνο εσείς έχετε
το ανάστηµα να µιλήσετε έτσι για τον Γαβρόγλου!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Να ακούτε και να δεχόσαστε ότι
λέγατε ψέµατα. Λέγατε στην επιτροπή ότι η υποχρεωτική συµ-
µετοχή στις δηµοπρασίες είναι συνταγµατική και έρχονταν οι συ-
νάδελφοί σας να υποστηρίξουν τη συνταγµατικότητα της άπο-
ψης και σήµερα, που την αποσύρει η Κυβέρνηση, δεν έχετε να
πείτε µία κουβέντα. Τρεις συνεδριάσεις αναλώσαµε σε αυτό το
θέµα. Ο Υπουργός σας έµαθε. Εσείς δεν θα µάθετε; 

Εγώ απορώ, πραγµατικά, όµως, κύριοι Υπουργοί, και πρέπει
να απορείτε και εσείς για το ποιος σας συµβουλεύει. Πρέπει να
τον εξετάσετε και αυτόν στα θέµατα του Συνταγµατικού, γιατί
έχετε οδηγηθεί σε αλλεπάλληλους σκοπέλους. Εγώ χαίροµαι και
πραγµατικά επικροτώ την αλλαγή σας σε αυτόν.

Θέλω, όµως, να σας πω κάτι γιατί άκουσα πάρα πολλά για τη
διαφήµιση εδώ πέρα. Άκουσα µύδρους. Το ΚΚΕ µας είπε ότι δεν
χρειάζεται καν τηλεοπτική διαφήµιση, ότι είναι µια χαρά ο κό-
σµος και ότι δεν χρειάζεται να καταναλώνετε εργατοώρες στη
διαφήµιση. Βεβαίως, στη Σοβιετία είχατε µόνο προπαγάνδα, δεν
είχατε διαφήµιση, οπότε δεν έχετε τέτοια θέµατα.

Έχετε αντιληφθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η τηλεο-
πτική διαφήµιση είναι το πιο υπερφορολογηµένο προϊόν που
υπάρχει σήµερα στη χώρα; Αγγίζει το 60% του διαφηµιστικού κό-
στους ο φόρος. Θέλουµε να έχουµε έσοδα από τα κανάλια µε
60% φόρο στην τηλεοπτική διαφήµιση; Πιστεύετε ότι αυτό θα
µας οδηγήσει πουθενά; Όσες συνθήκες διαφάνειας καταγραφής
και να κάνετε.

Νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο πρέπει να το εξετάσετε πολύ σο-
βαρά.

Πάω, κύριε Πρόεδρε, στα θέµατα που αφορούν τις παραγω-
γές στη χώρα και το cash rebate, την επιστροφή δηλαδή που θα
δίνετε σε αυτούς που δεν θα έρχονται και θα κάνουν τηλεοπτικές
και κινηµατογραφικές παραγωγές στη χώρα µας. Θεωρώ ότι το
σύστηµα το οποίο φτιάχνετε, που δίνετε µία επιστροφή της τά-
ξεως του 20% και όχι του 25%, διότι µόνο το 80% των δαπανών
είναι επιλέξιµες, άρα αναλογικά µειώνεται η επιστροφή, βάζει τη
χώρα σε µια συνθήκη διεθνούς ανταγωνισµού.

Εγώ κάθισα και είδα το µοντέλο που έχει λειτουργήσει καλύ-
τερα σε όλον τον πλανήτη και είναι το µοντέλο της Ιρλανδίας. Η
Ιρλανδία έφτιαξε πριν από δύο χρόνια έναν νόµο για τις επιστρο-
φές στις τηλεοπτικές παραγωγές. Σήµερα έγινε πρωταθλήτρια.
Έχει 32% επιστροφή.

Το 90% το δίνει κατευθείαν και το 10% της επιστροφής το δίνει
αφού εξετάσει τα παραστατικά. Μπορεί να χρηµατοδοτήσει και
να ενταχθεί παραγωγή αξίας µέχρι 70 εκατοµµυρίων ευρώ. Σή-
µερα έχει γίνει πρωταθλήτρια. Ανάλογα παραδείγµατα είναι και
όλες οι γείτονες χώρες, όπως τα Σκόπια, οι χώρες της Βαλκανι-
κής, η Κροατία που πήρε µάλιστα το επόµενο «Mama mia» από
την Ελλάδα. Δεν θα γυριστεί στην Ελλάδα, δεν θα γυριστεί σε
ελληνικό νησί, αλλά σε νησάκι της Κροατίας, στις Δαλµατικές
Ακτές. Όπως έγινε και µε το Jason Bourne, το οποίο ενώ έδειχνε
την Πλατεία Συντάγµατος, δεν γυρίστηκε στην Πλατεία Συντάγ-
µατος, γυρίστηκε στην Τενερίφη. Χάσαµε πάρα πολλά από αυτές
τις παραγωγές. 

Εγώ θα σας καταθέσω, κύριε Υπουργέ, το ιρλανδικό µοντέλο
-που είναι απλό και πολύ πιο λειτουργικό από αυτό το οποίο φέρ-
νετε- το οποίο είναι στη σωστή κατεύθυνση και νοµίζω ότι άµα
το υιοθετήσουν θα έχουν πολλά να δουν οι συνεργάτες σας.  

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Τέλος, τον τελευταίο καιρό και εσείς και πάρα πολλοί συνά-
δελφοι, Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, συνηθίζετε να µας δίνετε µαθή-
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µατα για το πώς πρέπει να κάνουµε αντιπολίτευση. Έχετε µάθει
τώρα ότι θα µας µάθετε πώς να κάνουµε αντιπολίτευση. Είναι βέ-
βαιο ότι δεν θα κάνουµε την αντιπολίτευση που κάνατε εσείς, την
αντιπολίτευση του πεζοδροµίου, για να έρθετε να υιοθετήσετε
και να εφαρµόσετε τα εντελώς αντίθετα. 

Όµως, θέλω να σας δώσω κι εγώ µία συµβουλή, κύριε
Υπουργέ. Ξέρω ότι είστε στενός συνεργάτης του Πρωθυπουρ-
γού. Στις επόµενες εκλογές µε ένα πρόσωπο θα πάτε µπροστά,
µόνο µε το πρόσωπο του Πρωθυπουργού. Οι Υπουργοί σας
έχουν δηµοτικότητες, οι οποίες δεν πιάνουν τη βάση και η πολι-
τική σας βρίσκεται στον αντίποδα των όσων είχατε πει ότι θα κά-
νετε. Δεν έχετε κανένα λαϊκό έρεισµα από την πολιτική σας. Το
µόνο που θα πουλήσετε είναι το πρόσωπο του Πρωθυπουργού.
Όµως τον αναγκάζετε κάθε µέρα να έρχεται στη Βουλή και να
καλύπτει όλες τις αστοχίες σας. Στο τέλος θα τον κάνετε αδειανό
σακί. Τον φέρατε εδώ να καλύψει τις παράνοµες, τις έκνοµες
ενέργειες του κ. Καµµένου. Έχει απολογηθεί ο ίδιος; Έχει µιλή-
σει ο κ. Τσίπρας γι’ αυτόν. 

Τον φέρατε σήµερα στη Βουλή να µιλήσει για την εξόχως πα-
ράλογη κατάργηση της αριστείας στον θεσµό του σηµαιοφόρου
και να το κάνετε και ιδεολογικό πρόταγµα. 

Τελικά, πώς θα έρθει ο κ. Τσίπρας να µιλήσει; Σε ποιο ακροα-
τήριο στο τέλος; Σε αυτούς που ευνοούν την έννοµη τάξη; Σε αυ-
τούς οι οποίοι σέβονται τις αξίες; Σε ποιον θα µιλήσει; Νοµίζω
ότι τελικά δεν θα µιλήσει σε κανέναν. 

Βεβαίως, είναι προσχηµατική και η απουσία του κ. Καµµένου
από µία τέτοιου είδους συζήτηση. Τον είδαµε να φιγουράρει µε
χαβανέζικα πουκάµισα στις ακτές της Φλόριντα, συνοδευόµενος
από επιχειρηµατίες. Όµως, δεν ακούσαµε µία κουβέντα από τους
Ανεξάρτητους Έλληνες, που µέχρι πριν από λίγο µας έλεγαν ότι
θα ρίξουν την Κυβέρνηση αν το θελήσει ο Αρχιεπίσκοπος. Σή-
µερα έρχονται και λένε ότι είναι πράξη προοδευτική η κατάργηση
της αριστείας στην υπόθεση του σηµαιοφόρου. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι η Κυβέρνηση σας, δυστυχώς έτσι
όπως πολιτεύεται θα φτάσει στο τέλος στις εκλογές και θα ανα-
ζητεί τους αρχικούς ψηφοφόρους στα αρχικά ποσοστά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όταν µετά βίας έµπαινε στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βαρβιτσιώτη,
ολοκληρώνετε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Με τέτοιο τσαλάκωµα της εικό-
νας του Πρωθυπουργού, του µοναδικού asset που έχετε -όπως
έλεγε κάποτε ο ίδιος για τον κ. Βαρουφάκη- νοµίζω ότι δεν θα
πάτε πουθενά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Τζαβάρας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκ πρώτης θέλω από του Βήµα-

τος αυτού της Βουλής να καταγγείλω τη σηµερινή επίθεση που
έγινε στην οικεία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
από τα µέλη της γνωστής πια οµάδας «Ρουβίκων».

Είναι, πράγµατι, από εκείνες τις καταστάσεις που πια, η συ-
στηµατικότητά τους στην επανάληψη και η επιµονή τους στην
αµφισβήτηση των δηµοκρατικών κατακτήσεων ενός λαού, δεν
µας επιτρέπει να µείνουµε απαθείς. 

Μάλιστα, αυτό που θέλω να γνωρίζετε, γιατί όλοι έχουµε ευ-
θύνη σε αυτή την Αίθουσα, είναι ότι το περιεχόµενο των συνθη-
µάτων που πέταξαν αποτελεί µια περαιτέρω εκτράχυνση,
αποτελεί µία ποιοτική εξέλιξη στα µηνύµατα που στέλνει αυτή η
οµάδα προς τη δηµοκρατία, πλέον. «Κανένας σεβασµός στη
γιάφκα της Βουλής», διετράνωσαν σήµερα έξω από το σπίτι του
Κυριάκου Μητσοτάκη, του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, του τέταρτου κατά σειρά πολιτειακού παράγοντα, µε
βάση το Σύνταγµα.  

Το ερώτηµα που τίθεται είναι: Ως πού θα φτάσει η ανοχή απέ-
ναντι σε αυτού του είδους τα φαινόµενα; Αισθάνεστε µέσα σας
ότι έχετε µία δηµοκρατική ευθύνη απέναντι στους κοινοβουλευ-

τικούς θεσµούς και κυρίως απέναντι στην εντολή που µας έδωσε
ο ελληνικός λαός να τον αντιπροσωπεύουµε σε αυτή την Αί-
θουσα, που για πολλοστή φορά, επαναλαµβάνω, ασκείται κατά
τρόπο αληθινό, αλλά και συµβολικό, η λαϊκή κυριαρχία; 

Εδώ ανεχθήκαµε, και µάλιστα µε την προστασία των δυνάµεων
του κράτους, συµπεριφορές που ευθέως έβαλαν εναντίον του
Κοινοβουλίου. Τώρα, έχουµε µία περαιτέρω βελτίωση αυτής της
αντιδηµοκρατικής συµπεριφοράς, αυτής της συµπεριφοράς που
θεωρεί ότι η αυθάδεια, η απείθεια, η ανοµία αποτελούν ελευθε-
ρία ατοµική και δικαίωµα του ανθρώπου. 

Ρουβίκων, άλλωστε, θέλω να σας θυµίσω, είναι το όνοµα ενός
µικρού και ασήµαντου ποταµού, στα βόρια της Ρώµης. Ως ποτα-
µός, δεν είχε καµµία αξία και καµία σηµασία. Αυτό για το οποίο
έµεινε στην ιστορία είναι ότι είχε προβλεφθεί ως σύνορο µεταξύ
της νοµιµότητας που εκπορευόταν από τον σεβασµό της ρωµαϊ-
κής δηµοκρατίας και εκείνων οι οποίοι ήθελαν να την ανατρέ-
ψουν. Γι’ αυτό και αποτελούσε, µε απόφαση της Συγκλήτου, το
έσχατο όριο πέραν του οποίου δεν επιτρεπόταν στον οποιονδή-
ποτε στρατηγό να περάσει απέναντι µε τα στρατεύµατά του, µε
τις ρωµαϊκές λεγεώνες. Μια φορά έγινε αυτό, το 49 π.Χ., το έκανε
ο Ιούλιος Καίσαρ και από τότε άρχισε η διαδικασία της αποσύν-
θεσης και της κατάλυσης της ρωµαϊκής δηµοκρατίας, ξεκίνησε
ο εµφύλιος πόλεµος, που κατέληξε στο 31 ή 34 π.Χ. µε την ναυ-
µαχία στο Άκτιο. 

Και ερωτώ: Αυτόν τον συµβολισµό εσείς αισθάνεσθε την ευ-
θύνη να τον διαχειριστείτε; Από το να ονοµάζετε φαινόµενα υπο-
νόµευσης, αµφισβήτησης, αλλά και έµπρακτης πλέον καταφο-
ράς εναντίον θεσµών του πολιτεύµατος, αισθάνεσθε την υποχρέ-
ωση, επιτέλους, αυτά τα φαινόµενα να τα στηλιτεύσετε, να τα
αρνηθείτε, να διαχωρίσετε τη θέση σας, να βάλετε ένα όριο ανά-
µεσα σε εσάς και σ’ αυτούς;  

Γιατί, αν δεν βάλετε ένα όριο, αν τελικά κι εσείς δεν αισθάνε-
σθε ως εκπρόσωποι της δηµοκρατίας και της πολιτείας ότι σας
χωρίζει ένας Ρουβίκωνας από αυτά τα φαινόµενα, τότε πολύ γρή-
γορα αυτή τη δηµοκρατία που σήµερα ζούµε και απολαµβάνουµε
θα αρχίσουµε να την κλαίµε, όπως ακριβώς συµβαίνει στη Βενε-
ζουέλα. Γιατί, σήµερα, το Γενικό Συµβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων του ΟΗΕ καταδικάζει αυτή τη λαϊκή δηµοκρατία της
Λατινικής Αµερικής και την στηλιτεύει διεθνώς, για ένα κράτος
που δεν σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα και προβαίνει σε
ακραίες αµφισβητήσεις και αιµατηρές παραβιάσεις των ατοµικών
ελευθεριών. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αυτό το έσχατο φυλάκιο, αυτό
το έσχατο σύνορο προς την εκτροπή, το έχει πει µε πολύ ωραία
λόγια και σήµερα θεωρώ ότι το γεφυρώνει µε τη σηµερινή συζή-
τηση που κάνουµε εδώ, ο Γιώργος Σεφέρης, ο µεγάλος µας νοµ-
πελίστας ποιητής, στον «Τελευταίο σταθµό». Τι σύµπτωση! 

Εκεί, λοιπόν, λέει ότι ο τόπος φυραίνει ολοένα χωµατένιο στα-
µνί. Έτσι δυστυχώς καταντά σιγά - σιγά ανεπαισθήτως η κοινο-
βουλευτική δηµοκρατία, όταν εσείς ως Υπουργός εµφανίζεστε
ενώπιόν µας, φέρνοντας να ψηφίσουµε έναn νόµο που από τότε
που τον καταθέσατε µέχρι σήµερα αποτελεί διαφορετικού περιε-
χοµένου κείµενο.

Γιατί, εάν κάποιος διαβάσει το άρθρο 1, όπου εκεί αναφέρεται
περί του σκοπού αυτού του νοµοσχεδίου, θα δει ότι ο σκοπός
σας όταν το φέρατε στη Βουλή ήταν να έχετε µε αποκλειστικό
τρόπο διάθεση διαφηµιστικού ηλεκτρονικού χρόνου µέσω αυτής
της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, σε τέτοιο βαθµό µάλιστα που
όποιος δεν συµµετέχει σε αυτό το σύστηµα να κινδυνεύει µε το
να καταστεί άκυρη η συναλλαγή που κάνει.

Μετά την µετατροπή, όµως, το νοµοσχέδιο άλλαξε. Αυτό που
εσείς λέγατε «υποχρεωτική ηλεκτρονική διάθεση» έχει γίνει υπο-
χρεωτική ηλεκτρονική καταγραφή. Για πείτε µου, λοιπόν, αυτές
οι δύο ρυθµίσεις, αυτοί οι δύο θεσµοί, είναι ίδιοι; 

Για να σας το δώσω ακόµα πιο απτά, πιο ψηλαφητά, θα σας
πω: Σας ικανοποιεί το γεγονός ότι σήµερα θα ψηφίσουµε έναν
νόµο που στην αιτιολογική του έκθεση αναφέρει διαφορετική επι-
χειρηµατολογία για την αποδοχή του από εκείνη που πραγµατικά
εκπορεύεται από τη φραστική διατύπωση, την αλλαγή που κά-
νατε στο περιεχόµενο των διατάξεών του;

Σας πληροφορώ ότι πολλοί εφαρµοστές του δικαίου ανατρέ-
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χουν στην αιτιολογική έκθεση για να δουν ποια ήταν τα ελατήρια
του νοµοθέτη για να κάνει τη ρύθµιση, ποια ήταν η πολιτική επι-
λογή που υπάρχει στη βάση κάθε νοµικής ρύθµισης. Εσείς,
όµως, παρ’ όλα αυτά, σας βλέπω αγέρωχο και ατάραχο. Δεν πτο-
είστε, γιατί αυτό το νοµοθέτηµα που θα φέρει την υπογραφή σας
άλλα θα λέει στην αιτιολογική του έκθεση και άλλα θα ορίζει.

Κάτι άλλο, µετά απ’ αυτά υπάρχει και ένας άλλος σοβαρός
λόγος. Έχει αποµείνει χωρίς ρυθµιστέα ύλη αυτό το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. Γιατί αφού ο σκοπός σας ήταν να ελέγξετε τις
γκρίζες ζώνες που παρουσιάζουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
όσον αφορά τη διάθεση τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου -και
αυτό είχατε αποφασίσει να το κάνετε κατά τρόπο αποκλειστικό-
τώρα πια κανένας δεν υποχρεούται να κάνει κάτι τέτοιο. Υπό ποια
έννοια λοιπόν, θα πρέπει η πολιτεία να έχει ένα βάρος το οποίο
δεν θα ωφελεί και δεν θα εξυπηρετεί τον σκοπό για τον οποίο
αρχικά το είχατε φέρει για να το ψηφίσουµε; 

Τώρα απλώς θεωρώ ότι το µόνο που σας κάνει να επιµένετε
και να µην αποσύρετε το πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου είναι
το πείσµα σας για να µην αισθανθείτε ότι ηττηθήκατε. 

Αυτά, όµως, στις δηµοκρατίες δεν έχουν καµµία αξία. Η γεν-
ναιότητα ίσα ίσα που νοηµατοδοτείται µε την εντελώς διαφορε-
τική τροπή, θα έπρεπε γενναία να έρθετε σε αυτό το Βήµα και
να πείτε «ναι, επείσθηκα από αυτά που αναφέρει η έκθεση του
επιστηµονικού συµβουλίου, επείσθηκα από τον αντίλογο που
έγινε εδώ από τις παρατάξεις της Αντιπολίτευσης» και τότε προς
τιµήν σας θα ήσασταν ένας πραγµατικός, αληθινός δηµοκράτης
Υπουργός, ο οποίος όταν αντιλαµβάνεται ότι το απέναντι επιχεί-
ρηµα είναι βάσιµο, το υιοθετεί. Άλλωστε στον κόσµο που ζούµε,
στη δηµοκρατία που υπηρετούµε, ο µεγαλύτερος καταναγκα-
σµός πρέπει να προέρχεται από το βέλτιστο επιχείρηµα.

Εσείς, λοιπόν, το κάνατε µεν γιατί δεν µπορούσατε να κάνετε
διαφορετικά, γιατί είσαστε προ των θυρών να υποστείτε άλλη µία
ήττα στο Συµβούλιο της Επικρατείας, πλην όµως δεν το οµολο-
γείτε. Όχι µόνο δεν το οµολογείτε, αλλά το κρύπτετε εντέχνως
και περιτέχνως, βάζοντας σε µία ταλαιπωρία τους εφαρµοστές
των διατάξεων που θα έρθουν, για να έχουν υποχρεωτική κατα-
χώριση και καταγραφή συµβάσεων και συναλλαγών, για τις ο-
ποίες δεν υπάρχει απλώς η αρχή της ελευθερίας των συµβά-
σεων, αλλά υπάρχει και η αρχή του ατύπου των συµβάσεων.

Αλλά υπάρχει και η αρχή του ατύπου των συµβάσεων. Το
άρθρο 158 του αστικού κώδικα αυτό ακριβώς καθιερώνει. Οι
συµβάσεις είναι άτυπες και εδώ εσείς επιβάλλετε κατά τρόπο
υποχρεωτικό, κατά τρόπο δηλαδή που δεσµεύει τη βούληση των
συµβαλλοµένων και άρα προσβάλει την αυτονοµία της ιδιωτικής
βούλησης -και κατά τούτο είναι αντισυνταγµατικό πάλι- τους υπο-
χρεώνετε να πηγαίνουν σε ένα κατάστιχο και εκεί επί ποινή ακυ-
ρότητας της σύµβασής τους και της συναλλαγής τους να
καταγράφουν κάτι για το οποίο, βεβαίως, κανένας δεν µπορεί να
ενδιαφέρεται. Γιατί αυτό είναι ζήτηµα που έχει να κάνει µε ιδιω-
τικές συναλλαγές.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε δύο θέ-
µατα.

Το πρώτο θέµα επί του νοµοσχεδίου είναι ότι προκύπτουν τε-
ράστια κενά τα οποία δεν φροντίσατε να τα καλύψετε. Στην αρχή
µιλούσατε ότι µόνο νοµικό πρόσωπο µπορεί να γίνει διαχειρι-
στής. Εκεί, βεβαίως, θα δηµιουργείτο εύλογα το ερώτηµα: Τα
φυσικά πρόσωπα δεν µπορούν να είναι υποκείµενα δικαιωµάτων
και υποχρεώσεων; 

Πράγµατι φαίνεται ότι µε µία καλύτερη ανάγνωση οδηγηθή-
κατε στο να αντιληφθείτε αυτήν ακριβώς την παρατυπία και φέρ-
νετε ένα εδάφιο στην παράγραφο 9 του άρθρου 2, σηµερινό,
καινούργιο, που λέτε ότι το νοµικό αυτό πρόσωπο που θα γίνει ο
διαχειριστής θα το ιδρύσουν οι πιο αντιπροσωπευτικοί φορείς
των διαφηµιζοµένων, των διαφηµιστών και των τηλεοπτικών ορ-
γανισµών. Δηλαδή, υποχρεώνετε κάποιους που δεν επιθυµούν,
τους αναγκάζετε να κάνουν σύµβαση ίδρυσης σύστασης νοµικού
προσώπου; Εδώ πρόκειται περί καταναγκασµού, τον οποίο όχι
απλώς δεν τον επιτρέπει το Σύνταγµα, αλλά ουσιαστικά και οι
συναλλαγές και οι αγορές και οι ελευθερίες, τις οποίες πρέπει
να υπηρετούµε όλοι, θεωρούν ότι αυτό είναι ασύµβατο, εντελώς
ξένο µε όλη την κουλτούρα που υπάρχει στις συναλλαγές αλλά

και µε όλους τους ορισµούς του Συντάγµατος. 
Αυτή, λοιπόν, την υποχρεωτικότητα πώς την κρύβετε; Αν κά-

ποιος δεν θέλει να πάει να συµβληθεί τι θα γίνει; Αν κανένας δεν
θέλει να πάει, πώς θα τον υποχρεώσετε; Άρα λοιπόν, µένει στον
αέρα αυτός ο διαχειριστής που, επαναλαµβάνω, κάτω από τις
συνθήκες και τις προϋποθέσεις του πρώτου σχεδίου σας θα είχε
αναδειχθεί µε διεθνή διαγωνισµό. Τώρα δεν αναδεικνύεται καθό-
λου, µε τίποτα, είναι εκεί γραµµένος κάπου και κανένας δεν ξέρει
τον τρόπο µε τον οποίο αυτό το σύστηµα θα υλοποιηθεί.

Όσον αφορά τώρα µία τροπολογία, αυτή που κατέθεσε το
ΚΚΕ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένας νόµος που εξα-
κολουθεί να ισχύει από το έτος 1920 και είναι ο ν.2112/1920. Ο
νόµος αυτός κατάφερε επί εκατό και πλέον χρόνια σχεδόν να
αποτελεί την προστασία των εργαζοµένων. Αυτός πράγµατι στην
διάταξη του άρθρου 7 προβλέπει ότι η µονοµερής βλαπτική µε-
ταβολή των όρων της εργασίας αποτελεί καταγγελία της συµβά-
σεως. Αυτό είναι η µεγίστη προστασία απέναντι στην αυθαιρεσία
του εργοδότη του εργαζόµενου. Γιατί; Γιατί οποιαδήποτε µετα-
βολή κάθε σύµβασης, όπως είναι η σύµβαση εργασίας, αποτελεί
καινούργια συµφωνία, άρθρο 61 του Αστικού Κώδικα. Άρα αυτός
που µονοµερώς αλλάζει όρους της συµφωνίας ουσιαστικά δεν
µπορεί παρά να θεωρείται ότι καταγγέλλει τη σύµβαση. 

Το ερώτηµα που γεννιέται είναι το εξής: Η καθυστέρηση της
πληρωµής των δεδουλευµένων αποτελεί όρο της σύµβασης; Όχι
βέβαια. Μεταβολή ανεπίτρεπτη των όρων της εργασίας θα ήταν
εάν αυθαιρέτως ο εργοδότης έλεγε απευθυνόµενος στον εργα-
ζόµενο «Συµφωνήσαµε 2.000, αλλά από εδώ και πέρα θα σου
δίνω 1.000, συµφωνήσεις δεν συµφωνήσεις». Αυτό πράγµατι λέ-
γεται βλαπτική µεταβολή των όρων της εργασίας. 

Τώρα όσον αφορά την διατύπωση αυτής της συγκεκριµένης
διατάξεως, βεβαίως, δεν αµφισβητώ ότι προσπαθεί και γίνεται
προσπάθεια και από την κυρία Υπουργό, που άκουσα, για την κα-
λύτερη προστασία σε συνθήκες κρίσης των συµφερόντων του
πιο αδύναµου µέρους, που είναι ο εργαζόµενος, στη σύµβαση
εργασίας. 

Πλην, όµως, εδώ εάν επιµείνετε -γιατί ουσιαστικά δεν µπορεί
να έχει επιστηµονική αξία αυτή η συγκεκριµένη διατύπωση έτσι
όπως είναι- τουλάχιστον γράψτε αυτό που έχει πει σε µια πολύ
σηµαντική απόφασή του ο Άρειος Πάγος, την 447/2015, ότι
πράγµατι αποτελεί µονοµερή βλαπτική µεταβολή των όρων της
εργασίας, όταν συµβαίνει αυτή η καθυστέρηση της πληρωµής
των δεδουλευµένων να γίνεται µε δόλο, προκειµένου να προκα-
λέσει ή να οδηγήσει ή να εξαναγκάσει τον εργαζόµενο να παραι-
τηθεί ή να αποχωρήσει από την εργασία. Τότε, πράγµατι,
αποτελεί από πλευράς του εργοδότη καταγγελία της συµβάσεως
εργασίας και νοµίζω ότι κατά κάποιον τρόπο ισορροπούν και η
επιστηµονική άποψη που έχει διατυπωθεί και η βούληση του νο-
µοθέτη στη συγκεκριµένη περίπτωση να προστατεύσει το αδύ-
ναµο µέρος της σύµβασης εργασίας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, δεν
πρόκειται περί ανοχής. Είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και
το ξέρετε εξάλλου ότι δικαιούστε πρωτολογία, δευτερολογία
κ.λπ.. Εξαντλήσατε τα δεκαεξίµισι λεπτά και έχετε έως τα είκοσι
ένα λεπτά τα υπόλοιπα, αύριο ενδεχοµένως. 

Τον λόγο έχει η κ. Μεγαλοοικονόµου, Ανεξάρτητη Βουλευτής. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πριν αρχίσω την τοποθέτησή µου πάνω στο

σηµερινό νοµοσχέδιο, θα ήθελα να αναφερθώ στην κλήρωση για
τον σηµαιοφόρο. Μου έκανε εντύπωση το γεγονός ότι καταρ-
γούµε την επιβράβευση για τον άριστο και κάνουµε µια κλήρωση
για τον σηµαιοφόρο. Παίζουµε τώρα έναν τζόγο. Με αυτό το σκε-
πτικό, δεν καταργούµε και τις Πανελλήνιες και το ΑΣΕΠ; Θα είναι
πολύ πιο εύκολο για το δηµόσιο. 

Μου ήρθε και µία άλλη σκέψη. Μπορούµε να καταργήσουµε
και τις βουλευτικές εκλογές. Πλέον και ο πρωθυπουργός µπορεί
να βγαίνει µε κλήρωση. Δεν χρειάζεται να ψάχνουµε τον πιο άξιο,
τον πιο ικανό ή τους βουλευτές. Νοµίζω ότι και στο δηµόσιο θα
κοστίσει πολύ λιγότερο, εάν βγαίνουν µε µια κλήρωση. Κάλλιστα
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θα µπορούσε να διεξαγάγει µια κλήρωση ο ΟΠΑΠ και να βγαί-
νουν και  ο πρωθυπουργός και οι βουλευτές µε µία κλήρωση. Ο
ΟΠΑΠ θα το κάνει κανονικά, ηλεκτρονικά και δεν θα αµφισβητεί-
ται η κλήρωση. Οπότε, θα έχουµε διπλό κέρδος. Θα στοιχηµατί-
ζουµε εµείς ποιος θα βγει πρωθυπουργός, ποιοι θα βγουν
βουλευτές, όπως το ΤΖΟΚΕΡ και το δηµόσιο θα γλιτώνει χρή-
µατα και όλα θα είναι µια χαρά. Δεν θα έχουµε κανένα πρόβληµα.
Έτσι που καταντήσαµε, νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι και
δεν θα έχουµε κανένα πρόβληµα.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Φθάσαµε και φέτος κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, στο τέλος της κοινοβουλευτικής περιόδου
και είδαµε ότι πέρασαν αρκετά νοµοσχέδια αυτή την περίοδο
που προκάλεσαν έντονες αντιδράσεις στην ελληνική κοινωνία. 

Δυστυχώς, φθάσαµε στο τελευταίο νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα, το οποίο δεν µε βρίσκει σύµφωνη και είναι άκρως προ-
βληµατικό, γιατί βάζει θέµατα ουσίας του πολιτεύµατος. Διευκρι-
νίζω τι εννοώ. Κατ’ αρχάς, το πρώτο κεφάλαιο που αφορά το
ηλεκτρονικό σύστηµα και τη διάθεση τηλεοπτικού διαφηµιστικού
χρόνου αποτελεί µία αναχρονιστική και άκρως επικίνδυνη από-
πειρα πλήρους ελέγχου της διαφηµιστική τηλεοπτικής αγοράς. 

Σε αυτό το σηµείο θα πρέπει να παραδεχθώ ότι η τηλεοπτική
διαφήµιση είναι ένα κεφάλαιο που όντως χρειάζεται ρύθµιση και
δεν µπορεί να παραµείνει η κατάσταση για πολύ ως έχει µέχρι
σήµερα. Ωστόσο, το να βάζω συγκεκριµένους όρους σε µία
αγορά απέχει πάρα πολύ απ’ αυτό που ζούµε σήµερα. Διότι το
σηµερινό νοµοσχέδιο δεν θέτει απλώς κανόνες και όρια στον
τρόπο διάθεσης της τηλεοπτικής διαφήµισης, αλλά επιδιώκει να
ελέγχει πλήρως και απόλυτα το πού θα πηγαίνουν τα χρήµατα
της διαφήµισης και µε ποιον τρόπο θα µοιράζονται. 

Όµως, µία τέτοια τακτική, κύριε Υπουργέ, µε βρίσκει εντελώς
αντίθετη. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως λογική πίσω από τη συγ-
κεκριµένη δική σας επιλογή, πέραν της προφανούς πρόθεσης να
υπάρχει ευθεία κυβερνητική επιλογή και γνώση του τηλεοπτικού
χρήµατος. 

Όµως, όσα προβλέπονται στο συγκεκριµένο κεφάλαιο έρχον-
ται σε ευθεία σύγκρουση µε την αρχή της οικονοµικής ελευθε-
ρίας, της ελευθερίας της διαπραγµάτευσης των µερών και της
ελευθερίας των συµβάσεων, που κατοχυρώνονται πλήρως από
την ελληνική και την ευρωπαϊκή νοµοθεσία.

Στην ουσία µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που προσβάλει ευθέως
την αρχή της ελεύθερης οικονοµίας. Διότι φυσικά δεν νοείται
ελεύθερη οικονοµία στην οποία το κράτος θα έχει επιλέξει αλ-
γόριθµο για το πόσα χρήµατα και το πόσα λεπτά τηλεοπτικού
χρόνου θα αγοράζει ένας διαφηµιστής. Είναι εντελώς απαράδε-
κτο να µην µπορεί να επιλέξει κανείς ελεύθερα και µε δικά του
κριτήρια µε ποιον θα συναλλαχθεί.

Εποµένως η όλη σύλληψη πίσω από το ηλεκτρονικό σύστηµα
διάθεσης τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου είναι εντελώς στρε-
βλή και νοσηρή. Το συγκεκριµένο κεφάλαιο θα πρέπει να απο-
συρθεί άµεσα. 

Πέραν της συνολικά προβληµατικής ρύθµισης στον πυρήνα
του συγκεκριµένου κεφαλαίου, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και
αρκετές διατάξεις που από µόνες τους προκαλούν ερωτήµατα
και απορίες. 

Για παράδειγµα, το άρθρο 4 ορίζει ότι αν µία συναλλαγή για
διαφηµιστικό χρόνο γίνει εκτός του συστήµατος, το αποτέλεσµα
θα είναι η ακυρότητα της συναλλαγής.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Εάν µία διαφήµιση έχει ήδη παίξει
στον τηλεοπτικό αέρα, για ποια ακυρότητα µιλάτε; Αφού θα έχει
παίξει ήδη; 

Αντιστοίχως, δεν θα έχει εύλογη αξίωση το τηλεοπτικό κανάλι
να καταβάλει η διαφηµιζόµενη εταιρία το αντίτιµο για τον χρόνο
που έχει παίξει στη διαφήµιση; Εποµένως, η ρύθµιση δεν θα έχει
κανένα ουσιαστικό νόηµα. 

Αντίστοιχα, δεν διευκρινίζεται πουθενά στο νοµοσχέδιο εάν οι
ρυθµίσεις αφορούν αποκλειστικά σε τηλεοπτική διαφήµιση ή και
σε τοποθέτηση προϊόντος εντός µίας εκποµπής, ειδικά στην
εποχή µας που αυτή είναι η πιο δηµοφιλής µορφή έµµεσης δια-
φήµισης.

Σας ερωτώ πάλι: Αν αφορά την τοποθέτηση προϊόντων, δεν θα
έπρεπε να υπάρχει διαφορετικός αλγόριθµος για αυτές τις περι-

πτώσεις; 
Επίσης, ο διαχειριστής του συστήµατος που ορίζεται στο

άρθρο 7 δεν επιτρέπεται να έχει οποιοδήποτε οικονοµικό ή άλλο
άµεσο ή έµµεσο συµφέρον σε επιχειρήσεις συµµετέχοντος.
Όµως, η διάταξη είναι αρκετά αόριστη και ασαφής, αφού ο δια-
χειριστής θα είναι προφανώς εταιρία. Εποµένως, θα έπρεπε να
προβλέπεται ότι οι µέτοχοι και τα µέλη του ΔΣ της εταιρείας που
θα είναι ο διαχειριστής δεν θα πρέπει να έχουν οικονοµικά συµ-
φέροντα σε επιχείρηση συµµετέχοντος.

Όσον αφορά το δεύτερο κεφάλαιο για τη σύσταση Μητρώου
Περιφερειακού Τοπικού Τύπου, µέχρι σήµερα που το πεδίο του
περιφερειακού τύπου ήταν τελείως αρρύθµιστο, ελάµβαναν κρα-
τική διαφήµιση και καταχωρήσεις προκηρύξεων πολλά έντυπα,
που όχι απλώς δεν τήρησαν τις προϋποθέσεις αλλά στην πραγ-
µατικότητα ήταν επιχειρήσεις στηµένες µε ελάχιστο κόστος,
µόνο και µόνο για να βγάζουν χρήµατα µε αυτόν τον τρόπο. 

Εποµένως, θεωρώ πολύ σωστή την ύπαρξη ενός µητρώου,
όπου οι εφηµερίδες θα καταχωρούνται όταν διαθέτουν συγκε-
κριµένα ποιοτικά χαρακτηριστικά.

Ωστόσο και εδώ υπάρχουν ενστάσεις. Για παράδειγµα, σας
ρωτώ: Πώς ακριβώς θα ελέγχεται το αν µία εφηµερίδα εκτυπώ-
νεται σε τυπογραφείο ή σε φωτοτυπικό µηχάνηµα, πράγµα που
δεν επιτρέπεται; Διότι θεωρώ δεδοµένο ότι υπάρχουν τέτοιες πε-
ριπτώσεις εφηµερίδων, οι οποίες λειτουργούν σε βάρος των σο-
βαρών επαγγελµατιών του χώρου και δυστυχώς δεν έχετε προ-
βλέψει έναν κατάλληλο µηχανισµό ελέγχου γι’ αυτές τις περιπτώ-
σεις.

Τέλος θα ήθελα να κλείσω την οµιλία µου µε λίγα σχόλια σε
σχέση µε το θεσµικό πλαίσιο για την ενίσχυση της παραγωγής
οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα. 

Πράγµατι, όλοι µας εδώ και πάρα πολύ καιρό φωνάζουµε πως
η όποια αλλαγή θα έρθει στην Ελλάδα µόνο µέσα από πραγµα-
τικές επενδύσεις οι οποίες θα φέρουν την ανάπτυξη. Φαινοµενικά
αυτό κάνει το νοµοσχέδιο, αφού προβλέπει χρηµατοδότηση για
όσες επιχειρήσεις θα επιλέξουν σοβαρά να πραγµατοποιήσουν
ένα οπτικοακουστικό έργο στη χώρα µας, όπως µία ταινία, µία
σειρά, ένα ντοκιµαντέρ κ.λπ.. 

Όµως και σε αυτό το κοµµάτι έχω µερικές πολύ σοβαρές επι-
φυλάξεις. Κατ’ αρχάς, διαβάζουµε στην ειδική έκθεση ότι πρό-
κειται να διατεθούν µέσω του προγράµµατος 450 εκατοµµύρια
ευρώ για τα έτη 2017-2022, δηλαδή ένα καθόλου ευκαταφρό-
νητο ποσό για την Ελλάδα της ακραίας λιτότητας. 

Ωστόσο, δεν διευκρινίζεται καθόλου στο νοµοσχέδιο εάν και
κατά πόσον η Επιτροπή Αξιολόγησης, που θα αποφασίζει ποιοι
θα πάρουν τη σχετική οικονοµική ενίσχυση, θα µπορεί να κρίνει
και ποιοτικά χαρακτηριστικά του δηµιουργήµατος που πρόκειται
να χρηµατοδοτηθεί. Δηλαδή, αν θα αρκείται σε έλεγχο νοµιµό-
τητας και µόνο, αδιαφορώντας για το αν πρόκειται για ένα αξιό-
λογο έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Μεγαλοοικο-
νόµου, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. Είναι το σηµαντικό σηµείο.

Επίσης, τονίζω ότι το µέγιστο πρόβληµα στην Ελλάδα, όπως
γνωρίζετε, είναι η γραφειοκρατία. Εποµένως, µεγάλο στοίχηµα
θα είναι να τηρηθούν από όλους τους αρµόδιους φορείς οι αυ-
στηρές προϋποθέσεις, ώστε να πειστούν οι επίδοξοι επενδυτές
ότι, επιτέλους, είµαστε µία σοβαρή χώρα, µε σοβαρούς κρατι-
κούς µηχανισµούς.

Συνολικά το νοµοσχέδιο επιχειρεί να δείξει ότι περιλαµβάνει
προοδευτικές ρυθµίσεις, όταν στην πραγµατικότητα, ειδικά στο
κοµµάτι της τηλεοπτικής διαφήµισης, θυµίζει άλλες περιόδους
και άλλου τύπου καθεστώτα. Θα πρέπει, επιτέλους, να γίνει κα-
τανοητό ότι η ελεύθερη οικονοµία δεν είναι διαπραγµατεύσιµη.
Σε κάθε προσπάθεια περιορισµού της, θα επιφέρει καταστρο-
φικά αποτελέσµατα στη χώρα συνολικά.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεωργιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, οι αρχαίοι Έλληνες είχαν µία παροιµία, νοµίζω
εξαιρετικά ταιριαστή για τη συγκεκριµένη περίπτωση: «�δινεν
�ρος κα� �τεκεν µ�ν».

Από πέρυσι ετοιµάζετε αυτήν την σούπερ πλατφόρµα. Είναι
σχεδόν αστείο, δηλαδή θα άξιζε πραγµατικά εν είδει αστείου να
διαβάσουµε τι έλεγαν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ για τη σούπερ
πλατφόρµα στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής, όταν η πλατ-
φόρµα ήταν ακόµα υποχρεωτική, προτού καταλάβουν ότι θα κά-
νετε τη µεγάλη στροφή, όπου στην πραγµατικότητα το νοµο-
σχέδιό σας κάπου εκεί έλαβε τέλος. Γιατί όλοι καταλαβαίνουµε
ότι αυτό το οποίο φέρατε τελικά -δεν θα πω τη λέξη τι είναι στην
πραγµατικότητα-, θα πω ότι είναι κάτι άνευ σηµασίας. Τόσο άνευ
σηµασίας, που ερχόµενος να µιλήσω σκεφτόµουν: «Μα, γιατί
αυτός ο άνθρωπος µες το καλοκαίρι, µπαίνει ο Αύγουστος, είµα-
στε, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, επτά-οκτώ φορές για µπάνια,
πρέπει να ψηφίσει σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο; Τι είναι αυτό το
τόσο επείγον για να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα;».

Στην πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, προσπαθώ πραγµατικά
να σκεφτώ αν είστε έξυπνος ή πονηρός. Γιατί ενώ είστε έξυπνος
και φαίνεστε ευφυής, τα κάνατε θάλασσα. Πάµε να τα πάρουµε
λίγο µε τη σειρά;

Είστε το κατ’ εξοχήν πρόσωπο από την Κυβέρνησή σας που
έχετε επαφή µε την Κυβέρνηση της Βενεζουέλας. Μην κουνάτε
το κεφάλι σας. Ταξίδι τον πήγαν τον άνθρωπο, µε πολυτελές αε-
ροσκάφος, σε ιδιαίτερο νησί, µε τους Υπουργούς της Βενεζουέ-
λας, µε τον Μαδούρο δίπλα. Ο κατ’ εξοχήν. Όπως πάει, σε λίγο,
όποιος έχει φωτογραφία µε το καθεστώς της Βενεζουέλα στην
Ευρώπη και στην Αµερική, δεν θα µπορεί να κυκλοφορήσει. Ξέ-
ρετε ότι χθες δεν έλαβε η Ευρωπαϊκή Ένωση κυρώσεις κατά της
Βενεζουέλας, γιατί βάλατε βέτο εσείς. Δεν λέω εσείς ως Παππάς,
λέω ως Κυβέρνηση της Ελλάδος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ως Μητροπολίτης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη γελάτε, γιατί ξέρετε

εκεί πεθαίνουν άνθρωποι, κύριε Σκουρολιάκο. Σήµερα ανακοί-
νωσε ο αγαπηµένος του Μαδούρο ότι θα κλείσει στη φυλακή
όσους στο twitter έγραψαν σχόλια εναντίον του.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εδώ να δείτε τι κά-
νατε εσείς. Εδώ να δείτε πόσοι πέθαναν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε, να τηρήσετε την τάξη.

Αφού σκεφτόµουν ότι αν παίρνατε ιδέες από τον Μαδούρο, θα
ήµουν τρεις ισόβια. Όταν ξεκινήσατε δε αυτό το νοµοσχέδιο, σας
είχα γράψει ένα tweet, ότι είναι σοβιετικό. Ακόµα θυµάµαι όσους
υποστηρικτές σας έµπαιναν από κάτω να µε υβρίζουν ότι είµαι ο
αγαπηµένος των καναλαρχών. Αναρωτιέµαι, αυτοί που µε εξύ-
βριζαν ως αγαπηµένο των καναλαρχών, ποια γνώµη έχουν για τη
στροφή που κάνατε προφανώς υπέρ των καναλαρχών; Εγώ,
όµως, θα πω υπέρ της λογικής, γιατί η αλήθεια είναι πως το αρ-
χικό νοµοσχέδιο ήταν µία ανοησία και η ιδέα αυτή της υποχρεω-
τικής πλατφόρµας.

Να το τελειώνουµε εδώ, για να µην χάνουµε τον χρόνο µας.
Αύριο θα κάνετε ηλεκτρονική πλατφόρµα στο σούπερ µάρκετ,
µεθαύριο ηλεκτρονική πλατφόρµα στα βιβλιοπωλεία, µεθαύριο
ηλεκτρονική πλατφόρµα κάπου αλλού. Στη λογική ότι πρέπει να
ελέγχουµε τη φοροδιαφυγή, θα κάνετε ηλεκτρονική πλατφόρµα
σε όλα.

Αφού δεν έχετε µέτρο. To καταλάβατε, όµως, γιατί σιγά σιγά,
όσο παίρνετε και τη βουλευτική αποζηµίωση και αρχίζετε και
δουλεύετε στην εξουσία, από την αρχική εικόνα του συριζαίου
χωρίς γραβάτα που µπαίνει µέσα ατηµέλητος στη Βουλή, έχετε
τον εισηγητή σας που είναι µια χαρά άνθρωπος. Έτσι γίνεται η
διαφορά σιγά σιγά, µόλις αρχίζει το γρανάζι της εξουσίας να αλ-
λάζει. Εδώ ο κ. Χριστοφορίδης, ο στενός σας συνεργάτης που
τον παίρνατε και ταξίδια και έχει γυρίσει τη µισή υφήλιο µαζί σας
τζάµπα, µε το ελληνικό δηµόσιο, όταν χτύπαγε το µνηµόνιο και
τους δανειστές, µας είχε κάνει ιδιαίτερες αναφορές για το Αγ-
γλικό Δίκαιο. 

Να δείτε τι έλεγε ο Χριστοφορίδης και το «Χωνί», παιδιά, για
το Αγγλικό Δίκαιο. Δεν φαντάζεστε. Τώρα το Αγγλικό Δίκαιο ήταν
καλό. Τώρα το Αγγλικό Δίκαιο είναι καλό που µας πληρώνει τα
τζάµπα ταξίδια στη Νέα Γουινέα και αλλού µε τα µνηµονιακά

λεφτά. 
Πάµε τώρα στην ουσία. Τα έχετε κάνει θάλασσα γενικώς στο

θέµα της τηλεόρασης. Εδώ θέλω να σταθώ, γιατί αυτό είναι σο-
βαρό. Κάνατε χτες έναν διαγωνισµό. Είναι γνωστό πού κατέληξε
ο διαγωνισµός. Ας µην επανέλθουµε. Κατέληξε εκεί που κατέ-
ληξε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): …(Δεν ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εκεί θα έλθω, µην ανη-
συχείτε. Τι κραδαίνετε ως επιτυχία σας; Το πραγµατικά υψηλό -
εγώ θα πω εξωφρενικά υψηλό- τίµηµα που πετύχατε. Εγώ είµαι
δίκαιος άνθρωπος. Εµένα αν µε ρώταγαν αν θα τα έδινα, θα
έλεγα «όχι», γιατί εγώ είµαι γενικά άνθρωπος της λογικής και δεν
µπορώ να το καταλάβω όταν γίνονται παράλογα πράγµατα. Εγώ
δουλεύω στην τηλεόραση είκοσι χρόνια. Δεν υπάρχουν αυτά τα
λεφτά. Το γιατί κάποιος επιχειρηµατίας αποφασίζει να δώσει
αυτά τα λεφτά, επειδή δουλεύω στην Ελλάδα, δεν µπορώ να το
καταλάβω. Από την τηλεόραση πάντως αυτά τα λεφτά δεν βγαί-
νουν, αυτό είναι το µόνο βέβαιο. Ο διαγωνισµός - φιάσκο που κά-
νατε πέρσι, όµως, δέσµευσε το ΕΣΡ στο τίµηµα αυτό και το ΕΣΡ
έβγαλε τα 35 εκατοµµύρια. Μάλιστα. Είπατε στη δεύτερη επι-
τροπή ότι σκεφτήκατε πολύ σοβαρά να κάνετε φοροαπαλλαγές
στους καναλάρχες. Μάλιστα. 

Δείτε τώρα το πρόβληµα ποιο είναι: Εφόσον βάλατε ως κριτή-
ριο το τίµηµα, στην πραγµατικότητα µόνο οι ζάµπλουτοι µπορούν
να πάρουν τηλεοπτικό κανάλι. Όχι οι πλούσιοι. Οι ζάµπλουτοι. 

Προσέξτε, όµως, τώρα κάτι. Εσείς υποτίθεται ότι είστε αριστε-
ροί, ότι είστε υπέρ του πλουραλισµού, της ελευθερίας του λό-
γου. Είναι πράγµατι, κύριε Υπουργέ, το µοναδικό τίµηµα για την
τηλεόραση το τίµηµα; Το πιστεύετε; Μάλλον το πιστεύετε, γιατί
παρέχετε µόνο… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Δεν έχετε διαβάσει τον νόµο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι τον νόµο. Βλέπω το
αποτέλεσµα. Μόνο οι ζάµπλουτοι στην εποχή του ΣΥΡΙΖΑ µπο-
ρούν να πάρουν τηλεόραση, κανάλι. Ο κ. Χριστοφορίδης παλιά
έλεγε άλλα, ότι πρέπει η ενηµέρωση να είναι ελεύθερη σ’ όλους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Είναι…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, δεν είναι. Πρέπει να
έχεις 35 εκατοµµύρια για να πάρεις τηλεοπτική άδεια και αν το
κάνεις σε τρεις δόσεις, σηµαίνει όχι ο πλούσιος, αλλά ο ζάµπλου-
τος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Σε δέκα είναι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σε δέκα είναι; Ένα λεπτό.
Βγάλαµε είδηση. Παιδιά, το έχει προαποφασίσει το δέκα ο άν-
θρωπος και µας το παίζει τόση ώρα σκληρός µε το τρία. Συµ-
φωνώ, σε δέκα. Ακούστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Δεν µπορώ, όµως…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη µε διακόπτετε. Θα
πάρετε τον λόγο µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, κά-
νετε τώρα διάλογο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Αν επιτρέπει ο κύριος…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επιτρέπω, εντάξει. Επι-
τρέπω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Δεν ήσασταν στην Αίθουσα.
Έγινε µία έντονη συζήτηση µε τον κ. Λοβέρδο. Ήλθαν νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις σε σχέση µε τη διαγωνιστική διαδικασία, οι
οποίες έγιναν κατόπιν πρότασης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιο-
τηλεόρασης και θα ήθελα να σας καλέσω πριν κατέβετε απ’ αυτό
το Βήµα να µας πείτε αν η Νέα Δηµοκρατία θα τις ψηφίσει.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας απάντησα εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,

συνεχίστε, αλλά σας παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτό. Δεν θα το κα-

ταχραστώ, παρ’ όλο που ευχαριστιέµαι πολύ τη συζήτηση µε τον
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κ. Παππά.
Επανέρχοµαι στο βασικό επιχείρηµα: Οι ζάµπλουτοι µπορούν

να πάρουν τηλεοπτική άδεια επί ΣΥΡΙΖΑ, επί «πρώτης φοράς Αρι-
στεράς». Είχε πάρει ο κ. Λεβέντης, όχι ζάµπλουτος. Είχε πάρει ο
κ. Κουρής, φίλος σας. Δεν είναι ζάµπλουτος. Άρα το παλαιό κα-
θεστώς, το άναρχο που λέγατε, επέτρεπε στη δηµοκρατία και
στον πλουραλισµό να λειτουργήσουν. Τώρα, όµως, µε το καθε-
στώς του ΣΥΡΙΖΑ, µόνο οι ζάµπλουτοι µπορούν. «Πρώτη φορά
αριστερά»! 

Είµαι πολύ περίεργος να δω πού θα καταλήξει αυτός ο διαγω-
νισµός. Είµαι πραγµατικά πάρα πολύ περίεργος. Αν κάνετε καλές
φοροαπαλλαγές, ίσως και να βγαίνει, γιατί αλλιώς τα 35 εκατοµ-
µύρια είναι εκτός τηλεοπτικής πραγµατικότητας και το ξέρετε. 

Άλλωστε, το βασικό σας επιχείρηµα παλιά ήταν ότι η πιάτσα,
η αγορά, έχει τέσσερα κανάλια. Τώρα στα επτά κανάλια µε την
ίδια τιµή άδειας; Άρα µε το βασικό σας επιχείρηµα δεν βγαίνει,
µ’ αυτά που λέγατε πέρσι, εκτός και αν τα ξεχάσατε. 

Κλείνω µε την αναφορά µου στην ΕΡΤ. Ξαναφτιάξατε την ΕΡΤ.
Προσλάβετε χιλιάδες κόσµου. Δεν µου λέτε, κύριε Παππά, είστε
περήφανος για την ΕΡΤ; Εσείς που είστε υπεύθυνος Υπουργός,
είστε υπερήφανος; Ακούστε τι έµεινε από την ΕΡΤ αυτά τα δύο
χρόνια: Μία απογευµατινή ζώνη που υβρίζει συνέχεια την Αντι-
πολίτευση και κάνει χυδαία προπαγάνδα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Όχι
BBC δεν είναι, που λέγατε, ούτε BBC του Πακιστάν δεν είναι. 

Έχετε φτιάξει δελτία ειδήσεων που έχουν τηλεθέαση µικρό-
τερη του τοπικού σταθµού «ΚΟΝΤΡΑ», που λέγατε προηγουµέ-
νως. Καλύτερα να βγαίνεις στον Παπαγιάννη παρά να βγαίνεις
στην «ΕΡΤ». Έχετε αφήσει ως µόνο υπόδειγµα της εποχής στην
«ΕΡΤ» ένα µνηµείο εργαζοµένων απέξω για τους νεκρούς της
«ΕΡΤ». Εντάξει, αυτό είναι για να γελάµε περίπου. Απορώ πώς
επιτρέψατε αυτή τη γελοιότητα. Από το µνηµείο αυτό έµεινε το
στα αρχαία ελληνικά ρητό του Αρτέµη Σώρρα,.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ:...για το οποίο σας υπεν-
θυµίζω, πιθανόν να το ξέρετε, ότι αυτό το «ΟΙΑ ΗΩ Ω ΥΙΕ ΑΕΙ ΕΙ»
που έχουν βάλει στο µνηµείο στην «ΕΡΤ», είναι ψεύτικο. Το έχει
βγάλει από το µυαλό του ο Αρτέµης Σώρρας και το έχετε βάλει
στο δηµόσιο κτήριο της «ΕΡΤ» ως µνηµείο. Του Σώρρα τη
µπούρδα! Εσείς, ο Υπουργός! Αφήσατε να το βάλει η ΠΟΣΠΕΡΤ.
Το µόνο που έµεινε από αυτήν την ιστορία ήταν οι φωνές της κ.
Ραχήλ Μακρή για τους προδότες -για εσάς αναφερόταν- όταν
την έκοβε µε αγενή τρόπο, η αλήθεια είναι -αλλά τι να κάνει και
αυτός, τον κατανοώ εκείνη τη στιγµή- ο άρτι παραιτηθείς κ. Τσα-
κνής. Αυτά είναι που έχετε κάνει για την «ΕΡΤ». 

Όχι µία τρύπα στο νερό, γιατί µας έχει κοστίσει και µερικά εκα-
τοµµύρια τα οποία τα πληρώνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
δέκα λεπτά πλέον νοµίζω ήταν αρκετά. Σας παρακαλώ πολύ ολο-
κληρώνετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είστε περήφανος, κύριε
Παππά, που τα έχετε κάνει θάλασσα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
ακούτε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και για τη Βενεζουέλα
µη νοµίζετε ότι θα ξεφύγετε µε χαµόγελο, γιατί προφανώς κά-
ποιοι γεροί δεσµοί σάς δένουν για να µη βλέπετε τα θύµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
σεβαστείτε τους επόµενους οµιλητές και ότι θα πρέπει να κλεί-
νουµε τη διαδικασία για απόψε. Θα µε αναγκάσετε να κλείσω το
µικρόφωνο και δεν το θέλω. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για να µη βλέπετε τους
νεκρούς, κάποιοι γεροί δεσµοί σάς δένουν µε τη Βενεζουέλα,
κύριε Παππά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η

Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Ζαρούλια. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προ-

σωπικό, κύριε Σκουρολιάκο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προ-
σωπικό, κύριε Σκουρολιάκο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
αναφέρθηκε το όνοµά µου και συνδέθηκε και µε νεκρούς. Σας
παρακαλώ, για ένα λεπτό, να µου δώσετε τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καµµία αναφορά
προσωπικά δεν έγινε. Δεν υπάρχει προσωπικό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Όχι, όχι. Υπάρχει,
κύριε Πρόεδρε. Πώς δεν υπάρχει; Αναφέρθηκε το όνοµά µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία Ζα-
ρούλια. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Μετά, µετά. Μου δόθηκε ο λόγος. 
Μπορώ, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Πρόεδρε, είναι

απαράδεκτο αυτό. Περιµένω µετά να πάρω τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Μπορώ κύριε Πρόεδρε να µιλήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο, κυ-

ρία Ζαρούλια. 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Το υπ’ όψιν σχέδιο νόµου εισάγεται στη

γιάφκα της Βουλής -για να χρησιµοποιήσω τη γλώσσα των δικών
σας παιδιών- προς συζήτηση σε µία χρονική συγκυρία που µόνο
τυχαία δεν µπορεί να θεωρηθεί. Εάν αφήσουµε κατά µέρος το
τυπικό, διαδικαστικό σκέλος, τότε θα διαπιστώσουµε ότι η ουσία
της όλης συζήτησης περισσότερο έχει να κάνει µε ένα επικοινω-
νιακού τύπου νέο αφήγηµα της συγκυβέρνησης, παρά µε την
αναδιάρθρωση του ελληνικού µιντιακού τοπίου πάνω στη βάση
της ίσης µεταχείρισης και της ελεύθερης διακίνησης των ιδεών. 

Παρά ταύτα, η Αντιπολίτευση και γενικώς οι εξαρτηµένες από
πληρωµένα µέσα µαζικής ενηµερώσεως φωνές εγείρουν ζητή-
µατα άσχετα µε το θέµα που τίποτα δεν έχουν να προσφέρουν
στην όλη συζήτηση. Γεγονός στο οποίο όµως θα αναφερθώ εν
συνεχεία, για να αποδείξω ότι η διαµάχη ανάµεσα σε Κυβέρνηση
και Αντιπολίτευση µε φόντο τα µέσα µαζικής ενηµερώσεως γίνε-
ται καθαρά για τον έλεγχο και τη χειραγώγησή τους. 

Ο ειδικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ µάλιστα επιβεβαίωσε τα λε-
γόµενά µας όταν κατά την πρώτη του τοποθέτηση για το σχέδιο
νόµου αναφέρθηκε σε:-σας µεταφέρω επί λέξει:- «µεγάλα και
µικρά επιχειρηµατικά και δηµοσιογραφικά συµφέροντα». Εφόσον
υπάρχουν τέτοια, τότε γιατί δεν τα καταγγέλλει δηµόσια και
απλώς περιορίζεται σε µία γενική και αόριστη αναφορά; Επειδή
σκοπός της συγκυβέρνησης του µνηµονίου και πολύ περισσό-
τερο µίας Κυβέρνησης που χρωστά την παραµονή της στην
εξουσία σε δηµοσιογράφους χειροκροτητές της αντιλαϊκής της
πολιτικής όχι απλά δεν είναι η εξάλειψή τους, αλλά αντιθέτως η
εξυπηρέτησή τους µε καλύτερους όρους, ώστε να αποκοµίσει
τα µέγιστα δυνατά πολιτικά οφέλη. 

Ακούστηκαν πολλά σε αυτήν την Αίθουσα. Αν υπάρχει κάτι που
αποκόµισε ο ελληνικός λαός, ο οποίος παρακολουθεί αυτή τη
συζήτηση, τότε αυτό είναι το περίσσιο θράσος µε το οποίο αυ-
τόκλητοι υπερασπιστές της δηµοκρατίας µιλούν µε τόση άνεση
για το τέλος της ασυδοσίας, για ενίσχυση της πολυφωνίας, για
περιφρούρηση της δηµοκρατίας και άλλα τινά που καµµία σχέση
δεν έχουν µε την πραγµατικότητα.

Επί παραδείγµατι, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ αναφέρεται σε δηµοκρατικό
έλλειµµα, αυτό αφορά στην απόλυτη φίµωση της τρίτης πολιτι-
κής δύναµης της χώρας ή σε εκείνα τα µέσα που διαφωνούν µε
την πολιτική του; Όταν, για παράδειγµα, γίνεται λόγος για απο-
κατάσταση της τάξης στον χώρο της ενηµέρωσης, αυτή αφορά
και την παραχώρηση χρόνου σε ένα κοινοβουλευτικό κόµµα που
εκφράζει ανοιχτά την αντίθεσή του στα µνηµόνια ή στον αποκλει-
σµό του, ώστε µοναδικός αντίλογος σε κάθε δηµόσια αντιπαρά-
θεση να είναι αυτός που θα έχει να κάνει µε το ποιος εφαρµόζει
γρηγορότερα και µε µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα τα εθνο-
κτόνα µνηµονιακά µέτρα; 

Εν τέλει, µήπως ο πόλεµος που κήρυξε ο ΣΥΡΙΖΑ στο µιντιακό
κατεστηµένο είναι κατ’ ουσίαν πόλεµος κατά της αντικειµενικής
ενηµέρωσης και δευτερευόντως κατά της Αντιπολιτεύσεως, η
οποία µε τη σειρά της έχει επιστρατεύσει τα δικά της ελεγχόµενα
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µέσα για να πλήξει την εικόνα του και να αποδοµήσει την πολιτική
του; Αναµφισβήτητα, ναι. Εξάλλου, οι αντιρρήσεις της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν έχουν να κάνουν µε τη διασφάλιση της πολυφω-
νίας, όπως υποκριτικά διατείνεται, αλλά µε την εδραίωσή της
στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµερώσεως µε στόχο την υπερ-
προβολή της υποτιθέµενης διαφωνίας της ενάντια στην κυβερ-
νητική πολιτική ως εναλλακτική λύση για την επιστροφή της στην
εξουσία και αυτό αποτελεί πάγια θέση της από την εποχή ακόµη
των «νταβατζήδων». 

Ο ΣΥΡΙΖΑ διατείνεται ότι σκοπός της Κυβέρνησης και φιλοσο-
φία του υπ’ όψιν σχεδίου νόµου είναι η διασφάλιση της διαφά-
νειας. Αρκεί να ανατρέξουµε στα πρόσφατα γεγονότα της
αγοράς των τεσσάρων τηλεοπτικών αδειών, για να διαπιστώ-
σουµε ότι οι αγοραπωλησίες µεταξύ των ενδιαφεροµένων µόνο
µε όρους διαφάνειας δεν έγιναν. Τζογάροντας ο καθένας τα
ποσά που είχε στη διάθεσή του, πήρε εν τέλει ένα κοµµάτι από
την τηλεοπτική πίτα, ώστε να αναγκαστεί έπειτα να την επιστρέ-
ψει επειδή το Συµβούλιο της Επικρατείας κήρυξε την όλη διαδι-
κασία παράνοµη και αντισυνταγµατική. 

Όµως, ακόµη και σήµερα, επιµένετε σε µία αποτυχηµένη συν-
ταγή, εκφράζοντας άγνοια για το πρόσφατο παρελθόν και αδια-
φορία για τον τρόπο µε τον οποίο εντελώς χοντροκοµµένα επι-
χειρήσατε να αποκτήσετε τον έλεγχο των µέσων µαζικής ενηµε-
ρώσεως, χωρίς να κάνετε την παραµικρή αναφορά σε τελεσίδικη
δικαστική απόφαση επειδή αυτή σας εκθέτει ανεπανόρθωτα. 

Το δηµόσιο συµφέρον, λοιπόν, στο οποίο αναφέρεστε δεν έχει
να κάνει ούτε µε τη χειραγώγηση των µέσων µαζικής ενηµερώ-
σεως ούτε µε τον αριθµό των τηλεοπτικών αδειών ούτε µε τη δια-
νοµή του διαφηµιστικού χρόνου και µε τις µικρότερης σηµασίας
διατάξεις του νοµοσχεδίου σας, αλλά µε την ελεύθερη διακίνηση
των ιδεών, την οποία υπερήφανα καταστέλλετε όταν ακόµη και
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο αρνείστε να διαλεχθείτε µε Βου-
λευτές της Χρυσής Αυγής µόνο και µόνο επειδή διαφωνείτε µαζί
τους. 

Ενδεχοµένως να πει κάποιος ότι η άρνηση διαλόγου µε τη
Χρυσή Αυγή είναι πράξη προάσπισης της δηµοκρατίας, εφόσον
αυτή υποτίθεται ότι στρέφεται εναντίον της µε συµπεριφορές
που δεν ταιριάζουν στα κοινοβουλευτικά ήθη κι έθιµα. Το λέτε
αυτό εσείς που έχετε µετατρέψει σε νέο έθιµο τη λάσπη, τη ψευ-
δολογία και τη συκοφαντία εις βάρος ενός κόµµατος εκλεγµένου
από τον λαό που υποστηρίζεται από µισό εκατοµµύριο ψηφοφό-
ρους. 

Στην εκστρατεία λάσπης και συκοφαντίας που έχετε εξαπολύ-
σει από τότε που η Χρυσή Αυγή εισήλθε στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο ποιους άλλους έχετε συµπαραστάτες πέρα από τα λοιπά
κόµµατα; Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης! Τα µέσα µαζικής ενηµε-
ρώσεως, τα οποία αναπαράγουν τη λάσπη σας, που προβάλλουν
χωρίς αντίλογο τις συκοφαντίες σας, που συστηµατικά και κατ’
εξακολούθηση λοιδορούν τη µοναδική αντιµνηµονιακή φωνή σε
αυτήν τη χώρα. Πόσο τυχαίο είναι το γεγονός ότι ανεξαρτήτως
κυβέρνησης και πρωθυπουργού η Χρυσή Αυγή βάλλεται µονίµως
από τα συστηµικά µέσα µαζικής ενηµερώσεως, στα οποία ουδέ-
ποτε της δίνεται ο προβλεπόµενος τηλεοπτικός χρόνος για να
υπερασπιστεί την τιµή του Αρχηγού, των Βουλευτών, των στελε-
χών και των ψηφοφόρων της;

Επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ υποτίθεται ότι εξασφάλισε για τη χώρα ένα
καθεστώς πολυφωνίας, µπορείτε να µου υποδείξετε έστω και
έναν δηµοσιογράφο που να έχει εκφραστεί ανοιχτά υπέρ της
Χρυσής Αυγής, σε αντίθεση µε τους κολαούζους κοµµατικούς
εγκάθετους που έχετε διορίσει δεξιά και αριστερά για να χειρο-
κροτούν και να υπερασπίζονται τις αντιλαϊκές πολιτικές σας;

Το ερώτηµα αυτό αφορά ασφαλώς και τη Νέα Δηµοκρατία που
επί των ηµερών της συνέβησαν σηµεία και τέρατα εις ό,τι αφορά
τον χώρο της ενηµέρωσης και της διαφήµισης. Ο Πρόεδρός της
να φανταστούµε ότι ουδέποτε απόρησε για ποιον λόγο µία δη-
µόσια αντισυνταγµατική παρέµβαση σε ελεγχόµενους κύκλους
της δικαιοσύνης από τον πρώην Πρωθυπουργό και νυν Βουλευτή
του κόµµατός του εξαφανίστηκε από όλα τα µέσα ενηµέρωσης.

Να φανταστούµε, επίσης, ότι το ηχητικό Σαµαρά, το βίντεο
Μπαλτάκου, οι οµολογίες Αθανασίου για παρέµβαση στο έργο
της δικαιοσύνης για τον ανηλεή διωγµό της Χρυσής Αυγής απο-

σιωπήθηκαν από όλα τα µέσα µαζικής ενηµερώσεως όχι επειδή
η Νέα Δηµοκρατία ήλεγχε ένα ποσοστό τους, αλλά επειδή δεν
υπήρχε κάποιος σοβαρός λόγος να αµαυρωθεί το προφίλ του
πρώην µνηµονιακού Πρωθυπουργού, που από τη µία ψήφιζε τα
µνηµόνια και από την άλλη προφυλάκιζε πολιτικούς του αντιπά-
λους επειδή του έκοβαν ψήφους.

Για τις καταγγελίες δηµοσιογράφων που τον καιρό εκείνο δέχ-
θηκαν προσωπικά τηλεφωνήµατα από τον ίδιο τον Σαµαρά, ο
οποίος ζήτησε ή πρόσταξε να µην αναπαράγουν τα ως άνω αίσχη
που διέπραξε, έχει να µας πει τίποτα η Νέα Δηµοκρατία ή θα ανα-
λωθεί και πάλι σε µια στείρα αντιπαράθεση για τα µάτια του κό-
σµου παριστάνοντας την αθώα; Γι’ αυτό ανέφερα προηγουµένως
ότι οι ενστάσεις και οι διαµαρτυρίες της Αξιωµατικής Αντιπολι-
τεύσεως είναι καθαρά προσχηµατικές.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα που προ-
έκυψε σχετικά µε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Τασ-
σόµεθα υπέρ της σύστασης µιας πραγµατικά ανεξάρτητης
αρχής που θα επιτελεί τον ρόλο της ανεπηρέαστα, χωρίς διακρί-
σεις, χωρίς πολιτικές παρεµβάσεις και χωρίς εµπόδια. Η µέχρι
τώρα πρόχειρη κατάσταση που επικρατούσε στον χώρο της ενη-
µέρωσης βόλευε τους πάντες, καθότι, απουσία ρυθµιστικού ορ-
γάνου, ο καθείς µπορούσε αυθαίρετα να αποκλείει από τον δη-
µόσιο διάλογο εκλεγµένους εκπροσώπους του έθνους, αυτούς
της Χρυσής Αυγής.

Το σύστηµα κυρώσεων στο οποίο στοχεύει το νοµοσχέδιο θα
πρέπει να είναι αυστηρό και να επαναφέρει στην τάξη όλους εκεί-
νους που παραβαίνουν τον νόµο. Πώς εγγυάστε κάτι τέτοιο, όταν
στις συζητήσεις που προηγήθηκαν σχετικά µε την «ΕΡΤ» και την
προληπτική λογοκρισία που επέβαλλε εις βάρος της Χρυσής
Αυγής το µόνο που δεν κάνατε ήταν να χειροκροτήσετε τον υπαί-
τιο αυτής της κατάφωρης παράβασης του Συντάγµατος;

Πόσα στελέχη και Βουλευτές της Κυβέρνησης διαµαρτυρήθη-
καν για την εξόφθαλµη κατάργηση του πιο βασικού δικαιώµατος
σε µία δηµοκρατία, αυτού της ελεύθερης διακίνησης των ιδεών
και της ελευθερίας του λόγου;

Τι έκανε το τάχα µου «δηµοκρατικό τόξο» όταν απαγορεύτη-
καν ακόµη και οι ζωντανές µεταδόσεις της οµιλίας του Αρχηγού
της Χρυσής Αυγής, µε πρόσχηµα απεργιακές κινητοποιήσεις των
κοµµατικών εγκάθετων που έχουν διοριστεί στην αριστεροκρα-
τούµενη «ΕΡΤ»;

Ουδεµία νοµοθετική πρωτοβουλία πήρατε για τις παραπάνω
σοβαρότατες παραβάσεις που καταργούν στην ουσία τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς. Απλώς άπαντες αποδεχτήκατε το γεγο-
νός ότι ένας δηµόσιος υπάλληλος είναι ανώτερος του Συντάγ-
µατος και ότι είναι στη διακριτική του ευχέρεια να αποφασίζει,
χωρίς κανέναν έλεγχο, για το ποιος θα µιλάει δηµόσια, για το τι
θα λέει και για το αν οι απόψεις του πρέπει να µεταφερθούν
ελεύθερα στον λαό χωρίς παρεµβάσεις και λογοκρισία.

Ας επανέλθουµε, όµως, στα του νοµοσχεδίου. 
Η δοµή και τα κεφάλαια που το απαρτίζουν διέπονται από

πνεύµα αοριστίας τα οποία υπερασπίστηκαν οι εισηγητές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αντικαθιστώντας τα επιχειρήµατα µε ευχολόγια και κατη-
γορίες προς τις προηγούµενες κυβερνήσεις.

Εάν τα κόµµατα που κυβέρνησαν τη χώρα ευθύνονται για το
χάλι στον χώρο της ενηµέρωσης, τότε ίδια ευθύνη φέρει και η
παρούσα Κυβέρνηση που ανήλθε στην εξουσία το φθινόπωρο
του 2015. Αν υποθέσουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έδινε για δύο ολόκληρα
χρόνια µάχη µε τα µεγάλα συµφέροντα, τότε δύο πράγµατα θα
µπορούσαν να προκύψουν: Ή να είχε πολλαπλασιάσει το ποσο-
στό του, εξαιτίας της συµπαράστασης που θα έδειχνε ο ελληνι-
κός λαός, που αναµφισβήτητα θέλει µία κυβέρνηση µακριά από
παιχνίδια διαπλοκής, ή να είχε καταρρεύσει υπό το βάρος των
αποκαλύψεων σχετικά µε την εθνοπροδοτική και φιλοµνηµονιακή
πολιτική που ακολουθεί σε κρίσιµους τοµείς, όπως η παιδεία, η
εθνική άµυνα, η οικονοµία και άλλα. Αντ’ αυτού, όµως, βλέπουµε
ότι όσο ο ΣΥΡΙΖΑ εκπληρώνει τις αλλεπάλληλες µνηµονιακές δε-
σµεύσεις τόσο ευνοϊκότερη µεταχείριση έχει από τα µέσα µαζι-
κής ενηµερώσεως.

Βλέπετε ότι αποφεύγω να αναφερθώ στα επιµέρους ζητήµατα
που προβλέπονται από το εκάστοτε άρθρο του νοµοσχεδίου. Θα
µπορούσα να το κάνω, αν πίστευα ότι η όλη συζήτηση έχει κά-
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ποιο νόηµα και εφόσον η Κυβέρνηση απεδείκνυε ότι στόχος της
είναι η πάταξη της διαπλοκής και η εφαρµογή όλων των άλλων
διατάξεων που εισηγείται µε όρους διαφάνειας. 

Κάτι τέτοιο, όµως, έχω ήδη αποδείξει ότι δεν συµβαίνει και ως
εκ τούτου καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου, καταγγέλλοντας την
υποκρισία που διέπει µία Κυβέρνηση που χρησιµοποιεί τις ίδιες
αντιδηµοκρατικές µεθόδους µε την προηγούµενη, για να χειρα-
γωγήσει την κοινή γνώµη και να την προετοιµάσει ώστε να απο-
δεχθεί χωρίς καµµία διαµαρτυρία τα όσα έχει δεσµευτεί να
υλοποιήσει εις βάρος του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ, τελευταίος οµιλητής για απόψε.  

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Βλέπω µία ανακούφιση για το «τελευταίος οµιλητής». 
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να απαντήσω -µε την ευκαιρία- σε αυτά

που ακούστηκαν προηγουµένως, κυρίως από τον Αντιπρόεδρο
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργιάδη. Θα ήθελα να του πω να αρ-
χίσει να συµβιβάζεται µε την ιδέα της πλατφόρµας και της χρή-
σης αυτής, γιατί θα καταλάβει πόσο υποχρεωτική είναι, καθώς
οι τηλεπωλήσεις συµπεριλαµβάνονται στην καταγραφή του τη-
λεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου. Άρα ως επιχειρηµατίας πλέον
και όχι ως Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας θα καταλάβει
πόσο υποχρεωτική είναι η πλατφόρµα. Πρώτο αυτό. 

Δεύτερον. Σας κατηγορώ ευθέως για πολιτικό «βέρτιγκο». Ευ-
θέως! Συγγνώµη, µας εγκαλείτε γιατί ανταποκρινόµαστε στον
ρόλο µας, επειδή στη νοµοθετική διαδικασία, στη διαδικασία δη-
λαδή της συζήτησης του νοµοσχεδίου, στις επιτροπές αλλά και
στην Ολοµέλεια, κάνουµε τα απαραίτητα βήµατα προκειµένου
να καταλήξουµε σε µία σύγκλιση. 

Πραγµατικά απορώ, γιατί δεν λέτε ότι γίνονται τα απαραίτητα
βήµατα,  ότι διασφαλίζεται η διαφάνεια και ότι ναι, είµαστε υπέρ
του νοµοσχεδίου. Αυτό που σας ενδιαφέρει περισσότερο είναι
εµείς να πούµε ότι «όχι, δεν κάνουµε τίποτα». Όµως, ούτε το ένα
συµβαίνει ούτε το άλλο. Θα σας πω γιατί. 

Λέξεις όπως «καταναγκασµός», που είπε ο κ. Τζαβάρας, «δυ-
σκολία» ή «γιατί τους βάζετε σε αυτήν τη διαδικασία;» τι σηµαί-
νουν; Κρύβουν κατά τη γνώµη µου κάτω από το χαλί, επιµελώς,
ότι δεν κόπτεστε για τη διαφάνεια. Το αντίθετο. Δεν αναγνωρί-
ζετε ότι υπάρχει χρήση ενός δηµόσιου αγαθού, που κάποιοι κερ-
δίζουν απ’ αυτό µε τις διαφηµίσεις. Πρέπει επιτέλους, αφού κα-
νένας σε αυτήν την Αίθουσα δεν έχει απάντηση στο ερώτηµα για
το πόση είναι αυτή η διαφηµιστική πίτα, να καταλάβετε ότι µια
τέτοια διαδικασία και µια τέτοια νοµοθέτηση απαντά σε αυτό το
ερώτηµα. Άρα νοµίζω ότι είναι αδήριτη ανάγκη να υπάρχει αυτή
η τοµή. 

Θα ήθελα, µιας και ακούστηκαν τα προηγούµενα, να πω ότι
προσωπικά είναι από τις φορές που αισθάνοµαι χαρούµενος,
γιατί σαν Σώµα επιτελούµε τον θεσµικό µας ρόλο ακριβώς όπως
οφείλει να είναι, δηλαδή πολλά νοµοσχέδια, πλήρης ιδιοκτησία
των νοµοσχεδίων – τοµών από την πλευρά µας. Διότι είναι στον
πυρήνα του παράλληλου προγράµµατός µας η ενίσχυση της
υγείας, της παιδείας χωρίς ταξικούς φραγµούς και η ιδεολογι-
κοπολιτική σύγκρουση µε την Αντιπολίτευση, που αποκρυσταλ-
λώνει εν τέλει τις διαφορές µας και τη διαφορετική πολιτική
αντίληψη που µας διέπει, αυτό που κι εσείς παρουσιάζετε, ότι εί-
µαστε δύο διαφορετικοί κόσµοι. Ναι, αυτά προφανώς βγαίνουν
στην επιφάνεια. Πάντα τέτοια εύχοµαι και ας είναι και ντάλα κα-
λοκαίρι, να βγαίνουν στην επιφάνεια, για να ξέρει ο κόσµος σε
ποιον απευθυνόµαστε και ποιους εκπροσωπούµε. 

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο το
οποίο συζητήθηκε διεξοδικά -όπως είπα και νωρίτερα- και γόνιµα
στις επιτροπές, παρουσία πλήθους φορέων και µάλιστα υπήρξαν
ένθεν και κακείθεν µετατοπίσεις και συγκλίσεις και αυτό είναι
πολύ χρήσιµο. 

Το παρόν σχέδιο νόµου στο ένα σκέλος αφορά τον καίριο
τοµέα της δηµόσιας ζωής, τον τοµέα της ενηµέρωσης. Η ελευ-
θεροτυπία και ο πλουραλισµός στην ενηµέρωση αποτελούν ορ-
γανικά στοιχεία του κοινωνικού ελέγχου και αντικατοπτρίζουν το
επίπεδο της δηµοκρατίας µας. 

Δυστυχώς, στη χώρα µας η εµπιστοσύνη των πολιτών προς τα
ΜΜΕ έχει κλονιστεί σοβαρά. Όπως δείχνουν τα στοιχεία του ευ-
ρωβαροµέτρου του 2016, οι πολίτες σε ποσοστό 74% δεν τα εµ-
πιστεύονται στη χώρα µας. Ο λόγος που οι συµπολίτες µας
έχουν αυτήν την άποψη είναι, κατά τη γνώµη µου, προφανής.
Θεωρώ πως είναι ίδιος ο τρόπος λειτουργίας ολόκληρου του
χώρου των ΜΜΕ, καθώς αυτό που χαρακτηρίζει τον χώρο αυτό
είναι η απουσία ισχυρού ρυθµιστικού πλαισίου µε διαδικασίες
που θα διασφαλίζουν ίσους κανόνες και διαφάνεια, αυτή η απου-
σία που στο νεοφιλελεύθερο γλωσσάρι λέγεται µικρό και ευέλι-
κτο κράτος. 

Είναι αυτή η απουσία που αποτέλεσε το πρόσφορο έδαφος
ώστε να µετατραπεί η είδηση σε προϊόν συναλλαγής ανάµεσα
σε επιχειρηµατικά συµφέροντα και πολιτικές καρέκλες. Ο κό-
σµος, όµως, έχει µάτια και βλέπει. Βλέπει επιχειρηµατίες που επί
είκοσι οκτώ χρόνια δεν είχαν πληρώσει ούτε ένα ευρώ για τις δη-
µόσιες συχνότητες. Μέχρι το 2015, βέβαια, αφού µέχρι σήµερα
έχουµε εισπράξει 90 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σήµερα είµαστε σε µία καινούργια φάση. Έχουν γίνει τα απα-
ραίτητα βήµατα και δεν χρειάζεται να υπενθυµίσουµε για πολλο-
στή φορά ότι η πρώτη νοµοθέτηση που κάναµε το 2015, µε τον
ν.4339, περιλάµβανε διαγωνιστική διαδικασία από το ΕΣΡ. Δεν
χρειάζεται να σας απολογηθούµε, ενώ εσείς δεν συστήνατε ΕΣΡ
και δεν συµβάλλατε στο να συσταθεί ΕΣΡ, στο γιατί εµείς δεν
έπρεπε να εφαρµόσουµε έναν ψηφισµένο από το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο νόµο, επειδή εσείς βάζετε εµπόδια. Ήταν αυτονόητο.
Για την πρώτη και µόνο διαδικασία πήραµε τις αρµοδιότητες. 

Βάλαµε και κριτήρια βιωσιµότητας, τα οποία, ξαφνικά, αρχί-
ζετε και τα επικαλείστε εσείς και λέτε ότι τριάντα πέντε είναι
πολλά. Μήπως να γυρίσουµε στα τέσσερα; Θα τρελαθούµε, δη-
λαδή. Πραγµατικά, δεν ξέρω πώς µπορεί κάποιος να κάνει ορθο-
λογικό πολιτικό διάλογο µαζί σας για να ξέρω πού να απαντήσω.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, είδε ο κόσµος έναν ασύδοτο δα-
νεισµό από τις τράπεζες προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τις
οποίες ανακεφαλαιοποίησε ο ελληνικός λαός µε τα λεφτά και τις
θυσίες του. Είδε κυκλώµατα εκβιαστών δηµοσιογράφων και εκ-
δοτών να εκβιάζουν ΔΕΚΟ για να λάβουν υπέρογκη διαφήµιση ή
να ταΐζουν πολιτική προστασία, µε το ανάλογο φυσικά τίµηµα.

Αυτή η Κυβέρνηση έχει και το χρέος και τη θέληση να δώσει
ένα οριστικό τέλος σε όλα αυτά. Το παρόν σχέδιο νόµου κινείται
ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση. 

Με τη δηµιουργία ηλεκτρονικού συστήµατος διάθεσης τηλεο-
πτικού διαφηµιστικού χρόνου, αλλά και µε τη ρύθµιση των κανό-
νων για τον περιφερειακό Τύπο, θα πέσει φως στις στρεβλώσεις
και στις σκιές και στις πρακτικές της διαφηµιστικής αγοράς. Οι
συναλλαγές διάθεσης από τους τηλεοπτικούς σταθµούς θα απο-
τυπώνονται στο νέο σύστηµα. Επίσης, θα πέσει φως σε αυτές τις
γκρίζες ζώνες που είχε θεσµοθετήσει το προηγούµενο καθεστώς
µε τις επιστροφές και τις συµφωνίες κάτω από το τραπέζι. 

Με αυτόν τον τρόπο αντιµετωπίζεται αποτελεσµατικά η φορο-
διαφυγή, καταπολεµούνται οι πρακτικές των επιστροφών και των
πιστωτικών σηµειωµάτων, όπως σας είπα, των καθυστερήσεων
πληρωµών, που ακούστηκε στην επιτροπή ότι έφταναν µέχρι και
τον έναν χρόνο, αλλά και των απαιτήσεων για παροχή ιδιαίτερα
υψηλών πιστώσεων εκ µέρους των τηλεοπτικών οργανισµών.
Αδιαφανείς συναλλαγές, λοιπόν, τέλος. 

Καθιερώνουµε  την ειδική σήµανση του γραµµωτού κώδικα,
που πάλι σιγοψελλίζετε ότι µάλλον έχετε κάνει λάθος, αλλά δεν
έχετε το πολιτικό ανάστηµα και το θάρρος να πείτε ότι, ναι, το
ψηφίζουµε πλέον στην Ολοµέλεια. Κάντε το! Εµείς κάνουµε τα
απαραίτητα βήµατα για τις συγκλίσεις. Για την ειδική σήµανση
του γραµµωτού κώδικα υποχρεωτικά για όλες τις έντυπες εκδό-
σεις περιοδικών και εφηµερίδων, θα δοθεί καθαρή εικόνα για την
πραγµατική κυκλοφορία των εντύπων αυτών, ώστε η διαφηµι-
στική πίτα να µοιραστεί δικαιότερα και διαφανέστερα. 

Δεν νοµίζω ότι χωράει συζήτηση για το αν πρέπει αν έχουµε
ξεκάθαρη αποτύπωση της πραγµατικής κυκλοφορίας των εφη-
µερίδων και των περιοδικών. Οι όποιες τεχνικές λεπτοµέρειες
θεωρώ πως θα προκύψουν µέσα από υπουργικές αποφάσεις.
Καλώ τον Υπουργό, µέσα από διαβούλευση, όταν εκδοθούν να
εκδοθούν σωστά. 
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Όσον αφορά τη σύσταση µητρώου, το οποίο παίζει και τερά-
στιο ρόλο στη σωστή και άµεση ενηµέρωση των τοπικών κοινω-
νιών, για εµάς η παρουσία του τοπικού Τύπου, αλλά και η στή-
ριξη που πρέπει να έχει είναι δεδοµένα. Γι’ αυτό και προχωρή-
σαµε στην αυστηρή τήρηση της ποσόστωσης καταβολής της δη-
µόσιας διαφηµιστικής δαπάνης µε ποσοστό 70% για τα µέσα
πανελλαδικής εµβέλειας και 50% υπέρ των µέσων της περιφέ-
ρειας. 

Μέχρι τώρα ο περιφερειακός Τύπος δεν εισέπραττε τίποτα απ’
όλα αυτά τα ποσά. Υπάρχουν, δυστυχώς, µεγάλες παθογένειες
και στον περιφερειακό Τύπο, οι οποίες εµποδίζουν την εύρυθµη
λειτουργία και πλήττουν την αξιοπιστία του. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, κι επειδή ακούστηκαν πολλά πράγ-
µατα στις επιτροπές -και εµείς σεβόµαστε αυτόν τον κοινοβου-
λευτικό διάλογο- καλούµε τον Υπουργό να κάνει δεκτή αύριο µία
βουλευτική τροπολογία που καταθέσαµε -µετά από συνεννόηση
των Βουλευτών και διακοµµατική συναίνεση, κατά τη γνώµη µου,
µε συναδέλφους από τη Νέα Δηµοκρατία και από την Αντιπολί-
τευση γενικότερα, που εργάζονται στον περιφερειακό Τύπο- η
οποία αφορά την αλλαγή στο εµβαδό των ηµερήσιων εφηµερί-
δων και µάλιστα, κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες δια-
σφαλίζουν αυτή τη διαδικασία. Καλούµε, κύριε Υπουργέ, έστω
και εκπρόθεσµη να την κάνετε αποδεκτή, προκειµένου να υπάρ-
ξει η µέγιστη δυνατή συναίνεση, όπως έχουµε πάει µέχρι τώρα.   

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κάτση, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ο σφιχτός εναγκαλισµός, όπως έλεγα, µε την εκάστοτε τοπική

εξουσία και η εξάρτηση από την κρατική διαφήµιση µέσω των
διακηρύξεων και των καταχωρήσεων, αλλά και ο διαβλητός έλεγ-
χος από την πολιτική ηγεσία για το ποια εφηµερίδα πληροί τα
κριτήρια του νόµου για την πρόσβαση σε αυτά τα ποσά, δηµι-
ουργούν ένα αδιαφανές πλαίσιο που πλήττει πρωτίστως την ενη-
µέρωση. 

Σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα να πω ότι η επίσηµη θέση της
Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Μητσοτάκη είναι υπέρ της κατάρ-
γησης των διακηρύξεων, γιατί είναι φόρος υπέρ τρίτων, όπως ζη-
τούσαν οι δανειστές. Δεν αποκαλύπτετε, όµως, το πρόγραµµά
σας ανοιχτά. Εκτός εάν κάνω κάποιο λάθος για τη θέση σας
αυτή, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, και εάν µε διαψεύ-
σετε, εγώ θα ανακαλέσω πάραυτα. Εµείς, όµως, το διασφαλί-
σαµε αυτό µέχρι το 2021 και θα δώσουµε ξανά µάχη για τον
περιφερειακό Τύπο για να δούµε ποιος κόπτεται γι’ αυτόν.

Κλείνω. Με το παρόν σχέδιο νόµου έχουµε τη δηµιουργία θε-
σµικού πλαισίου για την ενίσχυση των οπτικοακουστικών παρα-

γωγών για να αξιοποιήσουµε επιτέλους τα µεγάλα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα της χώρας µας. Προχωράµε στη διαµόρφωση
µιας νέας εξωστρεφούς εθνικής ταυτότητας µε πολλαπλασια-
στικά οφέλη για την ελληνική οικονοµία. 

Η προσέλκυση κεφαλαίων από το εξωτερικό για οπτικοακου-
στικές παραγωγές µε την παροχή κινήτρων θα δηµιουργήσει
νέες θέσεις εργασίας, θα βελτιώσει την εικόνα της χώρας µας
και θα ενισχύσει την ανάπτυξη και τον τουρισµό. Ταυτόχρονα το
νέο θεσµικό πλαίσιο θα δώσει ανάσα και στην εγχώρια παρα-
γωγή, η οποία µπορεί να αναπτυχθεί και να πρωτοπορήσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος για να δράσουµε έχει
φτάσει. Τώρα είναι η ευκαιρία να βάλουµε καθαρούς κανόνες.
Τώρα είναι η ευκαιρία να απελευθερώσουµε την ενηµέρωση από
τα δεσµά των επιχειρηµατικών και πολιτικών συµφερόντων και
να προχωρήσουµε και σε καινοτόµες προτάσεις. Η κοινωνία πε-
ριµένει να προχωρήσουµε αποφασιστικά. Ας µην την απογοητεύ-
σουµε.

Καλώ όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου να αποφασίσουν
την υπερψήφιση του νοµοσχεδίου συναινετικά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµπτης 15 Ιου-
νίου 2017, της Πέµπτης 22 Ιουνίου 2017, της Παρασκευής 23 Ιου-
νίου 2017 και της Δευτέρας 26 Ιουνίου 2017 και ερωτάται το
Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Πέµπτης 15 Ιουνίου 2017, της Πέµπτης 22 Ιουνίου 2017,
της Παρασκευής 23 Ιουνίου 2017 και της Δευτέρας 26 Ιουνίου
2017 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 0.27’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πα-
ρασκευή 4 Αυγούστου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζή-
τησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Ηλεκτρονικό σύστηµα διάθεσης
τηλεοπτικού διαφηµιστικού χρόνου, τροποποίηση του ν.3548/
2007, σύσταση µητρώου περιφερειακού και τοπικού τύπου, ει-
δική σήµανση γραµµωτού κώδικα στις έντυπες εκδόσεις, δηµι-
ουργία θεσµικού πλαισίου για την ενίσχυση της παραγωγής
οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και άλλες διατάξεις».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


